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PROTOKÓŁ 

z XLVII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego  

kadencji 2010-2014 

w dniu 5 maja 2014 roku, godz. 1400 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego  

w Zielonej Górze 

 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XVLII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

otwieram 47 zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

stwierdzam, że na stan 30 radnych jest obecnych 28 radnych, wobec czego Sejmik władny jest 

do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Jednocześnie informuję, że protokół z 46 sesji Sejmiku został umieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

Szanowni Państwo, przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad.  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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Do punktu 2.  

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do uchwalenia porządku obrad 47 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie 

i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek 

Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

� Punkt 21a – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej     

Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej Górze – druk nr 586, 

� punkt 21b – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk nr 587, 

� Punkt 21c – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego  im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie – 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej  - druk nr 588, 

� Punkt 21d – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej  w Ciborzu – druk nr 589, 

� Punkt 8a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie Strategii Rozwoju 

Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020. 

Jednocześnie proponuję wycofanie z porządku obrad punktu 5: 

� Punkt 5 – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie przyznania uprawnień 

statusu osoby represjonowanej dla Zielonogórskich Sybiraków. 

Stanowisko jest usunięte ze względu na złożoność sprawy. Zostaje przekazane do Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych. I wróci do nas najprawdopodobniej na następną sesję.  

Ponadto Klub Radnych PiS zgłosił wniosek w sprawie odwołania z funkcji Wiceprzewodniczącego 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Radnego. 

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. 

Ponadto informuję, że na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów 

uchwał w sprawie: 

� dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 583, 

� dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-

2028 – druk nr 584. 
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Czy Państwo Radni mają pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Proszę, 

Pan Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, zapomniał Pan chyba 

i na zasadzie kopiuj, wklej znów punkt – wnioski i interpelacje znalazł się w punkcie 26. A nie tak, jak 

żeśmy wnioskowali poprzednio, zresztą Sejmik poparł to poprzednio, w punkcie po przyjęciu porządku 

obrad sesji. Więc zwracam się do Pana w imieniu naszego Klubu o to, żeby ten punkt, czyli w zasadzie 

nie zmianę porządku obrad, tylko jakby zmianę szyku porządku obrad umieścić w punkcie 3 i z punktu 

26 go wykreślić. I później stosownie każdy punkt do dołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, poprzednie 

głosowanie dotyczyło tylko umieszczenia tego punktu na poprzedniej sesji. Natomiast następne sesje 

były już zwoływane bezpośrednio z tym punktem w dalszej części obrad. Wobec tego rozumiem, 

że zgłasza Pan wniosek formalny?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Jeśli tak, to nie mam wyjścia. Jeśli 

Pan Przewodniczący uznał inaczej, czyli nie chce tego zrobić tak, jak wnioskował Klub poprzednio, czyli 

jaka była wola Sejmiku, to składam formalny wniosek o umieszczenie tego punktu w punkcie 3, 

po przyjęciu porządku obrad.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli proponuje Pan zmianę 

porządku obrad, przesunięcie punktu 26… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Zmianę szyku porządku obrad.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przesunięcie punktu 26  

– wnioski i interpelacje, do punktu 3, jako punkt 3a.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Myślę, że informacja na temat bieżącej pracy 

Zarządu Województwa lepiej jak jest po interpelacjach, ponieważ często Pani Marszałek po prostu 

odnosi się do tej sprawy, do interpelacji i jakby ad hoc załatwia sprawy. Myślę, że do punktu 2a. 

To będzie takie rozsądne.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli, rozumiem, że jest 

to wniosek formalny, że punkt 26 proponuje Pan przesunąć do punktu 2a. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Tak, tak.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny 

Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Z uwagi na naszych zaproszonych gości, 

co do zasady zgadzam się z Panem Radnym Paluchem, ale z uwagi na to, że nasze obrady od godziny 

14:00 trwają, więc ten punkt, jak gdyby zaliczyliśmy. Chodzi o naszych gości, którzy tutaj byli, którzy są, 

pełnią obowiązki komendantów. A oprócz tego, Robercie drogi, nie ma mediów.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Rozumiem, że Pan podtrzymuje swój wniosek, Panie Radny? Tak, podtrzymuje Pan? Wobec tego 

posiadamy jeszcze wniosek Pana Radnego Roberta Palucha w imieniu Klubu Radnych 

PiS o przesunięcie punktu 26 – wnioski i interpelacje do punktu 2a. Rozumiem, że nie ma pytań i uwag 

do proponowanego porządku obrad. Po kolei teraz będziemy głosować. Proszę o włączenie urządzeń  

i sprawdzenie ich. Po kolei. Pana wniosek dotyczący punktu 26 będzie na końcu głosowany.  

Poddaję pod głosowanie wniosek Klubu Radnych PiS w sprawie odwołania z funkcji 

Wiceprzewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Rozumiem, że chodzi  

o wprowadzenie tego wniosku do porządku obrad sesji, tak? Pan Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak jest, ale jeśli Pan pozwoli to chyba dobrym 

obyczajem byłoby umożliwienie uzasadnienia tej propozycji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, ja proponuję 

w ten sposób, że najpierw przegłosujemy porządek obrad. Później, jeżeli chodzi o wypowiedzi radnych, 

to będziemy mieli możliwość wypowiedzenia się. Chodzi o naszych zaproszonych gości, jak mówi 

Pan Radny Pańtak, że nie ma mediów, nie ma też innych spraw. Natomiast przystępujemy do części 

merytorycznej i później w dalszej części obrad będziemy rozmawiać. Proszę. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. Ale, takiej wrażliwości Pan nie miał 

wiedząc, że sesja została zaplanowana na godzinę 14:00 w stosunku do naszych szacownych gości, 

że powtórzę słowa Pana Przewodniczącego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale to była sytuacja 

nadzwyczajna, ponieważ Zielona Góra miała zaszczyt przyjąć Marszałek Sejmu, Panią Ewę Kopacz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Rzadko się widzi Panią Marszałek, która rozdaje 

ulotki kandydatów do Europarlamentu. Także na pewno to była sytuacja nadzwyczajna.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Kandydatki, ponieważ ja jestem 

też kandydatem i moich nie rozdawała Pani Marszałek. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wszyscy się reklamują. 

Pan Radny Pańtak też był pod Ratuszem. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam, ale ponoć Pani Marszałek 

nie rozdawała ulotek Radnego Pańtaka.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie, Pan Radny Pańtak robił 

to osobiście.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, w kwestii formalnej. 

My tylko z uwagi na szacunek dla naszych gości z Panem Edwardem Fedko też jesteśmy kandydatami  

i chcieliśmy od 15:00 rozdawać ulotki i chcieliśmy przesunąć termin. Ale z uwagi na to, żeby nasi goście 

nie czekali tego wniosku nie składamy. Natomiast, ja przepraszam, w tej kwestii, jeżeli jest pilność 

odwołania Radnego Turczyniaka z funkcji to przed podjęciem tej decyzji powinniśmy chociaż dwa 

zdania usłyszeć, dlaczego jest taka pilność, żeby go teraz odwoływać, naszego kochanego kolegę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To zostało dostarczone  

w postaci pisemnej. Jest uzasadnienie. To uzasadnienie mają radni, zapoznali się z tym. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, ale materia pisana jest mimo wszystko 

stosunkowo uboga w stosunku do materii mówionej. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, ja rozumiem, Panie 

Radny, że chce Pan po prostu odczytać to uzasadnienie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie, ale chciałbym je rozszerzyć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny 

Ireneusz Ganczar. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący, wpłynął wniosek, żeby 

przegłosować porządek obrad. Jeżeli wejdzie ten wniosek do porządku obrad, będziemy dyskutować  

i będzie całe uzasadnienie. Jeżeli nie wejdzie, to jest bezpodstawne. Szkoda czasu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Mi się przypomina stary dowcip o króliczku, 

który mówił, że najpierw tną nóżki, a później liczą. Myślę, że warto byłoby uświadomić szanownych 

Państwa Radnych o tym, dlaczego Klub Radnych PiS wystąpił z takim wnioskiem, stosunkowo 

bolesnym, ponieważ to w praktyce przynajmniej dwóch kadencji pierwszy raz się zdarza. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, jeżeli 

chodzi o uzasadnienie, każdy ma to przed sobą. Ono wpłynęło. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja z przyjemnością streszczę pokrótce 

to uzasadnienie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Uzasadnienie zostało 

dostarczone radnym. Dobrze. Proszę w takim razie, mam nadzieję, że Pan Zbigniew Kościk przedstawi 

uzasadnienie do projektu uchwały, która została przedstawiona. Proszę logicznie i krótko, jeżeli mogę 

prosić.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie tylko nadzieję, ale wręcz pewność Panie 

Przewodniczący. Tak, jak wspomniałem rzadko się zdarza, przynajmniej w dwóch ostatnich kadencjach 

jest to pierwsza sytuacja. Klub Radnych PiS występuje z wnioskiem o odwołanie i to jest materia trudna 

i naprawdę niewdzięczna, naszego kolegi Leszka Turczyniaka z funkcji Wiceprzewodniczącego Komisji 

Rolnictwa. Szanowni Państwo, Pan Leszek Turczyniak, jako Wiceprzewodniczący wspomnianej Komisji 

Rolnictwa jednocześnie reprezentuje z woli Sejmiku nas - Sejmik w Radzie Nadzorczej Wojewódzkiego 
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Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Pełni tam funkcje Wiceprzewodniczącego. Chyba 

wszyscy głosowaliśmy, to była sesja 7 grudnia, za powierzeniem tej funkcji Panu Leszkowi 

Turczyniakowi. I zdarzyła się sytuacja kuriozalna. Otóż, jego głos był głosem decydującym i w zasadzie 

podjął decyzję o wypłaceniu trzykrotnych miesięcznych wynagrodzeń dla członków Zarządu 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Żeby ta sprawa nabrała pewnego 

wyrazistego kolorytu to powiem, że dla Pani Prezes to była nagroda w wysokości przeszło 45 tys. zł. 

Jak Państwo doskonale pamiętacie Klub Radnych PiS i w tym momencie ja także muszę powiedzieć 

bardzo pozytywnie o zachowaniu i o działaniach Pani Marszałek, ponieważ Pani Marszałek też się 

tą kwestią przejęła. Od dłuższego czasu, po ukazaniu się różnego rodzaju informacji medialnych 

na temat wysokich kosztów administracyjnych funkcjonowania województwa lubuskiego, 

funkcjonowania administracji, zwracaliśmy na to uwagę. Pani Marszałek wielokrotnie pozytywnie się 

do tej kwestii odnosiła i myślę, że Pan Leszek naruszył zasadę, którą realizuje Pani Marszałek 

od początku obecnej kadencji, by roczne nagrody dla Prezesów, Wiceprezesów, członków Zarządu, 

spółek i innych jednostek podległych samorządowi województwa były maksymalnie na poziomie 

jednomiesięcznych wynagrodzeń. Sytuacja jest tak, jak powiedziałem kuriozalna. Prezesi tych instytucji 

zarabiają po 30, 40% więcej niż Marszałek Województwa Lubuskiego. Zabolało nas to. Ja myślałem, 

że tutaj Koleżanki i Koledzy z Platformy Obywatelskiej szczególnie, jakby do tej kwestii się odniosą. 

Bardzo krytyczne odniesienie się do słów Pani Marszałek, Leszka Turczyniaka, który jakby nie uznał 

argumentacji, że taka decyzja stała w sprzeczności z realizowaną od początku kadencji zasadą 

jednomiesięcznych wynagrodzeń. I moi Państwo, argument jakby ostatni. Prawdopodobnie 

my to głosowanie przegramy, ale mimo wszystko chcę o tym powiedzieć. PiS, jak Państwo wiecie 

od 6 lat jest w opozycji i my nie mamy swoich przedstawicieli w żadnych organach wybieralnych, 

w żadnych organach zarządzających, w spółkach, zarządach, itd. I chcę patrząc głęboko w oczy 

kolegom z PSL-u powiedzieć, że to od urzędników związanych z PSL-u dostaliśmy informację o takiej 

żałosnej decyzji naszego Kolegi. Więc, ja liczę, patrzą Państwu głęboko w oczy na to, że będziecie 

lojalni, nie będziecie kontestować tego wniosku i poprzecie naszą propozycję. Dziękuję.    

Wniosek Klubu Radnych PiS stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Jedno zdanie. Ja myślę, że należałoby tutaj 

dodać, że nasz Kolega niestety zdezorganizował nam pracę Biura Sejmiku Województwa naszego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, Panie Radny, Pan się 

zapomina tutaj w tym momencie i to już jest poniżej wszelkiej krytyki. Biuro Sejmiku funkcjonuje 

prawidłowo. Proszę bardzo, Pan Radny Leszek Turczyniak.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Szanowny Panie Przewodniczący. Szanowni 

Radni. Szanowna Pani Marszałek. Ja się odniosę od razu do członków PiS-u, skoro zapomnieli, 

że w 2008 roku to oni rządzili. I w większości, co siedzą, to po dwie kadencje. Był to 2008 rok. 

I wyraźnie jest trzykrotność nagrody dla Zarządu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 

i Gospodarki Wodnej. I mieliście Panowie i Pani czas na to, żeby rzeczywiście zapobiegać takim 

sytuacjom, co was teraz niby bulwersuje. Dlaczego mówię „niby”? Proszę Państwa, zaczynając 

członkostwo w Radzie Nadzorczej w 2011 roku, to z mojej inicjatywy został zmieniony regulamin. 

Regulamin odnośnie nagród dla Zarządu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej. Było obligatoryjnie trzykrotność i było tak płacone odkąd, jak istnieje Wojewódzki Fundusz 

Ochrony Środowiska. Tu mam takie dane od 2001 roku do 2011 roku. Natomiast, po moim wniosku 

zmieniono regulamin i była płacona przez trzy lata jednokrotność. Natomiast, podsumowując 

tą kadencję Zarządu Wojewódzkiego Funduszu, Rada zdecydowała o trzykrotności. Panie Radny 

Kościk, nie wiem jaki kierunek Pan skończył, myślę, że nie matematyczny, ponieważ Rada się składa 

z siedmiu członków Rady Nadzorczej. Prezentują oni różne środowiska począwszy od naukowych, 

przyrodniczych, itd. Ja, akurat Sejmik. Natomiast, chcę Panu powiedzieć, jak Pan tu suwerennie 

głosuje, tak samo ja mam prawo oceniać pracę poszczególnych członków Zarządu, czy ludzi, 

czy samorządowców. Natomiast, przechodząc może troszeczkę do innych Wojewódzkich Funduszy 

Ochrony Środowiska w Polsce, chcę Państwu powiedzieć, że w podkarpackim rządzi PiS. I PiS daje 

tam trzykrotność. Trzykrotność cały czas i to się nie zmienia. Chcę Państwu też przedstawić inne 

wojewódzkie fundusze, między innymi: Toruń - trzykrotne, Kielce - trzykrotne, Poznań - trzykrotne, 

Olsztyn - trzykrotne, Wrocław - czterokrotne, Szczecin - trzykrotne. Ja, szanuję to, co powiedziała Pani 

Marszałek. Każdy może ocenić, jak przedstawia swoją sytuację odnośnie oceny poszczególnych 

samorządowców. Natomiast, Rada tak oceniła. Nie był to jeden mój głos, który zadecydował o tym, 

także myślę, że troszeczkę tu jest przerost polityki. Nazwę to niczym innym, jak pi-arem tuż przed 

skończeniem kadencji. Panowie z PiS-u, życzę Wam, żebyście w przyszłości zaczęli rzeczywiście 

służyć tym mandatem radnego, a nie tylko poprzez zaistnienie w mediach. Chcę nawiązać jeszcze, 

skoro jestem przy głosie. Przewodniczący Komisji Gospodarki, Pan Robert Paluch, jeżeli dalej będzie 

w taki sposób prezentował Przewodniczącego Komisji Gospodarki, sam osobiście na drugiej sesji 

zgłoszę wniosek o odwołanie Pana Radnego Palucha, ponieważ to, co robi jest uwłaczające. Występ, 

ma zaproszenia w imieniu, w imieniu Przewodniczącego Gospodarki, występuje w imieniu PiS-u. Takie 
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zdarzenie miało miejsce choćby na spotkaniu dwóch samorządów Gubin. To była sesja wspólna miasta 

i wiejska Gubin, gdzie była debata o kopalni. Pan Paluch wystąpił, jako członek PiS-u. 

Nie przedstawiciel Sejmiku, nie Radny Sejmiku, nie, ja Paluch - członek PiS-u. Proszę Państwa, to jest 

uwłaczające. Proszę prezentować to godnie. I niech Pan nie stoi okrakiem. To jest tak, że jak Pan stoi 

okrakiem i bierze sukces choćby za obwodnicę Nowej Soli. Ładnie Pan się sprzedaje w mediach, ale nic 

Pan z tym nie ma wspólnego. Jako członkowie szkodzicie miejscami temu, co robi Samorząd 

Województwa Lubuskiego i proszę Was, żebyście się zachowywali tak, jak Radni, a nie tylko politycy. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, mamy już wyjaśnioną sytuację. Proszę, Pan Radny Czesław Fiedorowicz, Przewodniczący 

Klubu PSL.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: 

Nie chciałbym pozostawić bez odpowiedzi tej zaczepki, czy też przytyku pod adresem Polskiego 

Stronnictwa Ludowego. Chciałem powiedzieć o tym, że rzeczywiście wiąże nas umowa koalicyjna 

między Platformą Obywatelską, a Polskim Stronnictwem Ludowym. Zgodziliśmy się by reprezentantem 

w Radzie Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej był nie 

Przewodniczący, jakim jest Pan Zbigniew Kołodziej, tylko Wiceprzewodniczący tej Komisji Leszek 

Turczyniak. I to była nasza decyzja, którą podtrzymujemy. Oczywiście, tutaj rozpoczęła się dyskusja  

o tym, co w polityce jest przyzwoite, co nie jest przyzwoite. Pani Marszałek nawet sama zareagowała, 

że te nagrody są stosunkowo wysokie i wydaje mi się do tego dojdźmy jakoś. Chciałbym tylko na koniec 

powiedzieć o pewnych zasadach, które czasami powinny nas obowiązywać. Rzeczywiście, jeśli 

mówimy, drogi Leszku o sprawie przyzwoitości politycznej, to w powiecie krośnieńskim zrobiłeś dużo, 

by odwołać z funkcji Przewodniczącego Rady Mirosława Glaza, szefa PSL-u. To było nieprzyzwoite. 

Ale, nigdy w życiu politycznym na nieprzyzwoitość nie reaguje się nieprzyzwoitością. My reagujemy 

przyzwoitością i uważamy, że nie ma podstaw do tego, by Leszka Turczyniaka odwoływać z funkcji 

członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Uważam, że już 

wyczerpaliśmy... Proszę, Pani Marszałek.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Proszę Państwa, chcę jeszcze raz podkreślić, 

że Zarząd Województwa ustalił jednakowe zasady dla wszystkich naszych jednostek w tej kadencji, 

co do wypłaty nagród. Są nagrody roczne, trzynastki w zakładach budżetowych. W innych instytucjach 

tzw. nagrody roczne. Ustaliliśmy wysokości jednomiesięcznego wynagrodzenia. Rada Nadzorcza jest 

autonomiczna. Sama ocenia pracę swojego Zarządu. Na nasz wniosek, wniosek Zarządu, nowy 

Przewodniczący Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska zwołał posiedzenie 

Rady na 9 maja i wyraził opinię na piśmie, że podziela zdanie Zarządu Województwa Lubuskiego. Jakie 

będzie głosowanie, to już jest decyzja Rady Nadzorczej. Ale nowy Pan Przewodniczący skierował 

do mnie odpowiedź, że uważa, biorąc pod uwagę wysokość zarobków w regionie lubuskim, że decyzja 

Zarządu jest uzasadniona, którą podziela. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Sądzę, 

że wyczerpaliśmy już dyskusję w tym punkcie. Wobec tego proponuję przejść do głosowania. Proszę, 

jesteśmy gotowi? Poddaję pod głosowanie wniosek Klubu Radnych PiS w sprawie odwołania z funkcji 

Wiceprzewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska tj. zmianę porządku obrad  

i wprowadzenie tego punktu do porządku obrad. Jeszcze raz. Proszę złożyć wniosek Panie Radny 

Kościk o zmianę porządku obrad formalnie. Proszę mówić do mikrofonu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Wniosek w dniu 5 maja, punktu 25a, on tam 

może zmienić miejsce, projektu uchwały w sprawie odwołania z funkcji Wiceprzewodniczącego Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: 26a, czyli po wnioskach  

i interpelacjach. Wnioskuje Pan bezpośrednio o zmianę porządku obrad o punkt 25a, przepraszam. 

Dobrze. Wszyscy wiemy, o co chodzi. Wobec braku pytań i uwag poddaję zmianę porządku obrad, 

wniosek w punkcie 25a pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad 

o punkt 25a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 13, przeciw 15, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania wniosek nie został przyjęty i punktu 25a w naszym porządku 

obrad nie ma. Dziękuję. Koniec dyskusji na ten temat.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
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Przechodzimy do punktu 21a. Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji  

o punkt 21a – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej Górze – druk nr 586. Kto z Państwa Radnych jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 21a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 21b – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia 

Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk nr 587. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 21b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 21c – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-

Ortopedycznego im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie – Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej – druk nr 588. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 21c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 21d – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego Szpitala 

Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Ciborzu – druk nr 589. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 21d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 8a – Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie Strategii Rozwoju Ochotniczych Straży Pożarnych 

na terenie Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 8a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie wycofanie z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 5 – Stanowisko Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie przyznania uprawnień statusu osoby represjonowanej 

dla Zielonogórskich Sybiraków. Ja, osobiście miałem spotkanie z przedstawicielami Sybiraków. 

Natomiast nasze stanowisko podejmiemy sądzę na przyszłej sesji, ale należy omówić je bardziej 

dogłębnie, przesłać na komisje i na spokojnie to zweryfikować. Kto z Państwa Radnych jest 

za wycofaniem z porządku obrad punktu 5, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania z porządku obrad dzisiejszej sesji został wycofany punkt 5. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Dobrze. Mamy jeszcze wniosek Radnych PiS o zmianę porządku obrad i przesunięcie punktu 26 -

wnioski i interpelacje do punktu 2a. Proszę. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem zmiany 

porządku obrad w tym punkcie, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 13, przeciw 15, wstrzymało się 0.  
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Stwierdzam, że w wyniku glosowania nie dojdzie do przesunięcia punktu 26 - wnioski i interpelacje 

do punktu 2a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Dziękuję bardzo. Teraz po zakończeniu wszystkich poprawek i wniosków przystępujemy 

do przegłosowania porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi już zmianami. 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku poddaję pod głosowanie wraz z przegłosowanymi zmianami. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 2, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Dziękuję bardzo. Mamy porządek obrad. Proszę, Pan Radny Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, pozostawił nas Pan bez 

wyjścia. Musimy poprosić Pana o 15 minut przerwy w tym momencie. Na briefing prasowy Prawa  

i Sprawiedliwości zapraszamy do sali 108. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Momencik, ale rozumiem, 

że ten wniosek zgłasza Pani Elżbieta Płonka, Przewodnicząca Klubu. Taki jest zwyczaj, 

że Przewodniczący Klubu prosi o przerwę. Ale przedtem jeszcze mamy miłą niespodziankę 

dla wszystkich, ponieważ tak się składa, że mieliśmy wizytę w Rzymie. Nie chciałem tego w pierwszej 

części, żeby nie pomyślano, że nie potrafimy przegłosować porządku obrad, prawda? Otóż radni, którzy 

byli, ja przypominam, że byli to przedstawiciele wszystkich klubów i Platformy, PSL, PiS i SLD 

na kanonizacji Jana Pawła II, złożyli się i kupili wszystkim radnym miły prezent w postaci różańców. 

Także, szanowni Państwo to różańce z miasta świętego powodują, że macie możliwość. Tutaj 

dla wszystkich radnych, oczywiście dla Pani Skarbnik, Sekretarz, również dla Pana Maćka Szykuły, 

dla Pana Bogdana Nowaka, dla Pana Romualda Krenia. Także członków Zarządu, Sekretarz i Skarbnik 

i Pani Dyrektor Biura, Pani Elżbiety Smykał. Także, proszę o przyjęcie tego drobnego prezentu, 

jednocześnie wykorzystania go we własnym już możliwym zakresie. Mam nadzieję, że wszyscy docenią 

ten gest. Jest on dosyć skromny, jednocześnie wymowny. Jeszcze raz na pamiątkę kanonizacji. 
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Na jednej stronie jest Plac Św. Piotra, na drugiej jest obecny Papież Franciszek. Wszystkim 

nie kupowaliśmy, ponieważ to jest ze składek radnych, to nie jest na koszt Urzędu, oczywiście. To, żeby 

to podkreślić, że wszyscy radni, którzy byli na pielgrzymce dali pieniądze i to z naszych własnych, 

prywatnych pieniędzy. Nie było to kupowane na koszt Urzędu, to od razu mówię dla wszystkich, żeby 

nie było żadnych wątpliwości później i pytań, już nawet, jak sądzę.  

Dobrze. Szanowni Państwo, mamy punkt 3. Ja, nie wiem, Pani Przewodnicząca, czy ta przerwa jest 

potrzebna z tego względu, że mamy informację z prac Zarządu Województwa i to powoduje, że musimy 

dosyć szybko... Skoro Przewodniczący Klubu prosi, to nie mogę odmówić w tym momencie. Wobec 

tego, szanowni Państwo, ogłaszam 10 minut przerwy.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: A, my zapraszamy media do sali 140.  

 

Przerwa. 

Po przerwie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zapraszam do zajęcia miejsc. Zapraszam do stołów obrad. Proszę Radnych o zajęcie miejsc. 

Zapraszam Radnych. Proszę bardzo, przystępujemy do punktu 3.  

 

Do punktu 3. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o prezentację Panią 

Marszałek Elżbietę Polak. Proszę.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni goście. Proszę Państwa, w okresie międzysesyjnym Zarząd odbył 7 posiedzeń, na których 

podjęliśmy 94 uchwały, rozpatrzyliśmy 119 wniosków. Te najważniejsze tak bardzo skrótowo Państwu 

przedstawię. W ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego został zmieniony 

harmonogram. To są już ostatnie środki finansowe do zakontraktowania w wysokości 56 mln zł. Nowy 

harmonogram jest na naszej stronie. Podjęliśmy też decyzję o przyznaniu dofinansowania na realizację 

projektu własnego e-Drzonków w kwocie 4.208 tys. zł. W ramach Europejskiego Funduszu 

Społecznego, Zarząd przyjął uchwałę w sprawie przyjęcia do realizacji projektu Stowarzyszenia 

Oświatowego „Mała Szkoła w Bukowinie” - kwota dofinansowania ponad 124 tys. zł. W zakresie 
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działalności Departamentu Infrastruktury i Komunikacji przyjęliśmy projekt planu rzeczowo-finansowego 

wydatkowania środków z funduszu kolejowego. Przypomnę, że w tym roku finalizujemy bardzo ważny 

projekt, który będzie współfinansowany z Programu Operacyjnego „Infrastruktura i Środowisko”.  

W związku z tym te decyzje finansowe, a mianowicie zakup dwóch pociągów. Pierwszy z nich będzie 

dostarczony sierpień-wrzesień, najpóźniej w październiku, drugi w przyszłym roku. To są pociągi, 

nie szynobusy, zespoły trakcyjne, tak zwane. Podjęliśmy również uchwałę w sprawie przyjęcia projektu 

planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego. Plan transportowy jest takim 

standardem, jest obowiązkowy. W naszym samorządzie przygotowaliśmy sami. Także tutaj ukłon  

w stosunku do Departamentu, który się tym zajął. W innych regionach poszły duże pieniądze, setki 

tysięcy na opracowanie takiego dokumentu. W tej chwili ten projekt znajduje się w konsultacjach 

społecznych. W zakresie Departamentu Infrastruktury Społecznej, Zarząd przyjął uchwałę w sprawie 

ogłoszenia konkursu ofert na realizację zdań publicznych w 2014 r. w zakresie rehabilitacji zawodowej  

i społecznej osób niepełnosprawnych oraz w sprawie podziału środków z PFRON-u na dofinansowanie 

robót budowlanych i na rehabilitację. W zakresie działania Departamentu Geodezji przystąpiliśmy 

do opracowania dokumentu „Analiza obecnego i potencjalnego wydobycia złóż kopalin o znaczeniu 

regionalnym, ponadregionalnym i krajowym na terenie Województwa Lubuskiego”. W tym zakresie 

Sejmik Województwa podjął wszystkie już działania, które należą do naszej kompetencji, łącznie  

z aktualizacją Planu Zagospodarowania Przestrzennego. Mamy też zapis w naszych dokumentach 

strategicznych, tj.: Strategia Rozwoju Województwa, czy Regionalny Program Operacyjny, gdzie mamy 

zapisane zadanie zagospodarowania tych złóż, jako projekty o znaczeniu strategicznym. Powołaliśmy 

też zespół doradczy Zarządu Województwa ds. kompleksu energetycznego Gubin – Brody. Ten Zespół 

rozszerzyliśmy i przekształciliśmy właśnie szerzej już pod kątem tego dokumentu. Doradczy Zespół 

ds. właśnie wydobycia wszystkich naszych złóż naturalnych, ponieważ to nie tylko węgiel brunatny, 

ale również miedź, ropa naftowa, łupki gazowe. W tym tygodniu zespół spotyka się i wyznaczy sobie 

harmonogram pracy. Pozostałe oferty, wnioski, informacje. Przekazaliśmy majątek dla szpitala 

w Torzymiu, który został wniesiony aportem. Już jest podpisany akt notarialny, więc szpital jest już 

właścicielem całego majątku. Pani Dyrektor wystąpiła też do Zarządu o wydłużenie realizacji projektu. 

Również rozpoczęła procedury przetargowe w celu wyłonienia banku do sfinansowania inwestycji, które 

trzeba zakończyć w szpitalu w Torzymiu. Szpital ma bardzo dobrą sytuację finansową. Jest całkowicie 

oddłużony, także może spokojnie przeprowadzić wszystkie inwestycje tak, żeby osiągnąć rezultaty 

i wskaźniki wymagane w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego w tych projektach w zakresie 

termomodernizacji. Zarząd przyjął również informację na temat przeprowadzonych własnych kontroli 

i audytów przez naszą komórkę w Urzędzie. Przeprowadzono 47 kontroli, 10 kontroli kompleksowych, 

32 problemowe. Wyniki też są opublikowane na naszej stronie. Sprawozdanie z realizacji zadań 
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inwestycyjnych na drogach wojewódzkich. Tylko w ubiegłym roku zrealizowaliśmy inwestycje o wartości 

prawie 90 mln zł. Z tej kwoty ponad 56 mln zł przeznaczyliśmy na budowę i przebudowę dróg i mostów. 

Zakończyliśmy niektóre inwestycje wcześniej rozpoczęte. Realizowane nie tylko z Regionalnego 

Programu, również z własnych środków, dzięki którym zbudowaliśmy prawie 23 km nowych dróg. 

Kierunek lekarski. 25 marca odbyło się spotkanie, na podstawie przepisów nas obowiązujących 

przygotowaliśmy wniosek w standardzie obowiązującym do złożenia w Ministerstwie Nauki 

i Szkolnictwa Wyższego i w Ministerstwie Zdrowia. Szpital przygotował wniosek na modernizację części 

obiektu pod Instytut Patomorfologii, Uniwersytet pod przygotowanie sal dydaktycznych. Pozyskaliśmy 

również kadrę profesorską taką, jaka jest wymagana w standardzie. A, dzisiaj Pani Marszałek Ewa 

Kopacz ogłosiła publicznie na spotkaniu z młodzieżą, które się odbyło przed chwilą w auli Uniwersytetu 

Zielonogórskiego, że nasza uczelnia na pewno będzie miała kierunek lekarski. Także jest to naprawdę 

znakomita informacja, którą dzisiaj druga najważniejsza osoba w państwie po prezydencie nam 

przekazała. I następne sprawy. Internet szerokopasmowy. Termin nie jest zagrożony, ponieważ już 

słyszałam pytania wielokrotnie się powtarzające od dziennikarzy, że prawdopodobnie będzie 

przesunięty. Nie, w czerwcu 1.500 km światłowodów powstanie w naszym regionie. 16 czerwca 

odbędzie się, przed chwilą uzgodniłam z Panem Dyrektorem Sługockim, zakończenie projektu 

w siedzibie Biblioteki Wojewódzkiej z połączeniem z północą, południem. Tak chcemy pokazać, jak ten 

Internet działa i oczywiście promować. Dostęp do światłowodów jest bezpłatny. Chcemy też pokazać 

jakie efekty, rezultaty uzyskaliśmy, ile już jest gospodarstw podłączonych. Jesteśmy liderem absolutnym 

w Polsce. Po regionie lubuskim tylko pomorskie podąża, można powiedzieć za nami. Pozostałe regiony 

są bardzo daleko w tyle. Stąd też cały czas jesteśmy zapraszani, żeby na konferencjach ogólnopolskich 

w Warszawie prezentować nasz projekt, jak to się w lubuskim udało potroić nasz budżet z 50 mln zł. 

Jest realizowany projekt za 152 mln zł w naszym regionie, więc to też potężny zastrzyk środków 

finansowych pozyskany do regionu lubuskiego w tej kadencji. Budujemy nowe targowiska. To już 

w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Konkretne powstaną tym razem w Kożuchowie, 

w Nowej Soli. Mieliśmy podpisanie umów. Pan Marszałek Tomczyszyn realizuje konsekwentnie swój 

plan w tym zakresie, plan Zarządu, jak również w zakresie promocji inwestycji finansowanych z PROW, 

ale również tych przyszłych, które też będą mogły być finansowane, ponieważ Rząd przyjął nowy 

program PROW i skierował go do Komisji Europejskiej. 27 marca odbyła się duża debata na ten temat. 

Zresztą w zakresie rolnictwa było tych wydarzeń w okresie międzysesyjnym sporo, o których parę słów 

powiem. 27 marca odbyło się ważne spotkanie na temat „Partnerstwa Odry” - tematy rozmów 

transgranicznych. Też tworzymy podstawy do Europejskiej Współpracy Terytorialnej w nowej 

perspektywie. Rada innowacji jest tu też nam bardzo pomocna, ponieważ nowa perspektywa 

to gospodarka i innowacje, przede wszystkim transfer wiedzy do biznesu. Pracujemy w tej chwili nad 
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określeniem naszych inteligentnych potencjałów. Kończymy taką ekspertyzę i rada innowacji, trudne 

przewodnictwo Pana Ciupika wyzwala nowe potencjały inteligentne, nie tylko w składzie Rady, 

ale w regionie lubuskim. Wpłynęła trzecia dotacja do budżetu naszego samorządu z budżetu państwa. 

W tej chwili to już 107,5 mln zł na spłatę zobowiązań szpitala. Rozliczymy się do końca tego półrocza. 

Czekamy jeszcze na decyzję ZUS-u, tak, żeby maksymalnie tą dotację wykorzystać. Oczywiście 

do tego dochodzą jeszcze umorzenia zobowiązań publiczno-prawnych, zwolnienie z VAT-u. Także 

łącznie 150 mln zł, tak jak mówiliśmy. Szpital w Gorzowie Wielkopolskim naprawdę inwestuje, rozwija 

się. Niedawno do użytku oddany SOR. W tym tygodniu, 8 maja wyremontowany Odział Hematologii 

z własnych środków spółki samorządowej. Lubuskie promuje się, jesteśmy otwarci na świat. 

Dostrzegają nasz potencjał nasi partnerzy z regionów partnerskich. Jesteśmy zapraszani zwłaszcza 

w zakresie naszych produktów regionalnych, ponieważ przetwórstwo spożywcze jest na pewno naszym 

potencjałem. Instytut Agrotechniki, który powstał w Kalsku z pewnością będzie bardzo mocno 

wykorzystany w nowej perspektywie. Zaplanowaliśmy rozwój naszych Parków Naukowo-

Technologicznych. Z sukcesem Pan Wicemarszałek Szykuła promował region, przywiózł też nagrodę – 

I miejsce za najlepsze stoisko. 31 marca tutaj, w tej sali kolumnowej odbyło się uroczyste podpisanie 

umów z beneficjentami w zakresie gospodarki wodno-ściekowej. Wpłynęły 32 wnioski, 21 znalazło 

się na liście rankingowej, a dofinansowanie wyniosło ponad 18 mln zł. W nowej perspektywie w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego te zadania będą finansowane w ramach priorytetu „Ochrona 

Środowiska”, na który przeznaczyliśmy 15% dostępnej alokacji, ale również z PROW też będą 

realizowane inwestycje tego typu. W tym czasie zapadły też decyzje dotyczące ZIT-ów, Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych. Zwiększyliśmy środki finansowe na realizację projektów. To będzie tak zwana 

lista projektów kluczowych, trzeba powiedzieć, dla miejskich obszarów funkcjonalnych, na podstawie 

strategii tych obszarów, na podstawie również strategii inwestycji terytorialnych i już konkretnych fiszek 

projektów. Duże środki finansowe trafią również na obszary wymagające strategicznej interwencji. To są 

wszystkie obszary wiejskie. To jest aż 10,6% całej alokacji, a prawie 15% na miasta subregionalne. 

Także na ZIT-y 11%, ale na pozostałe również będą przeznaczone podobne kwoty. 2 kwietnia odbyło 

się uroczyste wręczenie decyzji dotyczących scalania gruntów. Kwota dofinansowania to prawie 2,5 mln 

zł z PROW. 3 kwietnia finał „Lubuskich Smaków”. Rośnie liczba naszych produktów tradycyjnych. Mamy 

już prawie 30, 29, a jak zaczynaliśmy kadencję to było 7. Także bardzo mocno stawiamy na ten nasz 

autentyczny i smaczny potencjał, nasza zdrowa żywność. O szkolnictwie dużo w tej chwili mówimy. 

Przygotowujemy się do nowego rozdania. Będą specjalne środki finansowe dedykowane na szkolnictwo 

zawodowe. Szykujemy też taki program systemowy, żeby objąć cały region takim programem 

rozwojowym na rzecz szkolnictwa zawodowego i tutaj w tych spotkaniach uczestniczy 

Pan Wicemarszałek Maciej Szykuła. Odbyło się też takie spotkanie z Panią Kurator. Jest dobra 



18 

 

współpraca, takie prawdziwe partnerstwo z Kuratorem Oświaty w tym zakresie. 7 kwietnia 

rozmawialiśmy z Panem Ministrem Jędrzejczakiem właśnie na temat naszych inteligentnych 

specjalizacji województwa lubuskiego. Lubuska Rada Zdrowia pozytywnie zaopiniowała aktualizację 

Strategii Pomocy i Ochrony Zdrowia. I ten dokument dzisiaj będzie prezentowany. Mam nadzieję, 

że przyjęty. Dzisiaj spotkałam się, rano rozmawiałam z Panem Dyrektorem Lubuskiego Oddziału 

Narodowego Funduszu Zdrowia. Myślę, że na naszej stronie są informacje, które mi przekazał, 

jak zmienia się lubuska ochrona zdrowia. Tam, gdzie byliśmy jeszcze nie tak dawno na ostatnim 

miejscu np. w zakresie wykrywalności i leczenia raka piersi, teraz jesteśmy w Polsce na drugim, czy 

na trzecim miejscu. Pamiętam, jak byliśmy na ostatnim miejscu w Polsce w zakresie transplantologii. 

Podpisaliśmy porozumienie z dwunastoma partnerami, wykonaliśmy naprawdę kawał dobrej roboty 

i w tej chwili jesteśmy na trzecim miejscu w Polsce pod względem pobierania narządów. Także widać, 

że naprawdę można zmieniać świat na lepszy. W zakresie również zadowolenia mieszkańców z naszej 

lubuskiej ochrony zdrowia, tu byłam naprawdę zaskoczona, ponieważ często słyszę dużo krytycznych 

uwag, z danych, z diagnozy wynika, że jesteśmy gdzieś tak na drugim, trzecim miejscu. Nie było wśród 

badanych krytyk takich totalnych na „nie” 2% niezadowolonych stawia nas na podium. Także to się 

bardzo zmieniło. Transport kolejowy też zmieniamy, ale póki co zmienił się prezes spółki. Odbyło się 

tutaj, w Zielonej Górze spotkanie z nowym prezesem. Czeka nas wielka restrukturyzacja spółki 

Przewozy Regionalne. Podobna do tego, co zrobiliśmy w szpitalu w Gorzowie Wielkopolskim. Duży 

opór związków zawodowych, ale mam nadzieję, że jeżeli będzie dobry plan, to przekonamy również 

związki zawodowe do tego planu. Taka jest potrzeba, kosztuje nas to dużo, prawie 40 mln zł rocznie 

i właśnie rozmawiamy na ten temat, jak będzie funkcjonowała spółka. Za chwilę będzie podział. 

Niektóre regiony już mają własne spółki Przewozy Regionalne. Nie to, że nas na to nie stać, ale my 

jesteśmy zbyt małym regionem, żeby spółka była rentowna. Więc będziemy tworzyć kompanię Polski 

Zachodniej z zachodniopomorskim. Jest przyjęta przez Rząd Strategia Polski Zachodniej. Więc teraz 

będziemy mogli tworzyć takie Przewozy Regionalne Polski Zachodniej. Między innymi w tym celu 

spotykam się z Marszałkami Polski Zachodniej. Jest nowy Marszałek z tej samej podstawówki 

z Małomic. Dolnośląski, z którym miałam szczęście się znać bardzo dawno temu. Były Starosta 

bolesławiecki, Pan Cezary Przybylski. Współpracujemy właśnie w zakresie wspólnych projektów 

w ramach naszych programów transgranicznych, europejskiej współpracy terytorialnej, ale również 

w zakresie przewozów regionalnych. Działamy bardzo dużo w zakresie promocji zdrowego stylu życia, 

promocji zdrowia. Być może takie są efekty w ocenie mieszkańców naszych działań. Zorganizowaliśmy 

taki duży test dla młodzieży tutaj, w tej sali. Odbyła się niedawno bardzo ważna konferencja, debata 

na temat dostępności, jakości zasobów informacyjnych. Diagnoza, taka rzetelna diagnoza na podstawie 

dobrze sformułowanych właśnie danych, które nam dostarcza Wojewódzki Urząd Statystyczny. 
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Znakomicie pracuje, pozwala nam wyznaczać kierunki rozwoju i korzystamy z tych zasobów bardzo, 

bardzo mocno. 10 kwietnia Zarząd Województwa przyznał dofinansowanie na ostatnie już projekty 

w zakresie rewitalizacji. To były decyzje dosyć opóźnione, ale dlatego, że oczekiwaliśmy na decyzję. 

Udało się nie tylko przeznaczyć na ten cel środki unijne, ale również środki budżetu państwa nam 

zagwarantowane w kontrakcie. Dlatego mogliśmy dofinansować aż 5 projektów na kwotę 30 mln zł. 

10 kwietnia nasz Regionalny Program trafił do Komisji Europejskiej. Pracownicy ciężko też nad nim 

pracowali z wydziału programowania strategicznego. Teraz oczekujemy już na termin negocjacji 

z Komisją Europejską. Ostatni Konwent odbył się Busku-Zdroju. Zarząd Województwa reprezentował 

Członek Zarządu Stanisław Tomczyszyn.  Przeważały tematy rolne, ale również tematy nowej 

perspektywy, zwłaszcza Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. W dniach 10-11 kwietnia w Lipsku 

odbyło się posiedzenie Komitetu ds. Współpracy Międzyregionalnej Polsko-Niemieckiej Komisji 

Międzyrządowej na temat dostępności komunikacyjnej, współpracy, niżu demograficznego. Zarząd 

reprezentował na tym spotkaniu Wicemarszałek Bogdan Nowak. W ostatnich dniach dużo uwagi cała 

Polska poświęciła kanonizacji największego Polaka – Ojca Świętego Jana Pawła II. Mieliśmy też takie 

wydarzenie tutaj w Zielonej Górze dzięki książce Marszałka Zycha, który swoje wspomnienia nam 

wszystkim przekazał w albumie „Trzynaście spotkań ze Świętym”. Odbyła się też nasza pielgrzymka 

samorządowa z udziałem przedstawicieli wszystkich klubów i region lubuski był też oficjalnym 

partnerem koncertu dziękczynnego na Światowym Spotkaniu Polonii w Rzymie, gdzie myślę, że warto 

było wspomóc tak ważne wydarzenie dla Polski i Polaków. 11 kwietnia, tutaj w tej sali odbyło 

się spotkanie kobiet wiejskich. Też znakomita okazja do takiej solidarności kobiecej. Koszykarki z AZS 

Gorzów Wielkopolski zakończyły swój sezon. Gratulacje dla naszych sportowców w imieniu nas 

wszystkich złożył Wicemarszałek, Pan Maciej Szykuła. I kolejne wydarzenia związane z rozwojem wsi. 

Wiosna zawitała do lubuskich ogrodów. Na naszej giełdzie, gdzie mamy swoje udziały, niemiecki 

sulęciński jarmark koguci, też piękna impreza. Urząd Marszałkowski dostał tytuł Ambasadora Równości. 

Konsekwentnie z pełną determinacją promujemy europejską deklarację równości. To nie tylko kongresy 

kobiet, wspieramy też panów. W zakresie ekonomii społecznej też promujemy nasze dotychczasowe 

działania, które będziemy bardzo mocno rozwijać w nowej perspektywie. Będą na to specjalne 

działania. 16 kwietnia w Gorzowie Wielkopolskim odbyło się posiedzenie Unii Izb Łaby i Odry. 

To spotkanie prowadził Wicemarszałek Maciej Szykuła. Tu w Krośnie Odrzańskim, w naszym regionie 

też jest siedziba Oddziału Straży Granicznej – Nadodrzańskiego, który jest siedzibą, tutaj jest 

dowództwo kilku regionów Polski. A 15-16 maja w naszym regionie odbędą się uroczystości 

ogólnopolskie. Samorząd wojewódzki będzie wspierał te uroczystości. Tak, jak wspieramy właśnie 

naszą Nadodrzańską Straż Graniczną. Co jest niesłychanie ważne, biorąc pod uwagę przestępczość 

i rozwój gospodarczy naszego regionu lubuskiego. 22 kwietnia odbyła się Regionalna Gala 
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Przedsiębiorstw i Gmin „Fair Play”.  Wszystkim firmom gratulujemy uczciwości, lojalności. Lubuski 

Kongres Młodych Rolników. Muszę przyznać Państwu, że byłam naprawdę pod wrażeniem 

i niesłychanie zaskoczona wchodząc na tą salę, widokiem młodych, przystojnych chłopaków. Całkowicie 

się nasza wieś zmieniła. Młodzi rolnicy w tej chwili to są naprawdę przedsiębiorcy, nowocześni 

przedsiębiorcy. Mamy ponad 20 tys. gospodarstw rolnych w regionie lubuskim. Ponad 1.200 dużych, 

powyżej 50 ha, które się rozwijają dzięki dotacjom z Unii Europejskiej, ale również dzięki regionalnej 

polityce rolnej. Pojawił się w końcu wymarzony inwestor przy lotnisku w Babimoście. Firma „IG Polska”, 

która zamierza zbudować, ma bardzo ambitne plany, taki terminal cargo. Nie chcę zapeszać, ale jest 

to bardzo obiecujące. Plany ich są naprawdę bardzo obiecujące. Kupili już teren uzbrojony, 

inwestycyjny od Gminy Babimost, tuż w sąsiedztwie lotniska, pasa startowego przy bocznicy kolejowej 

i zapowiadają się ich plany strategiczne, które nam zaprezentowali bardzo dobrze. Transgraniczna 

współpraca w zakresie onkologii. Wciąż, niestety rak zbiera żniwa. W naszym regionie wszystkie usługi 

onkologiczne są płacone z wykonania, jesteśmy w takiej dobrej sytuacji. Współpracujemy w tym 

zakresie z naszymi sąsiadami w Niemczech i realizujemy bardzo ważny projekt, który nazywa się 

„Optymalizacja opieki onkologicznej przy pomocy klinicznych rejestrów raka”. Porównujemy swoje 

doświadczenia, co jest niezwykle cenne, ponieważ jednak strona niemiecka nas wyprzedza w tym 

zakresie. Nie tylko sprzętem wysokospecjalistycznym, ale również lekami nowej generacji. 

I chcielibyśmy kontynuować ten projekt w nowej perspektywie. 24 kwietnia w Szczecinie odbyło 

się posiedzenie Zgromadzenia Ogólnego Środkowoeuropejskiego Korytarza Transportowego. W tym 

posiedzeniu uczestniczył Wicemarszałek Bogdan Nowak. Pilnujemy naszych interesów tutaj w Polsce 

Zachodniej. Widać efekty, ponieważ to nie tylko A2, S3 od Świnoujścia do granicy czeskiej, ale również 

chodzi o drogę kolejową „Nadodrzankę”. Te projekty są w programach już rządowych, tak jak Pani 

Minister Bieńkowska tu, na tej sali podczas Konwentu Marszałków obiecała. W tej chwili bardzo mocno 

lobbujemy i prowadzimy rozmowy w sprawie radioterapii. Sieci energetyczne też są wpisane, także 

mamy nadzieję, że osiem kluczowych projektów w ramach Strategii Polski Zachodniej, znajdą 

się wszystkie w programach rządowych i będą realizowane. 1 maja – 10 lat w Unii Europejskiej. 

Olbrzymie efekty, wskaźniki. Pomagają nam w promocji tych wyników mieszkańcy regionu lubuskiego, 

którzy zrobili światową, można powiedzieć, karierę. O kanonizacji już mówiłam. Delegacja 

reprezentująca wszystkie kluby polityczne. Nasz udział w światowym spotkaniu Polaków i w regionie 

partnerskim. Byliśmy w obu stolicach Abruzji. Otrzymaliśmy zaproszenie od Ambasadora Polski 

w Rzymie do promocji regionu lubuskiego w przyszłym roku 3 maja w Ambasadzie Polskiej. Proszą, 

żebyśmy to samo zrobili, co 4 czerwca w ubiegłym roku podczas Święta Wolności w Pałacu 

Prezydenckim. Także region lubuski jest naprawdę mile widziany w świecie. Mówiąc o 25 latach wolnej 

Polski, też się przygotowujemy do obchodów, które planujemy na 4 czerwca. To były pierwsze 
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demokratyczne wybory. Minęło już 25 lat. Jesteśmy pokoleniem transformersów, można powiedzieć. 

Tymi rękoma wprowadzaliśmy nowy ustrój i wolną Polskę. Pięknie pokazuje to film Katarzyny Kolendy-

Zaleskiej. Premiera odbyła się tutaj też w Zielonej Górze 31 kwietnia. Świętujemy 10 lat w Unii. 

Zapraszam Państwa do zwiedzenia tych miejsc, które najbardziej skorzystały na interwencji finansowej 

Unii Europejskiej. Na naszej stronie znajdziecie kalendarz i każdy dzień obfituje w liczne wydarzenia. 

Na południu w Pałacu Żagańskim, na północy w Drezdenku w Parku Kultur Świata. Obchody Święta 

Konstytucji 3 Maja, te wojewódzkie w Gorzowie Wielkopolskim były z naszym udziałem, jak również 

tutaj w Zielonej Górze. Lubuska Winnica. Wciąż pracujemy, nie zapominamy. To budzi olbrzymie 

zainteresowanie, również nasze wino, nasze tradycje winiarskie. I tym, takim właśnie smakowitym 

akcentem, bardzo Państwu dziękuję. Jeżeli są pytania, to oczywiście odpowiem.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 14 

do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Pani Marszałek, w Internecie można było 

przeczytać w okresie międzysesyjnym odnośnie Lubusików. I tam było napisane, że nie wszystkie 

gminy otrzymały dofinansowanie. Bodajże sześć wniosków odpadła, a o to wnioskowały cztery gminy. 

Czy może byłaby taka możliwość, żeby zwiększyć te pieniądze i żeby wszystkie gminy mogły uzyskać 

dofinansowanie? Nie będę tutaj mówił, jak to dobry program to jest Lubusiki. Jak wielkie jest 

dofinansowanie, tylko 6 tys. zł na gminę. Ale na pewno, myślę że Zarząd Województwa by podołał 

temu. Dziękuję.    

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Dziękuję bardzo. Wniosek przyjmujemy. 

Będziemy szukać. Faktycznie to nie są duże pieniądze, ale warto.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny 

Zbigniew Kościk.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek, zainteresowała mnie ta kwestia 

dotycząca Programu Polska Zachodnia. I powiem szczerze nie końca, jakby popieram Pani optymizm  

w tym względzie. Nawet ta informacja, która się ukazała na stronach internetowych naszego Urzędu 

Marszałkowskiego świadczy o tym, że po pierwsze kilka kwestii zostało przemilczanych, albo  

w niewłaściwy sposób umieszczonych w tym programie. Nawiązuję chociażby do Kompleksu 

Energetycznego, który w ogóle nie jest wymieniony tutaj w tym materiale dostępnym dla radnych. A inne 

wyglądają w taki sposób, że jednak główny ciężar, szczególnie jeśli chodzi o transport, szczególnie 
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kolejowy, jednak mimo wszystko omija województwo lubuskie. Sławetna „Odrzanka”, o której Pani 

wspomniała docelowo po remoncie ma umożliwiać pociągom rozwijanie szybkości do 120 km 

na godzinę. Podczas, gdy praktycznie mocno remontowana trasa alternatywna, omijająca po części, 

ponieważ częściowo także gdzieś tam zahaczająca Ziemię Lubuską czyli Szczecin, Poznań, Kędzierzyn 

Koźle, tam już pociągi mają jeździć z szybkością zdecydowanie większą, bo mówi się o 180 km 

do nawet 200 km. Podobnie S3, która jest oczywiście oczkiem w głowie wszystkich radnych 

i wielokrotnie dawaliśmy temu jakby dowody przyjmując różne stanowiska, głosząc potrzeby 

intensyfikacji i dokończenia S3. Znowu znajduję alternatywę w postaci S5, która prawdopodobnie 

spowoduje, że ruch kołowy w mocny sposób ominie, zwłaszcza tam też trzeba czuć te sformułowania. 

Mówi się o dokończeniu budowy S3 i jednoznacznie stwierdza się o konieczności S5, która ma jakby 

tutaj na wschodzie województwa lubuskiego odciążyć ten transport. Nie ukrywam też, że z jakimś takim 

niepokojem przyjąłem kwestię związaną z sieciami energetycznymi. Moi Państwo, my się troszeczkę już 

przez ten konflikt ukraiński uczymy wrażliwości, jeżeli chodzi o nośniki energetyczne. I myślę, że Pani 

Marszałek to, że po pierwsze nie wspomniano o kompleksie Gubin-Brody, to dodatkowo w bardzo taki 

namacalny sposób mówi się o mocniejszym zespoleniu sieci energetycznych Polski i Niemiec, o linii 

Eisenhüttenstadt Gubin, Zielona Góra itd. Myślę, Pani Marszałek, że to jest pewien problem, który 

znowu za parę lat może się pojawić. Przecież nie mówię o tym, że niemieckie elektrownie mają moce 

zdecydowanie większe, nie są tak mocno zdekapitalizowane. I za chwilę się okaże, że Polska, która 

nie ma co robić z naszym węglem, ponieważ płacimy kary klimatyczne, górnicy strajkują i węgiel leży 

na hałdach, a my będziemy kupować energię u naszych braci z zachodu. To są takie uwarunkowania.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję. Postaram się Pana zarazić 

optymizmem, ponieważ szpital w Gorzowie oddłużony, kierunek lekarski powstanie, Strategia Polski 

Zachodniej przyjęta przez Rząd, a przeciwnicy mówili różne rzeczy. Bardzo pesymistyczne na ten 

temat. Strategia Polski Zachodniej jest swojego rodzaju kompromisem. Mieliśmy pierwszą wersję 

25 projektów kluczowych, które chcieliśmy zrealizować w ramach tej strategii. Ostatecznie 8. Także 

ta strategia na pewno nam nie załatwi i nie rozwiąże wszystkich problemów dla nas bardzo ważnych. 

Wybraliśmy najbardziej istotne dla polityki makroregionalnej, dla Polski Zachodniej. To, co nas 

naprawdę łączy. Dla nas jest ważna S3, dla Dolnego Śląska S5. Musieliśmy się zgodzić na pewne 

ustępstwa, ale dla regionu lubuskiego niezwykle ważne jest to, że jest S3 cała. Ta, która łączy 

Świnoujście z Lubawką, że jest również Odra zapomniana, niedofinansowana. Przywrócenie 

żeglowności i gospodarcze wykorzystanie Odry, to jest niezwykle ważne, że są sieci energetyczne. 

I teraz już od naszej aktywności zależy, jak te projekty będą realizowane. Najbardziej zagrożony jest 

projekt w zakresie wysokospecjalistycznych usług medycznych. Jesteśmy liderem tego projektu. 
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To na wniosek naszego Zarządu został ten projekt wprowadzony. Zgodny jest ze strategicznymi ramami 

finansowania ochrony zdrowia, który Rząd przyjął w międzyczasie w perspektywie 2020. Ale, trzeba 

będzie bardzo mocno negocjować, ponieważ Komisja Europejska specjalnie nie chce już partycypować 

w inwestycjach w zakresie ochrony zdrowia. Także musimy tu znaleźć duże argumenty. Chodzi 

o radioterapię głównie i rozwój usług onkologicznych. Pozostałe projekty nie są zagrożone, one są już 

w programach krajowych. Tutaj bardzo odważnie też już wchodzą prywatni inwestorzy. Ja, niedawno 

oglądałam taki szpital w Krakowie, gdzie wyłoniono firmę w przetargu, która za swoje pieniądze buduje 

radioterapię, za 60 mln zł. To też czysty biznes. Odziały NFZ płacą z wykonania za te usługi. 

To są priorytety w polityce państwa. Narodowe programy obejmują przede wszystkim leczenie właśnie 

onkologiczne. Plany się same nie realizują. Nic się nie robi samo. My musimy tego przypilnować, 

my musimy to zrobić.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Robert 

Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, tak dosyć płynnie Pani przeszła 

do kwestii tych 41 mln euro, które zostały tak jakby dorzucone do ZIT-ów. Pamiętam, jak ta pierwsza 

kwota funkcjonowała, jak dobrze pamiętam 66 mln euro. To mówiło się o tym, zresztą Pani się 

wypowiadała dosyć stanowczo na ten temat, że to jest duża kwota pozyskana dla tych dwóch obszarów 

jedynych w Polsce, przy sytuacji dwustołeczności, ponieważ na Kujawach sytuacja jest trochę inna, 

jakby chwaliła możliwość załatwienia wielu spraw. Zresztą odbyło się to hucznie, w obecności 

Prezydenta jednego, czy drugiego miasta. Po czym okazało się po kilku miesiącach, że jest problem, 

że te ZIT-y są zbyt ubogie, et cetera. Nagle się okazało, że Pani Marszałek wyciągnęła 41 mln euro 

kolejne. To jest 171 mln złotych, licząc mniej więcej dzisiejszym kursem i uszczupliła jakby środki 

unijne. Co pokierowało, skoro pierw było uchwalone to rozwiązanie w sensie kwotowym, tych ZIT-ów 

na 66 mln euro? Czym sobie zasłużyli? Tak de facto głównymi decydentami w tej kwestii będą 

Prezydenci tych miast. Oczywiście, że tam są te obszary przyległych gmin i to jest zrozumiałe, 

ale głównym konsumentem będą Prezydenci i oni będą narzucać, jako ci, którzy mają największy 

potencjał ludnościowy. Co się takiego wydarzyło, że musieliśmy obciąć 41 mln środków spójności 

i nie przeznaczyć tego drogą konkursów dla całego województwa, ponieważ przecież z jednego worka 

tniemy, tylko to, że jeden z Prezydentów obruszył się jakby tą kwotą, to było słychać, widać i czuć, 

a drugi ZIT z twego, co się zdążyłem zorientować jest tak dosyć daleko w lesie, krótko mówiąc. Czym 

była spowodowana ta decyzja, skoro pierw była bardzo chwalona przez Panią, a później  nagle 41 mln 

euro, ci Państwo jakby dla tych obszarów jakby sobie zasłużyli. Ja, nie ganię tych kwestii, które chcą 
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załatwić, tylko wydaje mi się, że to powinno być tak trochę bardziej po partnersku. Czyli te kwoty, 

zresztą jak było zapowiadane cały unijny program 2014-2020 będzie głównie szedł drogą konkursów, 

tak? Tu wskazujemy już stricte obszary, które mają być w tej kwestii załatwione. Nie wiem, mam takie 

wrażenie nieodparte, czy to czasami nie jest jakaś taka neutralizacja lepszego lubuskiego, czy jeszcze 

innej kwestii, przecież wiadomo lepsze lubuskie nie idzie zarządzać trudną służbą zdrowia, tylko 

zarządzać środkami unijnymi. O tym wyraźnie się w swoich konferencjach prasowych wypowiadali, 

że chcą lepiej zarządzać środkami unijnymi. O co tu chodzi? Proszę mi wytłumaczyć. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Zarząd Województwa nigdy nie był przeciwko 

zwiększeniu alokacji na ZIT-y. Proszę sprawdzić, przeanalizować, ale na określonych warunkach. 

Te dwa ośrodki musiały te warunki spełnić, czyli po pierwsze przyjąć Strategię Miejskich Obszarów 

Funkcjonalnych. Najpierw zawiązać partnerstwo w Strategii Miejskich Obszarów Funkcjonalnych, 

następnie Strategię Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, fiszki projektów, ponieważ nie było tych 

dokumentów, nie było zgody Zarządu na zwiększenie alokacji. I taki był przekaz. Gdy te dokumenty  

w wyznaczonym przez nas terminie zostały przedstawione, dobrze zrobione dokumenty, dobre projekty, 

dobrze przygotowane, uzyskały akceptację Zarządu Województwa, ponieważ od początku już, 

jak aktualizowaliśmy Strategię Rozwoju Województwa, wyraźnie wskazywaliśmy, że to te dwa ośrodki  

o znaczeniu regionalnym, nie metropolitarnym, ponieważ nie mamy tak dużych miast, ale to właśnie 

Zielona Góra i Gorzów najbardziej oddziaływają na rozwój gospodarczy regionu lubuskiego. Taką mają 

rolę, żeby mogły zrealizować swoją rolę lidera, muszą być wyposażone w odpowiednie środki 

finansowe.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Panie Radny. 

Ale sądzę, że już kończymy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dlaczego? Mam nadzieję, że to interesująca 

dyskusja, Panie Przewodniczący? A, wracając Pani Marszałek, ponieważ rozumiem jakby Pani 

przesłanie. Tylko, czy Pani się nie obawia tego, że te duże ośrodki miejskie, które mają odpowiednie 

zasoby ludzkie, mają instytucje, jednak mimo wszystko nie powinny sięgać po pieniądze regionalne, 

tylko po pieniądze krajowe. Czy znowu nie dojdzie do tego, że zawieszać nam się będą wójtowie 

i burmistrzowie małych jednostek samorządu? A, tak szczerze mówiąc, na tacy Pani wydaje grube 

miliony samorządom dużym, które mają … i wiedzą jak sięgać po środki unijne i powinny pukać przede 

wszystkim w Warszawie. Dziękuję. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Dziękuję bardzo. Faktycznie dopowiem, 

ponieważ to nie jest polityka nasza, polityka regionalna, tylko to Ministerstwo Rozwoju Regionalnego 

utworzyło ZIT-y. I ta polityka miejska to jest zmiana ukierunkowania polityki spójności w Unii 

Europejskiej. To jest to novum w tym okresie programowania. Jednak też pragnę zwrócić uwagę na to, 

że w naszym regionalnym programie tylko 11%. Pozostałe 89% to będą konkursy. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do widomości. Przypominam, 

że ma stronie www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje na temat aktualnego stanu 

wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej dla Województwa Lubuskiego 

na lata 2007-2013. Wobec wyczerpania punktu 3 przechodzimy do punktu 4. 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla Województwa Lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Do punktu 4.  

Informacja na temat projektu systemowego pn. „Opracowanie kompleksowych i trwałych 

mechanizmów wsparcia poradnictwa prawnego i obywatelskiego” wraz z rekomendacjami 

odnośnie jego wdrażania na szczeblu województwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jest prezentacja tutaj. 

Mamy Pana Łukasza Zawojaka – eksperta Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalistę 

z zakresu poradnictwa. Ile minut Pan przewiduje, że tak powiem, Panie ekspercie?  

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Dzień dobry Państwu. Tak już Pan był mnie łaskaw przedstawić, Łukasz Zawojak. Kłaniam 

się. Myślę, że nie będę Państwu zabierał dużo czasu, 10 minut. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Zapraszamy.  

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Chciałbym Państwu przedstawić założenia modelowych rozwiązań dotyczących organizacji  

i funkcjonowania bezpłatnego poradnictwa prawnego i obywatelskiego. Cały model powstał w związku  

z realizacją projektu systemowego, którego liderem był Departament Pożytku Publicznego Ministerstwa 
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Pracy i Polityki Społecznej. Natomiast partnerami były organizacje społeczne, tj.: Fundacja 

Uniwersyteckich Poradni Prawnych, Instytut Prawa i Społeczeństwa, Związek Biur Obywatelskich oraz 

Instytut Spraw Publicznych. Na początku chciałbym Państwu przedstawić może kwestie definicyjne 

związane z poradnictwem prawnym i obywatelskim. W toku projektu wytworzyła się definicja 

poradnictwa, jako usługi adresowanej do różnych podmiotów doświadczających problemów życiowych  

i prawnych, świadczona w celu wzmocnienia ich podmiotowości oraz po to, aby sprawy toczyły 

się sprawiedliwie. Mówiąc krótko informacja, porada prawna, porada obywatelska to swoista usługa 

polegająca na udzielaniu bezpłatnych informacji, mająca na celu rozwiązanie konkretnego problemu 

prawnego tak, aby nikt nie ucierpiał w związku z nieznajomością prawa. Poradnictwo prawne  

i obywatelskie obejmuje w swym zakresie takie elementy jak: informację prawną, poradę prawną, 

poradę obywatelską oraz usługi dodatkowe np. mediacje, rzecznictwo, czy edukację prawną. Pierwszy 

element to informacja prawna. Ona jest, jakby najwęższa i polega jedynie na dostarczeniu zgłaszającym 

się podmiotom informacji o regulacjach dotyczących ich spraw nie wchodząc w szczegóły. Kolejnym 

elementem jest porada prawna. To już jest opracowanie i przekazanie zgłaszającemu się podmiotowi 

skonkretyzowanych i rzetelnych zestawów informacji, odnoszących się do konkretnego problemu oraz  

w razie potrzeby pomoc w jego rozwiązaniu do momentu etapu sądowego. Najszerszym elementem  

w poradnictwie prawnym i obywatelskim jest porada obywatelska, ponieważ jest już to opracowanie  

i przekazanie zgłaszającym się podmiotom skonkretyzowanych zestawów informacji o różnych 

możliwościach rozwiązania problemu oraz o konsekwencjach danego rozwiązania. Następuje następnie 

wsparcie osoby zgłaszającej, opracowanie wspólnego planu działania oraz doprowadzenie 

do szczęśliwego zakończenia sprawy. Usługi dodatkowe, tak jak już mówiłem - mediacja, edukacja  

i rzecznictwo. Chciałbym też Państwu przekazać pewne dane statystyczne, które zostały jakby 

osiągnięte w związku z realizacją projektu. Ustalono na podstawie badań przeprowadzonych, 

że w Polsce w ciągu ostatnich 5 lat szukano od 3 do ponad 7 milionów rozwiązań dla problemów 

prawnych. Te są podane z pominięciem podmiotów komercyjnych, czyli kancelarii prawnych. 

Najczęściej zaś porad udzielano z zakresu prawa rodzinnego, spadkowego, cywilnego i procedury 

cywilnej zabezpieczenia społecznego, prawa mieszkaniowego oraz prawa pracy. Te dane są tak 

rozbieżne z uwagi na fakt, że różne instytucje i różne podmioty mają swoją definicję poradnictwa 

prawnego i obywatelskiego, czy też poradnictwa specjalistycznego. Dlatego też w toku prowadzonych 

badań te dane różnie spływały do podmiotu badającego. W toku projektu został wypracowany model 

bezpłatnego poradnictwa prawnego i obywatelskiego zarekomendowany do wdrożenia. Z uwagi jednak 

na pewne zasadnicze różnice między partnerami projektu, model został zaprezentowany w trzech 

wariantach. Otóż dwóch partnerów: Instytut Prawa i Społeczeństwa oraz Fundacja Uniwersyteckich 

Poradni Prawnych postuluje ograniczony dostęp do bezpłatnego poradnictwa prawnego  
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i obywatelskiego poprzez wprowadzenie odpowiedniego kryterium dochodowego na osobę w rodzinie. 

Oczywiście odpowiednio wysokiego, tak, aby nie było to minimum egzystencji. Ponadto system miałby 

być zorganizowany na poziomie powiatu, a także wprowadzono by cenzus przedmiotowy, czyli 

nie każda sprawa mogłaby być rozstrzygana w ramach bezpłatnego poradnictwa prawnego  

i obywatelskiego. Do jako usługodawców tego wariantu dopuszcza się zarówno elementy komercyjne, 

jak i podmioty publiczne oraz trzeci sektor szeroko pojęty. Związek Biur Porad Obywatelskich postuluje 

tutaj całkowitą powszechność dostępu bez żadnych ograniczeń, ponieważ według Związku Biur Porad 

Obywatelskich wprowadzenie jakichkolwiek ograniczeń tym bardziej majątkowych jest naznaczające 

dla osób zgłaszających się. Dopuszcza ten wariant do udziału w bezpłatnym poradnictwie prawnym 

elementy publiczne w postaci Miejskich Ośrodków Pomocy Społecznej oraz Powiatowych Centrów 

Pomocy Rodzinie. Wyklucza natomiast podmioty komercyjne. Jeżeli chodzi o ostatni wariant, czyli 

opracowany przez Instytut Spraw Publicznych, powszechność systemu byłaby jeszcze bardziej 

rozszerzona, ponieważ również osoby po ukończeniu 13 roku życia, oczywiście pod opieką opiekuna 

prawnego, mogłyby korzystać z porady prawnej lub obywatelskiej. Głównym elementem 

odpowiedzialnym byłoby Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej. Dotacja w trybie kontraktu,  

a podmioty udzielające porad to również elementy publiczne, komercyjne oraz trzeci sektor. 

O ile partnerzy mieli problem z porozumieniem się, co do pewnych szczegółów dotyczących 

funkcjonowania modelu, o tyle, co do katalogu, standardów, już takich problemów nie było. Stworzono 

katalog podstawowych standardów w zakresie usług. I usługa bezpłatnego poradnictwa prawnego  

i obywatelskiego powinna być bezpłatna, dostępna, maksymalnie rzetelna, na wysokim poziomie 

jakości, poufna z poszanowaniem samodzielności klienta. Klient winien uzyskać informację o udzielanej 

pomocy, powinien uzyskać możliwość skarg i wniosków oraz zminimalizowana powinna być kwestia 

konfliktu interesów. Co do osób świadczących porady winna być prowadzona certyfikacja osób 

bez wykształcenia prawniczego, natomiast oczywiście dopuszczone osoby z wykształceniem 

prawniczym, studenci prawa pod nadzorem merytorycznym. Organizacja podmiotu udzielającego porad 

winna być zachowana z powyższymi standardami. Jeżeli chodzi o rekomendację dla regionu, 

dla województwa, tutaj rekomenduje się wybór między trzema propozycjami zawartymi w modelach. 

Przeprowadzenie pogłębionej analizy potrzeb odnośnie poszczególnych koncepcji poradnictwa, czyli 

która byłaby najbardziej odpowiednia w danym województwie. Szczegółowa analiza potrzeb 

warunkujących zakres poradnictwa prawnego i obywatelskiego oraz analiza możliwości, jakie istnieją 

w danym województwie, czyli siły organizacji pozarządowych oraz siły elementów publicznych, które 

mogłyby świadczyć bezpłatne poradnictwo prawne i obywatelskie. Wskazane jest oczywiście powołanie 

specjalnego zespołu ds. wdrożenia poradnictwa prawnego i obywatelskiego, który opracowałby 

koncepcję systemu na poziomie regionalnym. A opracowana koncepcja wprowadzona winna być 
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w formie uchwały Sejmiku lub też w ramach Strategii Rozwoju Województwa. Obecnie, ponieważ 

nie istnieje jeszcze krajowy model bezpłatnego poradnictwa prawnego i obywatelskiego, działania 

dotyczące wdrożenia winny być wynikiem uchwał Sejmiku przyjmujących Strategię Rozwoju 

Województwa. Finansowanie, jeżeli powstanie oczywiście model krajowy, będzie finansowany tenże 

model ze środków krajowych. Obecnie jednak rekomenduje się finansowanie ze środków własnych oraz 

Unii Europejskiej, o ile jest to oczywiście możliwe. Na poziomie województwa pozostaje kwestia 

monitoringu i kontroli poradnictwa, koordynowania i wprowadzenia jednolitych standardów oraz 

inicjowanie współpracy między podmiotami działającymi na tym samym obszarze. Jeżeli chodzi o wpływ 

bezpłatnego poradnictwa prawnego na politykę społeczną Państwa, jest to oczywiście skuteczne 

i efektywne realizowanie zadań z zakresu polityki przeciwdziałania wykluczeniu społecznemu. 

Możliwość reintegracji społecznej osób wykluczonych, tych, których nie stać na zasięgnięcie 

profesjonalnej pomocy prawnika. Także zachęcam Państwa do zainteresowania się tym problemem 

i możliwościami, jakie on daje. Dziękuję Państwu za uwagę. Jeżeli są jakieś pytania to chętnie 

odpowiem. 

Informacja na temat projektu systemowego pn. „Opracowanie kompleksowych i trwałych mechanizmów 

wsparcia poradnictwa prawnego i obywatelskiego” wraz z rekomendacjami odnośnie jego wdrażania 

na szczeblu województwa stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję bardzo. 

Koleżanka, Kucharska Basia.                

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam pytanie do Pana. Czy będzie 

to tylko porada prawna, czy też będzie można zlecić pełnomocnictwo do reprezentowania przed 

sądem? 

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Model nie zakłada reprezentacji przed sądem. Model nie zakłada wchodzenia w kompetencje 

adwokatów i reprezentacji przed sądem. Ma być to do etapu przesądowego.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: I moje drugie pytanie: Czy, bo zrozumiałam, 

że to będzie działało przy Powiatowych Centrach Pomocy Rodzinie w każdym powiecie, czy będą 

określone dni, godziny, jest jakiś czas? 
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Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Już mówię. Jeżeli chodzi o kwestie zaangażowania jednostek publicznych, to jest już kwestia 

doprecyzowania szczegółów i zmian legislacyjnych w obecnie obowiązującym prawie. Co do czasu 

i takich już konkretnych elementów, no tego niestety jakby nie ma określonego jeszcze. Bo to już 

są bardzo istotne takie szczegóły, bo na przykład ośrodki społeczne obecnie również realizują 

w ramach swoich statutowych obowiązków poradnictwo specjalistyczne, jednak nie jest to ich 

podstawowa funkcja, dlatego też jak to będzie… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Właśnie. I dlatego też obawiam się, że w tej 

chwili takie usługi świadczą ośrodki pomocy, ale jeżeli wejdzie ta porada, to ośrodki zrezygnują z porad 

prawnych u siebie. Bo tam muszą płacić, a tu będą mieli nieodpłatnie, tak? Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję bardzo. 

Proszę, kolega Robert był pierwszy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja chciałem zapytać o dwie rzeczy - wartość tego 

projektu i w jaki sposób Państwo selekcjonują osoby, które będą tych porad prawnych udzielać?  

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: To już jak mówiłem wcześniej - w ramach danych jest jeden model, w trzech wariantach. 

I teraz jeden z wariantów zakłada wprowadzenie kryterium dochodowego, prawda. Jest to na zasadzie 

oświadczenia. Oświadczenia, żeby jakby nie wprowadzać dodatkowej administracji, która 

by to selekcjonowała i określała. Żeby było najprościej dla klienta. Żeby to nie była kwestia 

rozbudowana weryfikacji na podstawie zaświadczeń o dochodach i tak dalej. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję. Kolega 

Kaziu Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Nie o to mi chodzi. Chodzi mi o to, że tam będą 

pracować prawnicy w tym projekcie, tak? Jak Państwo będziecie selekcjonować osoby, które będą 

uczestniczyć w projekcie w sensie no pomocy tym potencjalnym beneficjentom? Jedna rzecz. Wartość 

projektu i czas trwania projektu?  
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Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Znaczy jeszcze raz, bo jakby kwestia taka, że projekt już się kończy. Projekt miał na celu 

wypracowanie modelu poradnictwa. Czy władza centralna wprowadzi model poradnictwa prawnego 

i obywatelskiego, trudno powiedzieć, prawda? Jakby projekt nie zakłada prowadzenia już tego, tak.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: To jeszcze 

proszę, Kaziu.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam, czy ja dobrze zrozumiałem? 

To te 6 mln zostało wykorzystanych na wprowadzanie modelu? 

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak:  Szanowny Panie. Jakby… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Czy opracowanie modelu? 

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Trudno mi odpowiedzieć na Pana pytanie, dlatego, że ja jakby nie uczestniczyłem w realizacji 

projektu…  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: No to o czym nas Pan informuje? Przepraszam 

bardzo? 

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Tak. Ja informuję o wynikach, o wynikach jakby tego modelu, tak. Jakby nie jestem członkiem 

grupy projektowej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Jeżeli Pan reprezentuje, to wie Pan, nasuwa 

się taka propozycja - to może te pieniądze przekazać dla tych ośrodków Centrum Pomocy Rodzinie 

i one sobie znajdą prawników, którzy z kwalifikacjami udzielą. Ale ja mam jedno pytanie… I taniej 

będzie, bo można zrobić przetargi, wie Pan i tak dalej… Ale teraz ja jedną informację. Wie Pan, 

bo tu jestem zaszokowany takim stwierdzeniem - że informacja prawna, to są dwa pojęcia, my z Panem 

mecenasem wybitnym dyskutowaliśmy, ale przeczytaliśmy waszą definicję, że informacja prawna 

polega na dostarczeniu zgłaszającym się podmiotom informacji o regulacjach prawnych, odnoszących 
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się do ich sytuacji. A porada prawna - opracowanie i przekazanie zgłaszającemu się rzetelnych 

i skonkretyzowanych zestawów informacji, odnoszących się do konkretnego problemu. Czyli z tego 

wysuwa się prosty wniosek - że informacja prawna jest nierzetelna, a porada prawna jest rzetelna. 

No tak to wynika z tej definicji. Jedno jest rzetelne, a drugie nie…  

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Rozumiem. Rozumiem jakby kwestię sporną. Chodzi o to, że ten pierwszy element jest tylko 

wskazaniem konkretnego przepisu, jest udzieleniem informacji na temat przepisu, a jakby nie wgryzanie 

się w sprawę, tak? Jakby najprościej mówiąc.  

 

Wiceprzewodniczący Semiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję bardzo. 

Kolega Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: To będzie trochę złośliwe, ale przepraszam. Czy 

w ramach tego projektu Państwo też udzielacie porad Urzędowi Marszałkowskiemu? Nie jest to, 

co prawda ośrodek pomocy, ale casus. Moi Państwo, dostęp do informacji publicznej, Urząd 

Marszałkowski. Casus kolegi Leszka Turczyniaka spowodował, że próbowałem znaleźć na BIP-ie 

dostęp do informacji publicznej. Aktualne materiały, aktualne uchwały. I chcę Państwu powiedzieć, 

że tak - Statut Sejmiku jest stary, nieaktualny, BIP jest prowadzony w sposób dziadowski, a wielu 

uchwał po prostu nie ma. Więc ja bym sugerował, żeby Pan znalazł trochę czasu także dla urzędników 

Urzędu Marszałkowskiego w ramach tego projektu. 

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Przekażę, przekażę. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję bardzo. 

Czy są jeszcze pytania i uwagi?      

 

Ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, specjalista z zakresu poradnictwa Łukasz 

Zawojak: Dziękuję Państwu bardzo za uwagę.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Dziękuję bardzo 

Panu Łukaszowi Zawojakowi. Z informacją zapoznali się członkowie Komisji Kultury, Edukacji, Sportu 
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i Turystyki. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedmiotowej informacji? Dziękuję. Nie ma. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedmiotowej informacji jeszcze?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Komisja się zajmowała z tą przedmiotową 

informacją i mieliśmy obawy, że padną trudne pytania i obawy w pełni zostały dzisiaj potwierdzone.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Ja myślę, 

że ja również mam mnóstwo wątpliwości. Myślę, że i Państwo macie, dlatego też jeszcze kolega 

Robert.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Chciałem zapytać, czy jest ktoś z Komendy 

Wojewódzkiej z kim można na ten temat, bo rozumiem, że informacja o stanie porządku, tak?  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Tak… Nie, 

jeszcze nie, teraz nie.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Przepraszam.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Proszę bardzo. 

Kolega Kaziu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja bym sformułował, nie wiem, do protokołu, 

nie wiem, pewnie to nie jest przewidywane, głosowanie na ten temat. Ale żebym…, bo tu jest, abyśmy 

wraz z rekomendacjami odnośnie jego wdrażania na szczeblu województwa. Broń Boże, abyśmy 

na szczeblu województwa, to co za 6 mln zostało opracowane, tak zrozumiałem, wdrażali. Jeżeli 

centrala chce, to niech nam przekaże pieniądze. My sobie sami poradzimy i opracujemy taki program 

za darmo, a ewentualnie będzie, nie wdrażanie będzie, opracujemy z Panem mecenasem, tylko będzie 

można zrobić przetargi i fachowcy będą mogli udzielać należytych porad prawnych – rzetelnych, 

w poradniach przy tych…  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Ja rozumiem. 

Ja rozumiem, że Sejmik przyjął informację do wiadomości z uwzględnieniem tych uwag, które zostały 

wniesione przez kolegów prawników i nie tylko. Dziękuję bardzo.  
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Do punktu 6. 

Informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa publicznego w województwie lubuskim.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: O zabranie głosu 

proszę Pana młodszego inspektora Henryka Wieruszewskiego – p.o. Zastępcy Komendanta 

Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wielkopolskim.  

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Szanowni Państwo, informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa publicznego w województwie 

lubuskim została przesłana, także Państwo macie do wglądu. Ja chciałbym krótko, żeby nie przedłużać 

też, skoncentrować się na kilku punktach, jeżeli chodzi o porządek i bezpieczeństwo publiczne 

w naszym województwie. Chciałbym zwrócić uwagę na początek na ocenę w ogóle pracy policji, między 

innymi policji lubuskiej, w ramach prowadzonego projektu ogólnopolskich badań na temat 

bezpieczeństwa w Polsce i naszym województwie - tak jak Państwo macie do wglądu informację. Nasze 

województwo wypadło na poziomie dobrym w granicach, jeżeli byśmy to określili procentowo - 60-70%, 

w tych pytaniach, które zostały tutaj przesłane na informacji. Jeżeli chodzi o tak zwane „debaty 

społeczne”, które były prowadzone w ubiegłym roku, jest to pewien element kontaktu i wymiany też 

doświadczeń ze społeczeństwem. Przeprowadzono ich 43. Tak zwana „wartość oczekiwana”, która była 

planowana, była plasowana na 26. To też zostało ocenione pozytywnie i też w 2014 roku będzie 

kontynuowane. Jeżeli chodzi o poszczególne jednostki, też macie Państwo do wglądu. Ja już nie chce 

się tutaj koncentrować też na tych poszczególnych jednostkach, ile i gdzie były prowadzone. Jeżeli 

chodzi o przestępczość, przestępczość kryminalną – w skali kraju nastąpił spadek w ogóle, jeżeli chodzi 

o przestępczość, tak zwaną „dynamikę”. Jeżeli chodzi o nasze województwo, no niestety, tu mieliśmy 

lekki wzrost, jeżeli chodzi o tą przestępczość. Nie ukrywam, że generują to dwie jednostki. Komenda 

Miejska Policji w Zielonej Górze i Komenda Miejska Policji w Gorzowie. Oczywiście, wygląda to tak 

z tego tytułu, że są to dosyć liczne, liczne jednostki. Ja bym chciał się skoncentrować też krótko 

na siedmiu kategoriach przestępstw, tak zwanych, które obejmują: bójkę, uszczerbek na zdrowiu, 

kradzieże. To co jest bardzo, bardzo uciążliwe. Tutaj także musimy się nad tym skoncentrować, 

bo jeżeli chodzi o ogólną ilość, część i wykrywalność, ona kształtowała się na poziomie 35, ponad 35%. 

I to też jest priorytetem komendanta wojewódzkiego w tym zakresie na rok 2014. Nie ukrywam też, 

jeżeli chodzi o tą przestępczość, bolączką naszą są kradzieże samochodów tutaj. Nastąpił wzrost 

z ubiegłego roku, 12-go w stosunku do 2013, ale w tym zakresie też po prostu wdrażamy pewne 

mechanizmy, żeby to ograniczyć. Jeżeli chodzi o przestępczość, chciałbym też tutaj zwrócić uwagę 

na zabezpieczenie mienia, bo to jest bardzo istotny, bardzo istotny element, na poczet przyszłych 
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kar, na poczet przyszłych kar i grzywien. Wartość oczekiwana zabezpieczenia mienia kształtowała 

się na około 9 mln, ponad 9 mln. Natomiast osiągnęliśmy tą wartość ponad 100%, 10 mln, ale to też 

idziemy w kierunku, żeby na to zwracać uwagę, no bo to są pieniądze, które wpływają do budżetu. 

Proszę Państwa, jesteśmy województwem przygranicznym. Także, jeżeli chodzi o współpracę 

międzynarodową, Polsko-Niemieckie Centrum Współpracy Służb Granicznych, Policyjnych i Celnych. 

Duży nacisk kładziemy na to i w 2013 roku przeprowadzono 129 takich przedsięwzięć wspólnych służb. 

I w tym też zakresie, jeżeli chodzi o rok 2014, będziemy chcieli realizować. Służba prewencyjna. Tak jak 

Państwo widzicie, ilość wykonanych, zaplanowanych służb w wartości oczekiwanej kształtowała się 

na 145 tys. Nie została ona wykonana. Wartość kształtuje się na 123 tys. Czyli na poziomie 85 %, ale 

to też jest pewien sygnał, żeby tutaj poprawić te mechanizmy. Jak widzimy w jednostkach to jedyna 

jednostka w Nowej Soli osiągnęła tą wartość, jeżeli chodzi o te służby prewencyjne. Imprezy masowe. 

Ja tylko chciałbym tutaj zwrócić uwagę, że naprawdę to jest obciążenie dla policji, nie tylko kadrowe 

funkcjonariuszy, ale przede wszystkim też finansowe. I w 2013 roku szacunkowy koszt zabezpieczeń 

wyniósł ponad 2 mln zł. Jeżeli chodzi sytuację na drogach. Tutaj chciałbym zauważyć, że pierwszy raz 

od 10 lat, jak Państwo widzicie, spadła ilość wypadków na drogach do 94 w 2013 roku. Oczywiście, 

może to też jest powodem, że drogi w naszym województwie, tutaj mówiliśmy też dzisiaj o tym, 

pobudowane i to może też jest pewien wpływ na to. Jeżeli chodzi o kierowców nietrzeźwych. 

Faktycznie, jest to może uciążliwość, ale ponad 35 tys. liczba badań trzeźwości, ale jak Państwo 

widzicie ujawnionych nietrzeźwych było mniej. Czyli to jest dobry wskaźnik.  A także wypadków tutaj 

spowodowanych z udziałem nietrzeźwych, kształtował się na poziomie 6,2 %. Jeżeli chodzi 

o profilaktykę. W tym roku Zespół Profilaktyki Społecznej Nieletnich i Patologii Wydziału Prewencji 

Komendy Wojewódzkiej został uhonorowany Lubuskim Laurem Oświaty.  Sprawy kadrowe – stan 

etatowy jednostki 2733. Na ten rok planowanych było 306 przyjęć funkcjonariuszy. Został w całości, 

w 100% wykonany, chociaż oczywiście wakaty pozostały. Jeżeli chodzi o budżet i inwestycje. Wyniósł 

on w 2013 roku 254 mln. Kwestia oddania do użytku, jak Państwo wiecie, Komendy Powiatowej 

w Nowej Soli. Do końca 2014 roku planowany jest odbiór Komendy Powiatowej Policji w Międzyrzeczu. 

Do końca 2015 roku Komendy Powiatowej w Krośnie Odrzańskim, a także remonty, które 

są wykonywane w chwili obecnej, jeżeli chodzi o Komendę Miejską w Zielonej Górze, tak zwane 

remonty wewnętrzne, Komendę Miejską Policji w Gorzowie, a także komisariaty w Lubsku, Szprotawie 

i we Wschowie.  Dziękuję bardzo. 

Informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa publicznego w województwie lubuskim stanowi załącznik 

nr 17 do protokołu. 

 



35 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie 

Komendancie. Czy są pytania, uwagi do sprawozdania? Widzę już 4 osoby się zgłaszają, także… 

Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Komendancie. No jestem pod 

wrażeniem, bardzo negatywnym, bo tak jak na wschodzie Ukrainy jadą samochody na mecz, i 50-ciu 

z pałkami, maczetami wyskakuje. Co prawda poza, zdaje się, to było na terenie dolnośląskiego, ale 

w tym zniszczono radiowóz operacyjny, czyli nieoznakowany pojazd, czy radiowóz operacyjny, 

przepraszam, nomenklatury dokładnie nie znam. No jak mogło do tego dojść? Gdzie jest jakieś 

rozeznanie, prewencja? Jeżeli się 50-ciu zbirów gdzieś się chce zmówić, zaatakować z groźnymi 

narzędziami grupę samochodów, no to powinno być, jakieś rozeznanie Państwo powinniście mieć, 

że coś takiego może nastąpić. Ja nie mówię o inwigilacji jakiejś tam, ale jakieś rozeznanie Państwo, 

bo to jest, ta informacja jest, no bardzo tu dzielnie zareagował Pan Wojewoda, który między innymi z tej 

okazji odbył dzisiaj wizytę w Żarach, bo to jest, ja nie znam szczegółów, to było chyba na pograniczu 

dolnośląskiego i lubuskiego, ale to już jest kwestia bandytyzmu daleko zorganizowanego. To jest jeden 

problem. Przepraszam, mówię to pod wrażeniem chwili. Druga sprawa, to jest państwo samorządowcy 

wyrażają wiele niepokoju, chcą pomagać policji, pomagają no, ale chcą między innymi bardziej 

uczestniczyć w rozwiązaniu spraw logistycznych. To jest zamykanie posterunków policji. No wiem, 

że tu w Świdnicy mojej gminie udało się jakoś rozwiązać problem, ale on trwał też latami. Znam teraz 

wiele przykładów burmistrzów, wójtów głównie, że te posterunki są zamykane. No ja wiem, że mimo 

nowoczesnych środków technicznych zawsze Pańskie oko konia tuczy. Czyli ta policja na miejscu może 

bardziej profilaktycznie działać i też być bardziej związana ze społeczeństwem i społeczeństwo się 

bardziej czuje zdyscyplinowane i chce współdziałać. Także, uważam, że te sprawy powinny być…, 

no jak gdyby mieć priorytet w rozwiązywaniu spraw przez policję, Komendanta Wojewódzkiego Policji. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Panie 

Komendancie. 

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Panie Radny, ja uściślę. To było na terenie naszego województwa. 3 maja to zdarzenie, gdzie osobiście 

oczywiście byłem na miejscu. Wiem o tym, że Wojewoda i rozmawiałem na ten temat. Ale krótko, jeżeli 

chodzi o pseudokibiców, jest to oczywiście problem. Pracujemy nad tym. Powołany został Zespół 

ds. Kibiców, oczywiście jest to w zadaniach Centralnego Biura Śledczego i kwestia rozpoznania. Tutaj 
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akurat w przypadku Żar, nie chciałbym się wypowiadać w szczegółach. Zapraszam Pana Radnego 

do Gorzowa i w tej sprawie, czy ewentualnie tutaj, pytania szczegółowo i możemy tutaj na ten temat 

porozmawiać. Oczywiście, inicjatywa tutaj społeczeństwa, zagrożenia, jesteśmy otwarci. Natomiast 

mogę zapewnić, że na pewno ten temat jest pilotowany, a w tym przypadku akurat, no tam troszeczkę 

było nieścisłości. Nie był to wyjazd zorganizowany, tylko 4 samochody akurat, były to porachunki 

pomiędzy, powiedzmy klubami. Dotyczyło to kilku, dwóch województw. Akurat wczoraj było spotkanie, 

w którym uczestniczyłem z kolegami z Wrocławia, także ten temat jest znany i działania są podjęte. 

Część osób jest ustalona, nawet dzisiaj decyzje zapadły w prokuraturze i jutro chyba podjęte zostaną, 

co z tymi osobami, które zostały zatrzymane. Jeżeli chodzi o drugi temat - posterunków.  Ja wiem, 

że ten temat był poruszany. Ja pełnię obowiązki od 3 miesięcy dopiero. Ale to też komendant 

wojewódzki taką decyzję podjął. Jest to jego decyzja i no myślę, że ewentualnie też można na ten temat 

usiąść, ale tu już chyba w tym zakresie, powiedzmy te decyzje zapadły i na tyle to mogę tutaj 

się do tego ustosunkować.  Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Jeżeli 

mogę, to teraz ja. Otóż Panie Komendancie, proszę nie pojmować tych uwag tutaj, albo pytań, jako 

rzecz albo złośliwą, czy też niewłaściwą z punktu widzenia Sejmiku. Ja też mam pewne uwagi. 

Chciałbym dokonać takiego wywodu historycznego. Do 1989 roku było w prawdzie 70 tys. milicjantów 

i prawie 70 tys. ORMO-wców i Polska była jednym z najbardziej bezpiecznych krajów w Europie. 

To się wiązało, po prostu z systemem, z tym, że istniały „służby”, że istnieli np. strażacy, którzy nie bali 

się interweniować. Byli SOK-iści, czyli Służba Ochrony Kolei, wszelkie instytucje, byli członkowie partii, 

którzy też czuwali. I teraz po roku, ja nie chcę naprawdę wprowadzać elementu wesołości, 

czy rozbawienia, bo to nie temu służy. Akurat Pan Radny Pańtak z SLD o tym mówił, ale tak 

rzeczywiście było. I teraz tak, lata 90-te, to jest to oczywiście, powiem to na końcu, bo to nie dotyczy 

Pana osoby, żeby Pan nie pojmował tego osobiście. Lata 90-te spowodowały wzrost agresji 

w społeczeństwie. Wzrost sięgał 30-40%. W latach już po roku 2000 następuje gigantyczny wzrost 

przestępstw lokalnych. To się wiąże po prostu też ze zmianami społecznymi, z bezrobociem, z innymi 

elementami przysłowiowego „okradania balkonów z rowerami”, prawda? Po komunii… Z tych spraw 

drobnych zmieniło się w ogóle tzw. „koło przestępstw”. Ja wiem, że to może śmieszyć, ale tak było. 

I później, jak przyszło „wejście do Unii” to była zorganizowana przestępczość. Ona była gigantyczna, 

śmiercionośna, z użyciem brani palnej, porwań i tak dalej. To się zakończyło. Teraz obchodzimy 10 -

lecie Unii, ale mamy bodajże 102, albo 112 tys. etatów policyjnych. Proszę mnie tu poprawić, bo nie 

wiem ile, ale na pewno ponad 100 tys. Wojska mamy 102 tys., tego zawodowego. Czyli wojsko już jest 

na 2-gim miejscu, jeżeli chodzi o kwestie związane z obronnością – mówię o etatach. Rezerw 
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w zasadzie nie mamy, bo NSR i tak dalej, nawet niektórych radnych tutaj, czy nawet mnie umieścili 

w rezerwie, bo jestem, nie chcą mnie wypuścić z tego. Bo nie mają kadry i nie mają szkół oficerskich 

i innych, są tylko podoficerowie zawodowi. To nie są złośliwe uwagi, natomiast chodzi o to, że Państwo 

musi wypracować system bezpieczeństwa obywateli. Z punktu widzenia samorządów, a radni spotykają 

się z wójtami, burmistrzami, radnymi. Tak samo ze strażakami, z instytucjami Strażą Graniczną 

i w ogóle. Zmieniliśmy system zabezpieczenia. Ten system zabezpieczenia polegał na tym, że tak - 

poszły drogi, jest transport drogowy, tzw. „zieloni”, tak? Oni robią swoje, jest ich za mało, powinno ich 

być więcej. Jeżeli chodzi o Policję, to z punktu widzenia władzy i szacunku dla policjanta i dla Państwa 

i dla munduru, powinien być posterunek w każdej gminie. Błędem jest wycofywanie, ale za to nie jest 

odpowiedzialny Pan Komendant, tylko są finanse Państwa i ciało ustawodawcze. To może być apel 

do Lubuskiego Zespołu Parlamentarnego, żeby bardziej oddziaływali, by ten sztywny budżet na policję, 

czy wojsko był zwiększany, ze względu na bezpieczeństwo. Uposażenia policjantów wiadomo jakie są. 

One są niewystarczające. Przywileje się cofa. Związki zawodowe domagają się praw, nie są one w pełni 

realizowane, bo stan finansów publicznych wiemy jaki jest. I teraz powoduje to jedną rzecz, że z jednej 

strony mamy słuszne uwagi, co do tego, że policji powinno być więcej, bo nawet w gminie, jeżeli np. jest 

dwóch tylko policjantów, ja nie chcę wymieniać gmin, gdzie np. był posterunek 2-3 osobowy, robiło 

to swoje. Wieczorem, czy w nocy już nie było nikogo. Zostawał tylko telefon komórkowy. W innych 

państwach na zachodzie, np. Włochy – tam oni mają kilka tych żandarmerii, służb, itd. Jest taka sprawa, 

że jak jest posterunek to minimum 5 osób, żeby w nocy też była osoba. Są na to pieniądze, ta policja 

municypalna, czy inna, czuwa cały czas. Obywatele są związani z policją i ze sprawami porządkowymi, 

typowo porządkowymi. Natomiast to, co Pan Komendant tutaj powiedział, brakuje nam, nie chcę 

powiedzieć, że ZOMO, żeby nie rozbawić ludzi tutaj na sali, ale policji niezbrojnej, bo w Chinach jest 

policja zbrojna, która czuwa oprócz zwykłej policji, ale zorganizowanych grup prewencji, bo mamy 

te plutony specjalnego działania. Chociażby w Gorzowie jest pluton, w każdym województwie też, ale 

brakuje policji zgrupowanych. Wiemy, że agresja tłumu jest gigantyczna. I teraz wraz z zespołami 

rokowymi, czy innymi, następuje wzrost niebezpieczeństwa w miejscach publicznych. Jest specjalna 

ustawa. Ona nie gwarantuje bezpieczeństwa, ponieważ w tłumie każdym powyżej tysiąca osób już nie 

ma logicznego myślenia. Pojawiają się subkultury, czy to młodzieżowe, czy to tzw. „kiboli”, czy inne. 

I teraz też policja nie jest w stanie ogarnąć tego wszystkiego, ponieważ współpraca policji 

ze społeczeństwem i brak zaufania do policji wzrasta. I takie są statystyki. Mówi się o donosicielstwie 

i tak dalej. Oczywiście systemy elektroniczne nie załatwiają spraw. Natomiast nie wiem, może by Sejmik 

zastanowił się, Komisja Kultury, czy też Komisja Budżetu, nad tym, żeby do Lubuskiego Zespołu 

Parlamentarnego dać wniosek o zwiększenie działań, czy przyjrzeć się, czy w każdej gminie znajduje 

się komisariat, czy posterunek, żeby zwiększyć etaty policyjne. Wesprzeć policję, jeżeli chodzi o sprzęt. 
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Samorząd województwa, mimo że ma ponad 500 mln budżetu, nie jest to dużo, ale na przykład dla 

plutonu specjalnego jakiś sprzęt dotyczący ich działań, dawanie na paliwo, jak na przykład robią 

niektóre rady powiatów, że dawaliśmy dla policjantów za nadgodziny, za imprezy masowe. 

To powodowało wzrost bezpieczeństwa. Tak samo kwestie uposażeń, żeby zwiększyć i przyjąć stałą 

tabelę zwiększenia uposażeń, bez względu na inflację, dla funkcjonariuszy policji. Bo te uposażenia, ich 

kariera jest po prostu bardzo średnia, że tak powiem, nie jest satysfakcjonująca. Ja już nie chcę mówić 

o jakichś tam służbach, bo to jest inna kwestia, ale jeżeli chodzi o tych policjantów, których widzimy 

w każdym miejscu, ich powinno być więcej. Tych etatów, jak kiedyś obliczono w województwie 

lubuskim, w całym kraju, nie powinno być tam ponad 100 tys. tylko 50% więcej. Czyli 150 tys. Kwestia 

na przykład dzielnicowych, których też jest za mało. Dzielnicowy ma tyle bloków i tyle osiedli, że nie jest 

w stanie nawet przejść się, a biurokracja jest gigantyczna. Od psa, kota, po zniszczone szyby, po ulotki, 

po jeszcze sprawy sąsiedzkie i inne. I teraz zasypywanie tych służb, szczególnie policji papierkami, 

powoduje, że na dzień dzisiejszy brak jest interwencji. Zmieniło się prawo. Obecnie każdego można 

oskarżyć o pobicie, o molestowanie, o mobbing i o inne rzeczy i ci policjanci, jak rozmawiałem kiedyś na 

spotkaniu takich starych funkcjonariuszy, którzy w latach 90-tych poszli na emerytury. Proszę sobie 

wyobrazić, oni powiedzieli tak: „Gdyby to był rok 80-ty któryś i oni widzieli takiego jednego Pana, 

to jakby z nim porozmawiali, to byłoby zupełnie inaczej”. Tymczasem podchodzą funkcjonariusze, 

a młodzież jeszcze im pyskuje, jest agresywna. Co więcej, są prawda takie przypadki, jak np. czytałem 

w Internecie, że podeszli do policjanta, wbili mu strzykawkę tak, oczywiście i „witamy w klubie” prawda, 

czyli niby, że jest zarażony czymś tam już odpowiednim. I teraz te subkultury młodzieżowe są bardzo 

agresywne. Natomiast szkoła nie w pełni może wychować, agresja wzrasta, w tych gimnazjach to dzieją 

się różne rzeczy. W szkołach średnich nie ma już takiego wychowania jak było kiedyś, tam w latach 90-

tych. A niestety też ranga, czy zaufanie do policji jest coraz mniejsze. I to należy powiedzieć, tak mówią 

statystyki. Gdybyśmy wzięli zegar przestępczości na terenie danej gminy, danego powiatu, czy danego 

województwa, on wzrasta. Również jest to szereg różnych spraw. Pojawiły się przestępstwa 

internetowe. To jest też brak usprzętowienia policji. I na przykład i tak policja o wiele szybciej działa niż 

prokuratura, czy inne służby. Biorąc pod uwagę funkcjonariuszy, którzy siedzą i robią dosyć szybko 

postępowania – są o wiele bardziej mobilni, mimo że na sprzęt, usprzętowienie, czy nawet na papier 

im brakuje. Ta instytucja niekiedy na papier nie ma. Przy tych etatyzacjach, przy innych rzeczach, już 

nie mówiąc o mundurach, wyposażeniu, paliwie, czy w ogóle też odpoczynku i o tym stresie, który ich 

dotyka, bo tak jak rozmawiałem z dzielnicowymi kiedyś, jak powiedzieli z kim mają do czynienia, to ja 

naprawdę nie chciałbym być tym dzielnicowym, biorąc pod uwagę, jak i z kim ma się do czynienia. 

Społeczeństwo jest różne. Wobec tego tutaj to sprawozdanie, ono jest wartościowe, przybliża nam 

pracę policji pod względem statystycznym. Ja chcę powiedzieć jeszcze, że np. „trzeźwe poranki 
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w Zielonej Górze” wyprowadzają ludzi z równowagi. Pracownicy, nawet Urzędu, spóźniają się do pracy. 

Oczywiście, ma to działanie prewencyjne, ja nie mówię, że nie. Z tym, że niekiedy, my nie zapominajmy 

też, że statystyki, one nie są dla nas tak niekorzystne. Dlatego, że biorąc pod uwagę liczbę 

samochodów, np. południe województwa, czyli Zielona Góra – kiedyś to było prawie 40 tys. To było 

bardzo dużo. Początek lat 90-tych było to 15 tys. Teraz dochodzi do 80-ciu paru tysięcy. Jaka jest liczba 

samochodów, jaka jest liczba kierowców i kogo złapano po pijanemu? Biorąc pod uwagę liczbę 

samochodów - wzrost, ich ciągły import, to nie ma aż wzrostu. Polacy są coraz bardziej uświadomieni. 

Oczywiście są przypadki, że ktoś wpada, jedna kobieta ucieka i dochodzą media, bo media spekulują 

i lubią sensację. Często to nie pomaga policji, tylko szkodzi. Ponieważ sami policjanci działając według 

przepisów, oni też są ograniczeni, też psychologicznie. Ja na przykład nie chciałbym być w skórze tych 

policjantów, którzy odstoją ileś godzin i muszą od kierowców wysłuchiwać jakieś tam rzeczy.  Natomiast 

kwestia również np. pewnej odpowiedzialności społecznej. Powinniśmy wrócić do wychowania, tego 

elementu wychowania i utożsamiania się z gminą, z powiatem, z tym kręgiem, w którym my żyjemy. 

Np. w Szwecji byłoby nie do pomyślenia, żeby ktoś widział pijanego człowieka wsiadającego 

do samochodu i by nie zareagował. A u nas to jest norma. Wszyscy się bawią, ale jak przysłowiowy 

Kowalski wejdzie do samochodu, jak pewien mój znajomy z lokalu podjechał pod dom i później 

nie pamiętał jak tam trafił. To dobrze, że nikogo po drodze nie spotkał. Ale jakie jest nastawienie 

społeczeństwa – wynika ono po prostu z pewnych oczekiwań. To nastawienie i wymogi wzrosły. 

Wzrosły dlatego, że Polacy pojeździli po innych krajach. Zobaczyli, jak tam wygląda i mają te same 

żądania. Wiecie Państwo, kiedy statystycznie najwięcej Polaków ginęło, albo było rannych na pasach 

drogowych? Kiedy po 2004 – 2005 weszliśmy do Unii i każdy był przyzwyczajony, że wchodzi na pasy 

i ma pierwszeństwo. No niestety w tym kraju wygląda to trochę inaczej. Generalnie rzecz biorąc, 

to wynika po prostu z niskiej kultury kierowców. Ponieważ każdy kto ma samochód, to próbuje rządzić 

na drodze, mimo że zna doskonale przepisy i jednocześnie potrafi posługiwać się i prawem jazdy 

i posługiwać się samochodem – bo na tym prawo jazdy musiał zdać, nie tylko testy, nie tylko 

odpowiednią wiedzę. Czyli tutaj, nie wiem, może by się zastanowić jako Sejmik, żeby pomóc lubuskiej 

policji zwiększyć bezpieczeństwo. Jesteśmy terenem nadgranicznym, zwiększyć środki, czy nawet 

Sejmik, żeby bezpośrednio może zabezpieczył jakieś środki finansowe, Komisja Budżetu, na realną 

pomoc dla komendanta wojewódzkiego, komend powiatowych, bo powiaty dają pieniądze. Gminy 

nie wszystkie, to są niekiedy kwoty bardzo małe. Z tego względu, że nie mają pieniędzy – to jest duże 

obciążenie. Do tego dochodzą różne układy lokalne. Niech tak jakiś burmistrz, czy jakiś radny uderzy 

swoim samochodem w samochód policyjny, to później jest niechętny tej instytucji. Dochodzą sprawy 

personalne. Kwestia też, jak gdyby Warszawy. Nie wszyscy wiceministrowie odpowiedzialni za policję 

wykazują się kompetencjami, że tak powiem. Byli tacy, którzy rezygnują z tych swoich funkcji. Czyli 
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możemy powiedzieć, że ważne byłoby też, żeby merytorycznie zajmowały się osoby, które zajmują się 

i wywodzą z kręgów policyjnych - czyli mają staż odpowiedni, natomiast kierownictwo cywilne niech 

będzie na samej górze. Policja i tak została w pewien sposób odpolityczniona, ale z drugiej strony 

możemy powiedzieć, że potrzeby policji są gigantyczne, nawet jeżeli chodzi o środki łączności, 

bo biorąc pod uwagę tak jak mają sprzęt i wyposażenie, to ciężko się dodzwonić. Ten system tego 112 

numeru też dopiero wchodzi w „wielkich bólach” i nikt za to nie ponosi odpowiedzialności. Policjanci 

tylko jak gdyby ten system przetargów i tych spraw, który został wprowadzony w Polsce. Także jeszcze 

raz, żeby Komisja Budżetu, Komisja Edukacji i Kultury, zastanowiła się nad tym w jaki sposób 

finansowo, logistycznie wspomóc lubuską policję, żebyśmy my wszyscy czuli się bardziej bezpieczni. 

Proszę bardzo Pan Fiedorowicz, Pan Kościk i Pan Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Po tej zwięzłej wypowiedzi Pana 

Przewodniczącego ciśnie się na usta przeświadczenie, że nie tylko szefem agencji Pan Przewodniczący 

mógłby być, ale komendantem wojewódzkim policji nawet…  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Albo wiceministrem spraw 

wewnętrznych. Powiedzmy wprost. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, już się więcej nie powtórzy.  

Ja chciałem skierować do Pana Komendanta taką prośbę i odczucie mieszkańców ul. Podgórnej, 

na której się mieści Urząd Marszałkowski, o jednak wzrastającym zagrożeniu bezpieczeństwa i krótko 

powiedzieć o przyczynie. Chyba po raz 11-ty przed domem moim połamano mi płot nocą, kiedy napici 

i naćpani wracają najważniejszą bezkarnie ulicą w każdy weekend. Ja nie wiem, czy byłoby 

wystarczającym zrobienie posterunku na Podgórnej, bo wtedy można byłoby zgarnąć setki tych 

rozbestwionych… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale przed 

domem radnego, no nie wypada… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale chcę wyraźnie powiedzieć o tym, 

bo kiedyś zgłaszałem do policji i potem trafiałem na kolegium odwoławcze jako świadek i pewnie to ci, 

którzy widzieli, że byłem świadkiem teraz dokonują tego dzieła. Jestem zagrożony ja, bo niestety 

to przenosi się dalej na niszczenie mojej bramy, szyb, samochodów. W centrum miasta. I powiem Panu 

szczerze, że choć należę do ludzi wystarczająco odważnych, a nie zawsze jestem w domu, bo czasami 
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muszę być poza domem, a tam jest moja żona, to ja się boję zgłaszać do policji. I pytam się, a gdzie 

ci dzielnicowi Panie Komendancie, bo 30-ci…, od 81 roku mieszkam na ulicy Podgórnej, to jest jeden 

z bardziej znaczących domów, bo to jest słynne ogrodnictwo. I kilkanaście lat nie pojawił się żaden 

dzielnicowy, by tak normalnie po ludzku porozmawiać, kogo to ja podejrzewam o to, bym znowu 

nie stanął jako świadek na kolegium i żeby znowu ci, którzy śmiali się ze mnie w kułak, bo kolegium 

uznało niską szkodliwość tego społeczną czynu, żeby potem nie odgrywali się ze mną. Oczywiście 

nie chcę opowiadać tej historii, jak to policję zawiadamiałem, policja nie mogła trafić i pewnie wielu 

z nas ma takie samo przekonanie. Czyli my nie zgłaszamy tych spraw, a więc troszeczkę zgłoszeń jest 

mniej, ale nie zgłaszamy, bo się zdecydowanie coraz bardziej boimy. Ja się zdecydowanie coraz 

bardziej boję. I warto byłoby zacząć taki dialog z mieszkańcami. No, choćby takie ulice jak Podgórna, 

która akurat w Zielonej Górze jest najważniejsza. Dziękuję. 

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Panie Radny, oczywiście tutaj zgadzam się z Panem, jeżeli chodzi o problem dzielnicowych. Oczywiście 

jest tutaj, konkretnie mówimy tu o Zielonej Górze – Komendzie Miejskiej Policji. Ja mogę tylko 

zapewnić, że oczywiście ten temat poruszę tutaj, jeżeli chodzi o Komendę Miejską Policji 

i z komendantem, zwłaszcza, że dzisiaj nastąpiły zmiany w Komendzie Miejskiej Policji w Zielonej 

Górze, kadrowe że tak powiem, ale nie ze względu oczywiście tutaj na ten problem co w tej chwili 

mówimy, ale mogę zapewnić tutaj Pana Radnego, że wrócimy do tematu i coś się poprawi. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Radny 

Kościk, proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. No wydawało nam się przynajmniej, 

że to bezpieczeństwo, to na czym ono polega, Pan Przewodniczący tutaj zdecydowanie przelicytował 

nas. Tak na marginesie, to chyba wezmą cię do wojska to wtedy, kiedy będzie wakat generalski, 

dlatego chyba musisz trochę poczekać. Ale Szanowni Państwo, każda pliszka swój ogon chwali i mamy 

chyba kolejnego komendanta, który idzie chyba dokładnie w tym samym kierunku. I cieszę się z tych 

głosów takich, które pokazują, że materia jest trochę bardziej złożona i kolorowa. I konkretnie, Panie 

Komendancie, pierwsza kwestia - wydalenia ze służby w garnizonie lubuskim. Jaki jest to problem, 

ilu osób dotyczy? Gdyby Pan zechciał o takich też sprawach nas poinformować, a nie tylko o tym, 

co Przewodniczący mówił – o statystyce, którą zawsze można podkręcać. Kolejna sprawa, chyba 

jeszcze bardziej na swój sposób bulwersująca. Pan zechciał powiedzieć dzisiaj i przywołać ten fakt. 

Dzisiaj odbyła się uroczystość pożegnania kolejnego Komendanta Miejskiego Policji w Zielonej Górze. 
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Kiedy, kochani, rządził ten „wredny” PiS, mieszkańcy województwa lubuskiego, być może nawet 

ci bardziej zorientowani, byli w stanie powiedzieć, jak się nazywa komendant wojewódzki policji. 

Jak się nazywa komendant miejski policji. Dzisiaj konia z rzędem, kto jest w stanie rozpoznać, że chodzi 

o naszego lubuskiego, czy miejskiego komendanta. To jest sytuacja, no po prostu kuriozalna, 

nieprawdopodobna. No średnia na etacie komendanta wojewódzkiego jest chyba niecały rok, Panie 

Komendancie. Także jest Pan, jestem druga kadencję, chyba 7-mym, czy 6-tym komendantem, który 

tutaj przychodzi i sprawozdaje przed Sejmikiem. I myślę, że warto, żeby Sejmik w tym względzie także 

podpowiedział Panu, a Pan swoim decydentom, że to nie jest polityka, z którą my się zgadzamy, 

że jednak powinno być to utożsamianie się osoby, funkcjonariusza ze środowiskiem lokalnym, 

że powinien być on rozpoznawalny i tak dalej. Rzadziej proboszczów przenoszą niż u Państwa tych 

komendantów. No te roszady są po prostu, nie wiem, czy to jest przypadłość naszej jednostki lubuskiej, 

garnizonu, czy może to jest jakaś specyfika obecnych rządów, może niekompetencja wiceministrów 

odpowiedzialnych za policję, jakby tak kontynuując myśl Pana Przewodniczącego – z czym 

się absolutnie zgadzam, oczywiście. I kolejna sprawa. Także kwestia bardzo bulwersująca opinię 

publiczną – proceder, o którym także swego czasu mówiliśmy, czyli kwestia przechodzenia 

na emerytury. Państwo, że tak powiem, funkcjonariusze zatrudnieni jeszcze przed wejściem 

znowelizowanej ustawy możecie przechodzić na starych zasadach. Szkoda, że to nie dotyczy 

na przykład nauczycieli, że my nie mamy takiej możliwości korzystania z praw nabytych, no ale to już 

tak na marginesie. Czy dalej jest ten proceder bardzo taki aspołeczny, czyli mianowania na etaty 

w ostatnich tygodniach funkcjonariuszy, żeby naliczana emerytura od etatu była zdecydowanie wyższa 

i w konsekwencji także za tym, czy problem tak zwanych zwolnień lekarskich funkcjonariuszy, tu się 

trochę ustawa zmieniła, też jest dalej zauważalnym problemem? Czy Państwo w garnizonie lubuskim 

odczuwacie brak funkcjonariuszy, a nie chcę być taki złośliwy, może jak Pan Przewodniczący, żeby 

domyślać się, co funkcjonariusz mógł robić w niedzielę, że w poniedziałek do roboty nie dotarł i korzysta 

ze 100% zwolnienia lekarskiego. Dzisiaj się to trochę zmieniło, ale chciałem zapytać o to, czy dalej jest 

to problem związany właśnie ze zwolnieniami lekarskimi i ta kwestia, tak jak powiedziałem, 

przechodzenia na emeryturę z wyższym uposażeniem, czyli powierzeniem funkcji w przededniu 

emerytury, żeby to wynagrodzenie było wyższe. Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Jeszcze może ja? Tak, czy? Można? Kilka 

konkretnych pytań dotyczących ogólnie działalności Komendy Wojewódzkiej, a później stricto kilka 

konkretnych spraw. Jaka jest ilość skarg na działalność, bo tego nie wyczytałem w Państwa informacji, 

na działalność komend powiatowych do komendanta wojewódzkiego i do komendy głównej. Ilość skarg 

na komendy powiatowe do komendanta głównego i czego może dotyczą również. To jest pierwsza 
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sprawa. A druga - jaki jest czas interwencji od złożenia, od zgłoszenia problemu przez potencjalnego 

mieszkańca i jak to wygląda na tle innych regionów, na przykład Śląska czy Mazowsza? Trzecia sprawa 

– jaki jest procent rozpatrywanych zgłoszeń, takich no których, no  krótko mówić ktoś dzwoni, jest 

problem i Państwo w sposób praktyczny rozpatrujecie to zgłoszenie, czyli krótko mówiąc, wysyłacie 

patrol, reagujecie i ewentualnie stwierdzacie – tak, był problem, stosowną notatkę robicie. Czy 

po prostu, jakby no, zbywacie, krótko mówiąc mieszkańca, no, w trakcie rozmowy telefonicznej, 

bo uznajecie jakby przez telefon, że sprawa jest no taka trochę może mało ważna. Czwarta sprawa -

jeszcze chcę o numer 112. Dziwna sytuacja, bo wydaje mi się, że pomimo, że tak dużo się mówi 

o numerze 112, to cały czas, mimo wszystko łączymy się na centralkę. Ja sam byłem raz świadkiem 

takiej sytuacji. Jechałem do Zielonej Góry. Widziałem, no tak bardzo kontrowersyjnie zachowującego 

się kierowcę, w zasadzie iluś tam osób, pasażerów przepełnionego auta. Dzwonię pod numer 112 

i ciągle mnie tam ktoś przerzuca, przerzuca, przerzuca, gdzie widziałem, że towarzystwo zjeżdża 

zjazdem do Zielonej Góry, wydaje mi się, że byli albo naćpani, albo pijani. I efekt był tego taki, że albo 

mogłem jechać za nimi, pojechałem za nimi, ale miałem jechać dalej. Jakby nie ma natychmiastowej 

reakcji. Inaczej, konkretna osoba, do której chce się dotrzeć wykręcając numer 112, gdzieś na okrętkę 

jest jakieś przełączanie tego numeru 112. Może warto i czas jakoś zregionalizować to? Czyli, jeśli się 

dzwoni spod Zielonej Góry to wiadomo, że to trafia do Zielonej Góry i jednostka zielonogórska jakby 

reaguje od razu automatycznie na ten problem. Wydaje mi się, że to jest jeszcze element taki 

niedoskonały. Sam na własnej skórze to odczułem. To jest jeszcze ta sprawa. I jeszcze kilka spraw, jeśli 

chodzi o komendę, w zasadzie o działalność Komendy w Nowej Soli. Pierwsza sprawa. Fajnie, 

otworzyliście Komendę. Dziękuję. Interpelowałem ileś razy, ale to nie tylko ja, wiele osób. Ale tam jakaś 

dziwna sytuacja w tej Nowej Soli jest. Po pierwsze. Otwieracie Państwo Komendę Powiatową, wiele 

osób się zasłużyło, jeśli chodzi o otwarcie. Był program budowy i rozbudowy komend. Był minister, 

wiceminister decyzjami, w trakcie którego to było finansowane. Przede wszystkim były władze miasta, 

które oddały działkę milionową, za ileś tam milionów złotych, za darmo komendzie powiatowej. Jest 

rada powiatu i starosta powiatowy, który decyzją władz powiatowych finansuje dokumentację 

tej komendy. A później przychodzi wielkie otwarcie i tak z jednej strony chce się jakoś tak fajnie z tymi 

komendantami współpracować, a później brakuje, krótko mówiąc zaproszeń tych ludzi, którzy, no przez 

lata, powiedzmy sobie uczciwie – 8, 9 lat angażowali się w wybudowanie tego obiektu. Kto, tak 

naprawdę dobiera gości w tego typu sytuacjach? Bo wydaje się, że tam zabrakło takiego wyczucia jakby 

sytuacji. Kolejna sprawa, jeśli chodzi o imprezy masowe, mecze piłkarskie. No też do pewnych 

absurdów dochodzi. Komenda w Nowej Soli z tego co wiem, nie wydaje zezwolenia na jakiś tam mecz, 

jakiś lokalnych drużyn, C, czy B klasy w Bytomiu Odrzańskim. Burmistrz jednak ten mecz zorganizował. 

Ubiera wszystkich dzieciaków, którzy tam ten mecz chcą oglądać, ich było 50, czy 100, w żółte jakieś 
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takie kamizelki – do absurdalnych sytuacji dochodzi. Oni wchodzą, żeby oglądać, ale oni oglądają jako 

ochrona ten mecz, bo komenda nie wyraża zgody. No tak trochę mi brakuje. Druga sprawa. Prezes Arki 

Nowa Sól też chyba za tą sprawę odpowiada karnie, chyba nawet karnie odpowiada, jako działacz 

sportowy. Dochodzi do sytuacji, że nie może zorganizować meczu, bo nie spełnia jakiegoś tam warunku  

stadion. Być może jest jakaś podstawa, ale tak wydaje się, że brakuje ciągle tej współpracy na linii 

komenda, choćby nawet kwestia, kwestia tego, w tej chwili nie wiem, ma sprawę karną, nie wiem 

czy już ma wyrok, czy nie ma mieć wyroku, to wydaje mi się, że warto byłoby zwrócić taką trochę 

większą optykę choćby nawet na tą konkretną komendę skierować. Kolejna sprawa. Kwestia ochrony 

i działań operacyjnych. Wiemy o tym, że w powiecie nowosolskim jest problem powiatowej stacji 

weterynarii. Jest weterynarz, który ma określone problemy, krótko mówiąc jest napadany, tak? 

Dochodziło do sytuacji, że mu podpalono dom. To tak akurat się składa, że moja mama, moi rodzice, 

mieszkają  vis-a-vis tego człowieka. Ja tam w zasadzie codziennie przyjeżdżam do swojej mamy. Jaki 

jest sens operacyjnej techniki, ochrony danego obywatela, samochodu który stoi tam 24 godziny 

na dobę i pilnuje. Włącznie z tym, że nawet chyba w swoim czasie do kościoła z tym Panem jeździł 

i to rozumiem. Tylko, że to, tak ochrona trwa miesiąc, dwa, półtora, trzy miesiące, po czym on ochrony 

nie ma i tam sytuacja była w ogóle bez precedensu. Bo z jednej strony dochodziło do sytuacji, że miał 

ochronę. Później zabrano mu tą ochronę. I oczywiście jak zabrano, już nikogo nie było – kolejny napad, 

i podpalenie garażu i podpalenie domu, tak? Czyli, jaki jest sens policjantów stojących pod bramą 

budynku mieszkalnego, jaki jest sens takiej techniki operacyjnej? W mojej ocenie droga, potencjalny 

napastnik wie o tym, trzeba coś zmienić. Dlatego o tą sprawę chciałem zapytać. I kolejna sprawa.   

Ostatnia już, ostatnia. Co z Komendą w Korzuchowie? Czy ona będzie…, znaczy z tym posterunkiem 

w Korzuchowie, czy w związku z tą budową nowej komendy, trochę inaczej zlokalizowanej. Trochę 

może bardziej korzystnej dla Kożuchowa. Ostatecznie zlikwidowany, czy nie?  

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

No nie wiem, czy zdołam na wszystkie pytania odpowiedzieć, ale zaczniemy może od początku. Krótko, 

że tak powiem. Oczywiście, w szczegółach możemy tutaj na pewno, możemy się spotkać i będziemy 

rozmawiać, ja za chwilę o tym powiem. Jeżeli chodzi o zwolnienia, tam informacje były, slajdy 

oczywiście, na poszczególne jednostki. Może nie w rozbiciu z jakich pozycji, ale generalnie, jeżeli 

chodzi o rok ubiegły 174 osoby zostały zwolnione. Łącznie oczywiście. Emeryci, postępowania 

dyscyplinarne i te pozostałe rzeczy. Mówię, to w szczegółach, możemy usiąść i porozmawiać. Jeżeli 

chodzi o tak zwane „roszady”, jak Pan Radny powiedział, w policji - no oczywiście, że są. Ja tylko 

powiem tak. Jeżeli chodzi o komendy powiatowe, miejskie – decyzje tutaj kadrowe podejmuje 

Komendant Wojewódzki. Jeżeli chodzi o komendantów, zastępców wojewódzkich komendantów – 
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Komendant Główny. I to na tyle mogę powiedzieć. Jeżeli chodzi o zwolnienia, które Pan Radny mówił 

tutaj i przed emeryturą stanowiska, żeby podwyższyć i tak dalej. Jeżeli chodzi o tą sytuację 

z chorobowym – sprawa została załatwiona, mnie się wydaje. Bo tam już nie jest 100%, jeżeli się jest 

na chorobowym. Natomiast trudno mi powiedzieć i ja takiego na przykład nie zauważyłem elementu, 

żeby kogoś akurat krótko przed tą emeryturą i tak dalej, specjalnie awansować. Oczywiście, mogła taka 

sytuacja zaistnieć, ale wydaje mi się, że to są inne przesłanki, które spowodowały, że taka osoba 

odeszła. Jeżeli chodzi o tutaj pytania Pana Radnego Palucha, tak? Ja przepraszam, bo pierwszy raz 

jestem, znaczy znam Pana oczywiście z widzenia. No jesteśmy z podobnego rejonu tutaj, także, bo się 

troszeczkę tutaj wychowałem. Natomiast, to co Pan poruszył te sytuacje, no kilka pytań było 

operacyjnych, sprawa Pana weterynarza, ja nie będę chciał się wypowiadać tutaj, bo to są działania 

że tak powiem operacyjne i tak dalej. Są to pewne przepisy, ale oczywiście możemy usiąść, że tak 

powiem tutaj i też porozmawiać. No są pewne przepisy, których musimy się też trzymać w ramach tak 

zwanej, jak Pan tutaj powiedział, ochrony. Bo ja nie potwierdzam, czy ta ochrona jest, czy nie ma. 

Pozostałe pytania. Jeżeli chodzi o komendy i zaproszenia. No trudno mi się tutaj wypowiedzieć, akurat 

kto ustala. Na pewno tutaj gospodarzem jest Komendant Powiatowy Policji. Jeżeli chodzi o sytuację 

w Nowej Soli i posterunku w Kożuchowie, mogę powiedzieć, z tego co wiem, jednak jest ta tendencja 

co Pan tutaj Przewodniczący mówił. No na pewno są to pewne finanse i tak dalej. Coś za coś, że tak 

powiem. Czy będzie zlikwidowany, czy też nie – trudno mi powiedzieć. Muszę się zorientować, bo to są 

bardziej sprawy logistyczne pozostałego zastępcy i tutaj decyzje będą na pewno zapadały, jeżeli chodzi 

o komendanta wojewódzkiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę do mikrofonu Panie 

Radny, gdyby można było. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Mam nadzieję, że Pan pisemnie ewentualnie 

się ustosunkuje, bo szczegółowe pytania były. Czy praktyką dobrą jest, takie zadam pytanie, że, znaczy 

wydaje mi się, że dobrą praktyką jest, jak komendant powiatowy jest z zewnątrz. I czy Państwo 

preferujecie tą praktykę? Czyli krótko mówiąc, no nie wiem, no komendant w Świebodzinie jest 

na przykład…, nie, inaczej…, osoba mieszkająca, jakby związana ze środowiskiem świebodzińskim 

pracuje, na przykład, nie wiem, we Wschowie. I tak dalej i tak dalej… Czy taką praktykę stosujecie, 

czy raczej nie?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Robert to nie jest na temat.. 

 



46 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, proszę 

nie przerywać i nie włączać się. Na razie tutaj jeszcze ja decyduję, kto mówi.  Proszę Panie Radny. 

Mówiłem o Panu, że Pan może mówić, natomiast Pan Radny Tymszan tutaj zbyt nerwowo, 

emocjonalnie podchodzi do tematu.  

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Panie Radny, ja takiej praktyki nie znam. Czy z tego terenu, czy nie z tego terenu. Po prostu mogę 

z własnego doświadczenia powiedzieć, bo jestem z tego terenu akurat… Panie Przewodniczący, akurat 

miałem przyjemność być we Francji właśnie, 20 lat temu, także tak jak Pan mówi… Dziękuję Panie 

Przewodniczący.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeżeli mogę jeszcze, taka 

kwestia. Dzisiaj został odwołany Pan młodszy inspektor Sebastian Banaszak z komendy miejskiej? 

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: Tak. 

Pan inspektor Sebastian Banaszak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Powierzono obowiązki Panu 

młodszemu inspektorowi Sławomirowi Tomalowi?        

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Tak. Powierzono obowiązki pełnienia Komendanta Policji Miejskiej w Zielonej Górze.        

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Bo obaj byli w powiecie 

świebodzińskim. Pamiętam jak Pan Sebastian Banaszak bardzo, właściwie przedstawiał radnym 

powiatu, wtedy byłem radnym powiatu, gigantyczne informacje z zakresu policji. Stąd bardzo dużo 

rzeczy po prostu pamiętam z tych rzeczy. Mam nadzieję, że zostaną awansowani, mam przynajmniej 

ja o tych Panach bardzo pozytywne zdanie. 

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Chyba nie jest tajemnicą, bo o godzinie 14-tej został Pan inspektor Sebastian Banaszak wprowadzony 

i jest, pełni obowiązki pierwszego Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego w Gorzowie.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Bardzo dobrze. Bardzo 

dobrze. Ja mam jeszcze jedno pytanie: Czy wobec tego problemu spraw, które tu poruszyliśmy, 

czy Pan byłby za tym, żeby tak jak w innych krajach, mówimy o krajach demokratycznych, jak już, 

wprowadzić instytucję żandarmerii narodowej, tak jak był to pomysł na początku lat 90-tych? To jeszcze 

wtedy pilotował Prezydent Wałęsa, natomiast chciano oddzielić policję, po to, żeby była blisko 

obywateli, od spraw takich typowo prewencyjnych, że tak powiem, poprzez powołanie żandarmerii 

narodowej. Czyli ona miała być umundurowana na zielono, wyposażona odpowiednio i przeliczono, 

że w Polsce potrzeba 150 tys. etatów policyjnych i około 100 tys. etatów w postaci batalionów 

żandarmerii narodowej. Nie zrealizowano tego pomysłu, bo już później Prezydent Kwaśniewski jak 

gdyby bał się pomówienia o stworzenie systemu totalitarnego. 

 

p.o. Zastępcy Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Henryk Wieruszewski: 

Panie Przewodniczący, ja tylko powiem tak - oczywiście, jest to jakiś pomysł. Natomiast mieliśmy policję 

tą administracyjną – lokalną.  Po prostu, no trudno mi się w tej chwili wypowiedzieć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy Panie 

Komendancie. Życzymy powodzenia w dalszej pracy. Proszę bardzo. Wobec braku pytań i uwag, 

uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Przechodzimy do punktu 7.  

 

Do punktu 7.  

Informacja o stanie bezpieczeństwa przeciwpożarowego w województwie lubuskim.         

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, 

Pan brygadier mgr inż. Sławomir Kluska, Zastępca Lubuskiego Komendanta Wojewódzkiej Państwowej 

Straży Pożarnej w Gorzowie Wielkopolskim.  

 

Z-ca Lubuskiego Komendanta Wojewódzkiej Państwowej Straży Pożarnej w Gorzowie Wlkp. 

Sławomir Kluska: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący. Panowie Marszałkowie. Szanowni 

Państwo. Przedstawię w zastępstwie mojego szefa informację na temat stanu zabezpieczenia 

przeciwpożarowego na terenie województwa lubuskiego. Oczywiście bezpieczeństwo pożarowe to nie 

jest tylko stricte bezpieczeństwo pożarowe, ale na to składa się wiele obszarów, którymi zajmuje się 

Państwowa Straż Pożarna i w tym zakresie postaram się tą informację w miarę szczegółowo 

przedstawić. Nie wiem ile mam czasu, najwyżej Panie Przewodniczący proszę o sygnał, to ja wtedy 

skończę.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo.  

 

Z-ca Lubuskiego Komendanta Wojewódzkiej Państwowej Straży Pożarnej w Gorzowie Wlkp. 

Sławomir Kluska: Rozpocznę od informacji statystycznej. Otóż rok 2013 skończyliśmy, jak Państwo 

widzicie, znacznym spadkiem interwencji w stosunku do roku poprzedniego, procentowo tutaj 

na slajdzie to prezentuje. Pożary stanowiły około 35% wszystkich zdarzeń. Było ich 22% mniej niż 

w roku poprzednim. Miejscowych zagrożeń 61%. Miejscowe zagrożenia, przypomnę, są to wszystkie 

inne zdarzenia oprócz pożarów, które wystąpiły na terenie województwa. Ogółem 13,5 tys. zdarzeń 

odnotowaliśmy w roku ubiegłym. Bardzo ważny parametr, który chce tutaj pokazać to jest czas dojazdu 

jednostek i czas do podjęcia interwencji w zakresie jednostek ochrony przeciwpożarowej na terenie 

województwa. W porównaniu do roku ubiegłego, ten czas, takim parametrem, wyznacznikiem, to jest 

czas dojazdu do 15 minut. Chcielibyśmy, aby ten czas się w miarę skracał i wszystkie inne działania 

praktycznie są ku temu podporządkowane. Oczywiście na ten czas dojazdu ma wpływ szereg różnego 

rodzaju czynników, natomiast można jedynie powiedzieć, że w tej chwili osiągamy na terenie 

województwa czas dojazdu w zakresie 11 minut 7 sekund. Jest to czas średni. Oczywiście zdarzają 

się miejsca, gdzie ten dojazd trwa do 30 minut, może i więcej, ale mniej więcej tak go średnio 

odnotowujemy. Zadowalającym jest wskaźnik, który rośnie. Jest to około 78,81 % obszaru, do którego 

docieramy w ciągu tych 11 minut. Bardzo ważna jest kwestia, jakiego rodzaju zdarzenia, w jakich 

obiektach mają miejsce. I tutaj oczywiście nie wszystko jest tak różowe, jakby się mogło wydawać. 

Jak Państwo zauważycie, wymieniłem tu takie trzy główne obszary. Obiekty mieszkalne. Z czym 

ten problem jest związany? Otóż problem ten jest związany z tym, że w stosunku do zakładów 

przemysłowych, w stosunku do wszystkich innych obiektów użyteczności publicznej, Państwowa Straż 

Pożarna ma mechanizmy kontrolne. Natomiast, niestety tych mechanizmów kontrolnych nie możemy 

zastosować w stosunku do mieszkań i tam niestety odnotowujemy bardzo duży jeszcze dalej wskaźnik 

pożarów – 4286, w roku poprzednim 3580. Z tym są związane różne tragedie ludzkie, przede wszystkim 

zgony, które to mają miejsce. Drugim takim obszarem są środki transportu, czyli wypadki najczęściej, 

oraz to z czym od wielu lat próbujemy z tym walczyć, czyli kwestie upraw, rolnictwa, wypalanie traw 

i wszystko co jest z tym związane. Największe, podobnie jak tu u kolegi w policji, największe jednostki, 

które interweniują najwięcej na terenie naszego województwa to jest Gorzów – ponad 2300 zdarzeń 

i Zielona Góra - ponad 1800 zdarzeń, na tą kwotę ponad 13 tys. Ten slajd pokazuje mniej więcej jak 

to się kształtuje w liczbach. Czy te nasze działania są skuteczne i czy warto je w pewnym sensie 

w niektórych obszarach jeszcze wzmacniać, prowadzić i brać pod uwagę to, co się udaje uratować. 

Oczywiście są to szacunki, ale jak Państwo zwrócicie uwagę na liczby, to zaprezentowaliśmy tutaj 

wartość uratowanego mienia w stosunku do strat ponoszonych. Można powiedzieć tak, że te straty 
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są i tak za duże, bo mamy taką świadomość, że działania jednostek ochrony przeciwpożarowej 

w przypadku pożarów powodują straty. I często, patrząc z boku, wydaje się, że mogłyby być one 

ograniczone. Nie zawsze to jest tak, jak widać to z boku. Oczywiście, jest to pewna technologia różnego 

rodzaju gaszenia różnych materiałów i różnych obiektów. Otóż nasze obiekty są dzisiaj technologicznie 

w różny sposób budowane. Są bardzo trudne technologie, które nie jest łatwo ugasić, które bardzo 

szybko rozprzestrzeniają pożar i one występują najczęściej w naszych domach mieszkalnych. Inaczej 

to jest w obiektach przemysłowych. Wartość w stosunku do budżetu województwa, wartość 

uratowanego mienia, tak jak Państwo widzicie ogółem, jest to 496 mln. Taki jest szacunek 

w porównaniu do strat, które wyniosły około 57 mln.  Miejsca powstawania pożarów. Są to najczęściej 

obiekty mieszkalne w dużych miastach i tak jak Państwo tutaj widzicie na mapce jest przedstawiony 

ten temat. W 2013 roku zaobserwowaliśmy nieznaczny spadek. Oczywiście szeroka akcja „nie dla 

czadu”, różnego rodzaju inne akcje propagandowe powodują, że w tym zakresie widzimy mały postęp, 

choć jest on jeszcze niezadowalający i będziemy dalej nad tym pracować. Podobne kwestie występują 

w lasach. Tu jest temat troszkę bardziej skomplikowany, ponieważ pewnym wyznacznikiem jest pogoda. 

Pogoda pogodowa, która w pewnym sensie potęguje, albo powoduje, że to zagrożenie w lasach staje 

się mniejsze. Tych zdarzeń w roku ubiegłym było ponad 300. Jedna rzecz, o której chcę powiedzieć, 

otóż jesteśmy województwem, którego teren jest zalesiony w 50%. Natomiast posiadamy, 

odnotowujemy w ciągu roku największą ilość pożarów w lasach i na terenach leśnych w skali kraju. Jest 

to mniej więcej około 800, średnio mówiąc pożarów rocznie. Natomiast powierzchnia spalona 

w stosunku do wszystkich danych na terenie całego kraju u nas jest najmniejsza. To znaczy, że ta 

powierzchnia spalona wynosi niecały 1 ha. Ona się waha między 0,8 a 0,9 ha. To jakby z drugiej strony 

również pokazuje skuteczność pewnej interwencji, ale również wszelkiego rodzaju sprawy związane 

z organizacją Lasów Państwowych, które tutaj nas bardzo w tym zakresie wspomagają. Wielkość 

pożarów, którą tutaj podawałem, oczywiście jest ona duża, natomiast warto zwrócić uwagę na pewien 

współczynnik. Otóż 95% są to pożarty małe. Czyli udaje się poprzez skuteczną interwencję zamknąć 

te pożary w pewnej powierzchni, którą my charakteryzujemy jako strażacy, jako wskaźnik pożarów 

małych. Podobnie jest, jeśli chodzi o kwestię miejscowych zagrożeń. Otóż około 90% miejscowych 

zagrożeń to są zagrożenia małe i lokalne, które również w tym zakresie realizujemy. Oczywiście to jest 

kwestia wypadków, miejscowe zagrożenia to są wypadki. Jak wpływa na przykład organizacja dróg 

na terenie naszego województwa w stosunku do lat poprzednich. Otóż mogę Państwu powiedzieć, 

że na autostradzie A-2, na odcinku lubuskim w ubiegłym roku zginęła 1 osoba. Jedna osoba. Natomiast 

jak Państwo popatrzycie na tą mapę i na drogę starą „dwójkę”, ewentualnie inne drogi, to można wtedy 

popatrzeć, jak dużo ludzi tam ginie. Jaka jest przepaść między drogami szybkiego ruchu i autostradami, 

bezpieczeństwem na tych drogach w stosunku do zwykłych dróg, którymi się poruszamy. Na terenie 
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województwa mieliśmy około 100 osób śmiertelnych na drogach w wypadkach, które my odnotowujemy. 

To się troszkę różni w statystyce z kolegami z policji ze względu na to, że oni jeszcze prowadzą dalsze 

postępowania. My po prostu ewidencjonujemy i odjeżdżamy z miejsca wypadku i to jest ten wskaźnik, 

który przyjmujemy. Natomiast różnica jest 100 do 1, tak jak powiedziałem. Oczywiście Państwowa Straż 

Pożarna nie znaczyłaby zbyt wiele, gdyby nie jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej i Krajowy System 

Ratowniczo – Gaśniczy. Wójtowie zadają często pytanie - czy warto rozwijać ten Krajowy System 

Ratowniczo – Gaśniczy, ponieważ on generuje różnego rodzaju nakłady finansowe. I to jest tak, że PSP 

utrzymywana jest oczywiście z budżetu państwa, natomiast  samorząd jest głównym tym beneficjentem, 

jeśli chodzi o środki w zakresie jednostek OSP. Natomiast porównując wskaźnik dotarcia do miejsca 

zdarzeń, do miejsca akcji, okazuje się, że warto w to inwestować. Warto każdą złotówkę właśnie tam 

przeznaczać, aby sieć i gęstość jednostek była jak największa, bo to gwarantuje w miarę szybki czas 

dotarcia do miejsca akcji. W obecnym kształcie mamy 121 jednostek OSP włączonych do krajowego 

systemu. No można zapytać - czy to jest dużo, czy mało. Ja mogę jedynie powiedzieć, że widzimy tutaj 

pewną rezerwę. Chcielibyśmy, aby ta rezerwa, to jest mniej więcej około 40 - 50 jednostek. Czemu ich 

nie ma jeszcze w systemie? Otóż, aby jednostka mogła wejść do krajowego systemu, musi spełniać 

pewien standard. Ten standard musi gwarantować udzielenie skutecznej pomocy obywatelowi. To jest 

standard zarówno lokalowy, to jest standard zarówno w zakresie wyposażenia pojazdów, ale również 

wyszkolenia ludzi. I z tym jest coraz większy problem – z kierowaniem ludzi na szkolenia, zdobywaniem 

odpowiednich kwalifikacji. W tej chwili na terenie województwa mamy ponad 6 tys. członków OSP, 

z tego w krajowym systemie funkcjonuje około 3 tys. Bardzo ważnym elementem w skuteczności 

działań są sprawy związane ze szkoleniem. Otóż w ośrodku szkolenia prowadzimy szereg takich 

szkoleń. Ja będę oczywiście przyśpieszał, ale pokażę Państwu liczbę ostateczną. Otóż doskonalenie 

zawodowe, które jest prowadzone obejmuje zarówno jednostki PSP, jak i jednostki OSP. To są dane, 

które mówią jak wiele, oprócz normalnych interwencji i działań jednostek, poświęcamy czasu 

na szkolenie. To szkolenie jest ciągle zmieniane, ponieważ od zeszłego roku jednostki PSP realizują 

generalnie działania specjalistyczne, natomiast od jednostek OSP zaczyna się wymagać również 

działań w zakresie specjalizacji, co powoduje, że na terenie województwa mamy do przeszkolenia kilka 

tysięcy ludzi. To są lata do 2020 roku, gdzie jednostki OSP muszą podjąć pewien wysiłek w zakresie 

szkoleń dotyczących ratownictwa chemicznego na poziomie podstawowym, ratownictwa technicznego, 

ratownictwa wodnego, czy wysokościowego. To z drugiej strony może dopiero gwarantować 

odpowiednią jakość udzielania tej pomocy. W roku ubiegłym zostało przeszkolonych około 1674 

członków OSP. Także popatrzcie Państwo, jakie to są duże liczby w tym zakresie. Jedną 

z podstawowych działalności jest to działalność kontrolno - rozpoznawcza jednostki PSP. Ona 

generalnie prowadzi do ograniczenia możliwości powstawania, rozprzestrzeniania się pożarów, 
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minimalizacji zagrożenia dla zdrowia, życia ludzi, ograniczenia strat materialnych oraz rozpoznawania 

różnego rodzaju zagrożeń. W roku poprzednim skontrolowaliśmy ponad 1515 obiektów. Biorąc pod 

uwagę, że na terenie Komendy Powiatowej sprawami kontrolno – rozpoznawczymi zajmują się dwie 

osoby, możecie Państwo sobie to przeliczyć, jaki to jest wskaźnik. Otóż były to obiekty użyteczności 

publicznej, zamieszkania zbiorowego, budynki mieszkalne wielorodzinne, gospodarstwa rolne, obszary 

leśne, czy obiekty produkcyjno – magazynowe. Również w wyniku tych kontroli odnotowano łącznie 

ponad 2400 różnego rodzaju nieprawidłowości. I tutaj na slajdzie Państwo widzicie, jakiego rodzaju są 

to kwestie. Czyli wyposażenie w podręczny sprzęt, urządzenia, instalacje, kwestie związane 

z ewakuacją ludzi – to są wszystko sprawy wynikające z tych kontroli. W wyniku prowadzonych 

czynności kontrolno – rozpoznawczych podejmowano również działania w zakresie decyzji 

administracyjnych, których wydano ponad 500 w roku ubiegłym. Jak również mandaty karne 

i wystąpienia do kompetentnych urzędów. Takich wystąpień było ponad 200. Informowaliśmy różnego 

rodzaju organy o różnych nieprawidłowościach, które miały miejsce. Jednym z ważniejszych tematów 

jest lokalizacja zakładów dużego ryzyka. Otóż zakłady dużego ryzyka na terenie województwa jest 

to czynnik generujący nowe miejsca pracy, jak najbardziej. My je wspieramy. Natomiast z drugiej strony 

pełnimy pewien nadzór nad różnego rodzaju instalacjami i tym, co się w tych zakładach znajduje. Jeżeli 

Państwo popatrzycie na substancje i kwestie ilościowe, jakie znajdują się na terenie tych zakładów 

no to widać, że stanowią one potencjalne, realne zagrożenie. Nasze działania polegają na corocznej 

kontroli, na tworzeniu planów reagowania, na przeprowadzeniu różnego rodzaju ćwiczeń.  To są główne 

zakłady na terenie naszego województwa. Nadzór nad działalnością zakładów dużego i zwiększonego 

ryzyka powoduje, że zakłady te muszą dostosować się w zakresie dokumentacji, w zakresie 

planowania, jak również przeprowadzania różnego rodzaju zmian organizacyjnych na terenie takiego 

zakładu. Także są to wszelkiego rodzaju sprawy, które gwarantują bezpieczeństwo, aby nawet 

w przypadku emisji, ta emisja nie spowodowała wielkich zagrożeń dla społeczeństwa, które sąsiaduje 

z tym zakładem. Jedna z akcji, które powodują ograniczenie strat w naszych mieszkaniach ze względu 

na zarówno ofiary śmiertelne jak i różnego rodzaju powikłania, to jest „nie dla czadu”. Tu bardzo 

prosimy również o wsparcie tej akcji. Jest to akcja, która prowadzona jest na terenie całego kraju. 

Łącznie w roku, tak jak Państwo widzicie, mieliśmy chyba jedną z mniejszych ilości ofiar, bo 3 osoby 

tylko zginęły na terenie naszego województwa, natomiast wiele osób zostało rannych i poszkodowanych 

w wyniku działania tego niebezpiecznego gazu. Współpraca międzynarodowa. To również kolejny 

element, który powoduje, że nasi ludzie zajmujący się ochroną przeciwpożarowej, zarówno ci z PSP, 

jak i OSP jakościowo zyskują na tej współpracy. Wprowadzamy nowe standardy, wprowadzamy nowe 

uregulowania prawne, które powodują, że nasze jednostki znajdują się dzisiaj zupełnie na innym 

poziomie w innym miejscu organizacyjnym. To jest również kwestia wykorzystania wspólnych środków 
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do ćwiczeń, ale również prowadzenia wspólnych inwestycji. I tu w tym miejscu chcę serdecznie 

podziękować za wsparcie, które zostało udzielone jednostkom PSP, jak i OSP za realizację różnego 

rodzaju projektów. Nadmienię tutaj, że w roku 2013 zakupiono 10 pojazdów pożarniczych oraz sprzętu 

o wartości ponad 7 mln zł do jednostek organizacyjnych. Nie będę czytał szczegółowo, jakiego rodzaju 

są to zakupy, było ich sporo. Są one z naszej strony bardzo ważne. Kolejnym miejscem, kolejną 

sprawą, która w pewnym sensie decyduje o jakości, zarówno pełnienia służby, ale o jakości także 

działania PSP - to są inwestycje. W ubiegłym roku została oddana jednostka nr 2 w Komendzie 

Miejskiej PSP w Zielonej Górze, jak również jednostka ratowniczo-gaśnicza PSP w Nowej Soli. 

Dziękowałem, jeszcze raz podziękuję za wsparcie, które zostało w tym zakresie udzielone, zarówno 

dla komendantów i proszę o więcej. Tak mogę jedynie powiedzieć. Jakie wnioski? Otóż nie uważamy, 

że wszystko jest dobrze. Jest jeszcze wiele tematów do zrobienia i przede wszystkim chciałbym 

powiedzieć, iż chcemy kontynuować działania mające na celu dalszą modernizację obiektów jednostek 

organizacyjnych PSP. Chcielibyśmy wybudować jeszcze kilka strażnic, które rzeczywiście 

nie są w najlepszym stanie. Zabiegamy o te tematy, jak również zwiększyć i ulepszyć wyposażenie. 

Starzeją się nam samochody. Okazuje się, że dzisiaj w budżecie państwa znajdują się nawet pieniądze 

na zakup nowych samochodów, natomiast jest problem z utrzymaniem gotowości tych pojazdów. 

Te pojazdy się szybciej starzeją, niż pojazdy, które były kupowane 10 lat temu. Chcemy dalej podnosić 

poziom wyszkolenia pożarniczego. To jest bardzo ważny temat, ale z drugiej strony wiemy, że bez 

wsparcia samorządu nie jesteśmy w stanie tego zrobić. Są to bardzo kosztowne szkolenia, wymagają 

różnego rodzaju pomocy materialnych i to jest też kwestia, nad którą mocno pracujemy. Chcemy 

rozwijać dalej współpracę z Zarządem Wojewódzkim Związku OSP w zakresie wspierania działań 

na rzecz rozwoju jednostek OSP województwa lubuskiego i myślę, że to co będzie po moim 

wystąpieniu, czyli kwestia rozpatrywania strategii, że znajdzie ona uznanie również w oczach Państwa 

i tam są zawarte pewne kierunki, które chcielibyśmy wspólnie w tym zakresie realizować. 

Zintensyfikowanie działań mające na celu włączenie struktur jednostek organizacyjnych PSP 

w działania profilaktyczne. Te działania profilaktyczne chcemy prowadzić na różnych obszarach, 

głównie chcemy się skupić na działalności profilaktycznej w zakresie dzieci i młodzieży. Znane 

są na pewno Państwu programy dotyczące takich akcji jak „strażak czyta dzieciom”, ewentualnie 

spotykanie się z dzieciakami w przedszkolu, czy w szkole, ale również dotyczy to pewnych programów i 

profilaktyki, którą chcemy realizować w najbliższym czasie, związaną również z osobami dorosłymi. 

Dziękuję bardzo i oczekuję pytań. 

Informacja o stanie bezpieczeństwa przeciwpożarowego w województwie lubuskim stanowi załącznik 

nr 18 do protokołu.    
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie ma 

pytań? Proszę, Pan Edward Fedko, Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych. Proszę o zabranie głosu.    

   

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Ja rozumiem, że informacja 

została wszystkim radnym przesłana i ograniczymy się do ewentualnych pytań. Jesteśmy tutaj z druhną 

Elżbietą Polak, Dyrektorem Wykonawczym Zarządu, jeśli takowe pytania by były. Natomiast myślę, 

że można to również połączyć z tematem kolejnym, do którego ja krótko wprowadziłbym, a dotyczy 

właśnie Strategii Rozwoju jednostek OSP na terenie województwa lubuskiego. Postaram się bardzo 

treściwie wprowadzić do tego tematu, ponieważ również radni posiadają ten materiał. Otóż zacząłbym 

od tego, że 10 lat w Unii Europejskiej, które obchodzimy z taką ogromną radością, dotyczy również 

strażaków i zawodowych, i ochotników z województwa lubuskiego. Jesteśmy skutecznym beneficjentem 

środków UE. Przypomnę tylko, że do tej pory korzystaliśmy ze środków „Interregu”, z których 

zakupiliśmy 13 średnich samochodów bojowych na wartość 11 mln zł. Lubuski Regionalny Program 

Operacyjny dedykuje dwa projekty. Pierwszy dotyczył zakupu 22 średnich samochodów bojowych 

na wartość ponad 5 mln. Drugi to jeszcze trwający program, czyli jest realizowany, dotyczył budowy 

w 13 gminach, budowy, rozbudowy, zakupu sprzętu i tak dalej, na łączną kwotę prawie 15 mln złotych. 

Ale również korzystaliśmy z Europejskiego Funduszu Społecznego, gdzie 30 jednostek zostało 

przeszkolonych w zakresie podstawowego ratownictwa medycznego i ci ludzie uzyskali właśnie takie 

uprawniania. Łącznie z naszego programu wydaliśmy na ochotnicze straże 32,5 mln zł środków 

zewnętrznych. I proszę sobie tylko wyobrazić, że my dysponujemy, jako Zarząd Oddziału 

Wojewódzkiego, kwotą około 700 tys. zł rocznie na działania prewencyjne, a wydaliśmy w sumie, mówię 

z zewnętrznych środków, ponad 32 mln zł. I to wymagało określonych zabiegów, ale i też zrozumienia, 

że potrzeby strażaków i zawodowych, i ochotników są. Chcę wyrazić ogromny szacunek i wyrazić 

podziękowanie dla Sejmiku za to, że czujemy te potrzeby. I nie tylko w zakresie zakupu samochodów, 

ale realizujemy od lat taki program „bezpieczny strażak”, który polega na zakupie ochrony osobistej dla 

strażaków. Co prawda wszyscy wiemy, że są te kłopoty z budżetami różnych stopni, ale zawsze parę 

złotych na ten program się znajdzie, podobnie zresztą jak z budżetu samorządu dopłacane są, czy 

realizowane są dopłaty do zakupu sprzętu, czy drobnych remontów. Oczywiście widzimy konieczność 

sięgnięcia po środki w ramach nowego Regionalnego Programu Operacyjnego - Lubuskie 2020. 

Zdajemy sobie sprawę, że nie będzie w tym programie dofinansowania dla realizacji inwestycji 

infrastrukturalnych, czyli budowy remiz i z tym problemem będziemy sobie musieli inaczej poradzić. 

Natomiast właśnie w tym dokumencie, w tym projekcie strategii, który prezentujemy Państwu, 
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szacujemy, że potrzeby w zakresie zakupu sprzętu średniego bojowego to jest 160 szt. samochodów. 

Oczywiście zdajmy sobie sprawę, że nie będzie to możliwe do zrealizowania w takim czasie, 

ale naszym ambitnym planem jest, by co najmniej 85 samochodów z tego programu zakupić, 

co oznaczałoby, że statystycznie każda gmina otrzymałaby co najmniej 1 samochód bojowy. Ale dzisiaj 

pilną potrzebą jest również zapewnienie środków i zrealizowanie zakupów w zakresie sprzętu 

do ratownictwa technicznego, a więc drogowego, chemicznego, ale szczególnie na wodzie i lodzie. 

Mieliśmy takie zdarzenia, gdzie wobec braku sprzętu specjalistycznego do ratownictwa na lodzie, 

po prostu strażacy byli bezsilni, nie mogli udzielić tej pierwszej pomocy i ludzie ginęli. Rozwijamy bardzo 

dobrze naszą turystykę wodną, szczególnie na Odrze. Ona będzie się rozwijała również w kierunku 

Warty i Noteci. Stąd też musimy zabezpieczyć te wody, tych turystów, którzy z tych rzek i innych 

akwenów wodnych będą korzystać. Szanowni Państwo, dlaczego warto wspierać strażaków i tych 

zawodowych, i tych ochotniczych? Ponieważ, no po pierwsze, wszyscy musimy zadbać o to, by każdy 

lubuski strażak czuł się po prostu bezpieczny. A żeby czuł się bezpieczny, musimy zainwestować 

nie tylko w sprzęt, ale również w ochronę osobistą.  Musimy zadbać o lubuskich strażaków, ponieważ 

tak naprawdę to oni nas chronią i bronią przed różnymi zdarzeniami, często bardzo tragicznymi. Praca 

strażaków ochotników i strażaków zawodowych cieszy się ogromnym poparciem społeczeństwa. 

Ostatnie badania podają, że 94 % poparcia społeczeństwa posiadają strażacy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: W przeciwieństwie do policji 

w ogóle. 

 

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Fedko: No tak. Co jest też ważne, że my jesteśmy tak naprawdę, nie mamy 

konkurencji, jeśli chodzi o ilość umundurowanych ludzi. Ani wojsko, ani policja, ani służby graniczne 

razem nie mają tylu mundurowych co ma straż ochotnicza na przykład.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A ilu jest w kraju, proszę 

powiedzieć? 

 

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Fedko: Nas w województwie lubuskim jest prawie 13 tys., w kraju 600 tys. To jest 

ogromny potencjał, ogromna liczba ludzi, którzy społecznie działają. Dwa tysiące kobiet, trochę ich 

mało, ale będziemy wciągać na członka kolejne kobiety.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie brygadierze, 

obowiązują parytety, chciałbym przypomnieć, także… 

 

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Fedko: Ale świadomie podkreśliłem, bo w straży pożarnej się nie przyjmuje. 

Wciąga się na członka do OSP. Także, Szanowni Państwo, jeśli ta strategia zostanie przyjęta 

to na pewno będziemy się czuli jeszcze bezpieczniejsi, a sam ten fakt będzie świadczył o tym, 

że my jako samorządowcy również wspieramy te formacje. I na zakończenie chciałbym bardzo 

serdecznie podziękować całemu Sejmikowi w tej kadencji, w poprzednich kadencjach, za zrozumienie 

potrzeb straży pożarnej. Szczególne podziękowania kieruje Zarządowi Województwa, szczególnie Pani 

Marszałek i Panu Marszałkowi Maciejowi Szykule, który jest Wiceprezesem Zarządu OSP 

wojewódzkiego naszego związku, za życzliwość wszystkim Członkom Zarządu. Za życzliwość i chęć 

właśnie przekazania tej pomocy strażakom. Bardzo serdecznie słowa podziękowania kieruje do Pana 

Komendanta Harasimowicza, którego nie ma, ale myślę, że Pan Komendant Klusek przekaże. Również 

Komendantowi Kluskowi za zaangażowanie się w merytoryczną część tej przygotowanej strategii, 

całemu zespołowi, który pracował nad tą strategią. Byli to członkowie Prezydium Zarządu Oddziału 

Wojewódzkiego i nie tylko. Druhnie Eli Polak za koordynację działań nad tym dokumentem. 

No a życzenie jest jedno - abyśmy do końca 2017 roku zrealizowali ten ambitny plan, nakreślony 

w Strategii Rozwoju Jednostek OSP, chociaż ona jest zapisana do roku 2020. I na koniec powiem tylko 

tyle. My strażacy mamy też swój hymn. Jest to pieśń „Rycerze św. Floriana”. Jedną ze zwrotek 

śpiewamy tak: „…strażacy, druhowie. I z miasta i wsi. Czuwają by człowiek bezpiecznie mógł żyć…” 

I na pewno to będziemy czynić dla naszego społeczeństwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, gratuluję 

wystąpienia. Ja powiem tak - jeszcze jedna kadencja w Sejmiku i ilość tych wozów będzie odpowiednia, 

Panie brygadierze. Dobrze. Wobec braku pytań i uwag, uznaję, że Sejmik informację przyjął 

do wiadomości. Przechodzimy do punktu 8.  

 

Do punktu 8.  

Strategia Rozwoju Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie województwa lubuskiego na lata 

2014-2020. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. Wobec 

braku pytań, stwierdzam, że Sejmik przyjął informację o strategii do wiadomości. Dziękujemy Panie 

Edwardzie.  

Strategia Rozwoju Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie województwa lubuskiego na lata 2014-

2020 stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Do punktu 8a.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie Strategii Rozwoju Ochotniczych 

Straży Pożarnych na terenie Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Wojciecha 

Kozieję, Zastępcę Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Proszę Pana 

Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do 

przedstawionego projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę, Pan 

Radny Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja, chciałbym zapytać - dlaczego 

przyjmujemy stanowisko, a nie uchwałę Sejmiku w sprawie tej strategii? Takie pytanie zasadnicze, 

natury prawnej. Dlaczego to nie jest uchwała Sejmiku, tylko stanowisko Sejmiku, kiedy, no powalające 

były tutaj argumenty, dotyczące znaczenia tych formacji dla bezpieczeństwa województwa lubuskiego?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo.     

 

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Fedko: Na ten temat rozmawiałem z Panią Marszałek. Nie ma chyba Pani 

Marszałek? Rzecz polega na tym, że z prawnego punktu widzenia, tego typu dokument, jakim jest 
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strategia, musi podlegać społecznej konsultacji. W związku z tym od dzisiaj ten dokument zostanie 

oficjalnie zawieszony na stronie internetowej i każdy kto może zgłosić, czy będzie chciał zgłosić uwagi, 

będzie to mógł uczynić. Natomiast uchwała byłaby przyjęta 9 czerwca, na kolejnej sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań… Musimy to przegłosować. Proszę radnych o zajęcie miejsc, bo nie ma części. Wobec 

braku uwag, projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie Strategii Rozwoju 

Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020 poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za – 22, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie Strategii Rozwoju 

Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020 stanowi 

załącznik nr 23 do protokołu. 

Przechodzimy do punktu 9.  

 

Do punktu 9.  

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Chcę przypomnieć, 

że dzisiaj mamy jeszcze bardzo rozległy program, wobec tego dziękuję bardzo Pani brygadier, Panie 

brygadierze. Pozdrowienia dla Komendanta Wojewódzkiego. I teraz informacja o działalności 

Samorządowych Kolegiów Odwoławczych. Proponuję teraz po wystąpieniu Pana Makarowicza krótką 

przerwę - 10 minut i później już pójdziemy an block, jak gdyby wszystkie te rzeczy po kolei, bo niestety 

ale radni zaczynają się rozchodzić. Stąd po prostu są problemy, jeśli chodzi o te 10 minut nas nie zbawi. 

Proszę, mamy Pana Roberta Gwidona Makarowicza – Prezesa Samorządowego Kolegium 

Odwoławczego w Zielonej Górze. Czy są pytania? Proszę bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Panie Przewodniczący, przepraszam 

bardzo, a po co ta przerwa? W jakim celu?  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: No bo radni chodzą, piją 

kawę, herbatę, cały czas wychodzą… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: No my jesteśmy od godziny 10-tej rano 

i naprawdę prosilibyśmy... 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale prosiłem o pytania 

do Pana Gwidona Makarowicza. Nie ma pytań? Panie Prezesie, dziękujemy bardzo. Wzrasta zaufanie 

do Pana instytucji. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. 

Dziękuję bardzo.  

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych stanowi załącznik nr 24 

do protokołu. 

 

Do punktu 10.  

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie 

lubuskim w roku 2013. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią lekarz 

medycyny Dorotę Konaszczuk – Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego 

w Gorzowie Wielkopolskim. Proszę bardzo, Pani doktor. Mam nadzieję, że 10 minut Pani doktor? 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Ja też mam taką nadzieję. Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. Ja się postaram bardzo sprężyć 

i szybciutko powiedzieć to, co mam do powiedzenia. Więc jeśli chodzi o bieżący stan sanitarny mamy 

tak - w ewidencji posiadamy ponad 24 tys. obiektów. Skontrolowaliśmy prawie 24 tys. obiektów. 

Wydaliśmy 11.840 decyzji, w tym ponad 6 tys. merytorycznych. Innych tutaj nie będę wymieniała. Może 

mandaty na kwotę 183.400 zł. Wnioski o ukaranie 4 i kary pieniężne 39, na kwotę 245.749 zł.  

Nadzorowane obiekty to obiekty służby zdrowia, placówki komunalne, szkoły, zakłady pracy, wodociągi 

i szereg, szereg innych. No chyba wszystkich nie wymienię. Jeśli chodzi o rozłożenie tych kontroli 

to najwięcej zrobiliśmy ich w zakresie higieny komunalnej. Na drugim miejscu była żywność, na trzecim 

epidemiologia. To są te trzy największe obszary, w ramach których wykonywaliśmy te kontrole. Jeśli 

chodzi o nadzór zapobiegawczo-inwestycyjny Proszę Państwa, to nasza działalność zależy od tego, jak 

wygląda dynamika rozwoju województwa. Im więcej jest inwestycji, tym więcej mamy pracy w zakresie 

nadzoru zapobiegawczego - inwestycyjnego. I tak na przykład w tamtym roku widać, że odbiorów 
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mieliśmy mniej niż w 2012. Natomiast, jeśli chodzi o inwestycje drogowe to było ich trochę więcej. 

Odnosząc się do sytuacji epidemiologicznej - generalnie można powiedzieć tak, że w województwie 

lubuskim, sytuacja, jeśli chodzi o choroby zakaźne, jest stabilna. Natomiast w poprzednim roku można 

powiedzieć, że odnotowaliśmy małą epidemię wyrównawczą w zakresie różyczki. Jest to związane 

z tym, że do 2004 roku szczepione na różyczkę były dziewczynki w wieku lat 13. Chłopców 

nie szczepiliśmy. I dopiero od 2014 roku, kiedy wprowadzono szczepienie na odrę, świnkę i różyczkę 

dla całej populacji, to wszystkie dzieci zostały objęte szczepieniem. Więc ci chłopcy, którzy nie zostali 

zaszczepieni równolegle z dziewczynkami, no w tej chwili, no jak gdyby zasilili te zachorowania 

i stanowią tą populację, która nie była objęta wtedy szczepieniami i nastąpiła ta mała epidemia 

wyrównawcza. Widać tutaj, że nastąpił wzrost tych zachorowań. No i oczywiście, jak zwykle w sezonach 

grypowych, odnotowujemy wzrost zachorowań na grypę. Nadzór nad żywnością i żywieniem. Proszę 

Państwa, mamy w ewidencji ponad 12 tys. obiektów. Przeprowadziliśmy około 7 tys. kontroli w ponad 

4 tys. obiektów. Stąd ta różnica, bo większa liczba…, mówię o tym, że były wykonywane rekontrole, 

czyli trzeba było ponownie wrócić do obiektów. Zbadaliśmy 1764 próbki żywnościowe, z których 

zdyskwalifikowaliśmy 2,4%. To nie jest duży procent. Jest to nieznacznie mniej niż w 2012 roku. Jakość 

zdrowotną środków spożywczych kwestionowaliśmy najczęściej z uwagi na zanieczyszczenia 

mikrobiologiczne. Głównie dotyczyło to wyrobów mięsnych: drób, produkty drobiarskie, jaja i przetwory. 

Natomiast, jeśli chodzi o system wczesnego ostrzegania o niebezpiecznej żywności, czyli RASF, 

mieliśmy w tamtym roku w skali kraju spadek tych zgłoszeń. Natomiast, jeśli chodzi o nasze 

województwo, my odnotowaliśmy jak gdyby wzrost i mieliśmy dwukrotnie więcej tych zgłoszeń, niż 

w roku 2012, czyli 18, w tym dosyć takie spektakularne jak zanieczyszczenie mleka trutką na szczury, 

które spowodowało dużą akcję międzynarodową, bo produkty wyprodukowane na bazie tego mleka nie 

tylko zostały wprowadzone do obrotu na terenie naszego kraju, ale również za granicą. Także była 

to taka dosyć duża sprawa, ale przebiegła można powiedzieć bardzo sprawnie i tu muszę pochwalić ten 

zakład, który sam wykrył u siebie obecność tej trutki w mleku i był na tyle w porządku, co się nie zdarza 

tak często, więc dlatego pochwalę i podkreślę, że sam szybko zareagował, sam wycofywał swoje 

produkty i nam zgłosił. To jest naprawdę godne pochwały. Zakład z terenu Żar, tak, powiat żarski. 

Najczęstsze przypadki to stwierdzanie również, jeśli chodzi o ten system wczesnego ostrzegania, 

również mikrobiologia, czyli pałeczki salmonella, a także enterotoksyny gronkowcowe. Głównie właśnie 

tak ja mówiłam w produktach drobiowych, w mięsie wieprzowym. Mieliśmy również zgłoszenie, jeśli 

chodzi o materiały przeznaczone do kontaktu ze środkami spożywczymi. Następnie przeszłabym 

do nadzoru nad jakością wody, bo tutaj w roku ubiegłym Państwo pewnie śledziliście prasę i wiecie, 

że w województwie lubuskim mieliśmy taki rok, w którym odnotowaliśmy dwukrotnie większą liczbę 

stwierdzanych nieprzydatności wody do spożycia. Państwowi Powiatowi Inspektorzy Sanitarni nałożyli 
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25 decyzji mówiących o tym, że woda nie nadaje się do spożycia, jest to dwukrotnie więcej niż w roku 

ubiegłym i na tyle zaniepokoił nas ten fakt, że wywołało to z naszej strony szereg zadziałań, szereg 

dodatkowych kontroli, nawiązanie współpracy z nadzorem budowlanym, przeprowadzenie wspólnych 

kontroli. Obecnie te kontrole trwają nadal, ale przeprowadzamy je już jakby równolegle, dlatego 

że wspólne jednak troszeczkę nam zakłócają jakby proces pracy, ale jak ustaliliśmy sobie pewne 

priorytety i wytyczyliśmy kierunki i takie pierwsze wspólne kontrole pozwoliły nam spojrzeć trochę 

szerzej na ten temat. Z naszej diagnozy wynika, że większość tych nieprzydatności wynikała z tego, 

że przeprowadzano pewne prace naprawcze, bądź występowały awarie, po których nie były 

przeprowadzane procesy dezynfekcji, nie zgłaszano tego do Inspekcji Sanitarnej, nie pobierano 

w związku z tym prób wody, żeby potwierdzić jakość wody do spożycia. Były one wyłapane jak gdyby, 

te nieprzydatności częściowo w nadzorze, a częściowo można powiedzieć, że w trakcie innych badań 

wynikających z działalności naszej komercyjnej tzn. z badań na zlecenie, które wykonywaliśmy. 

Wyłapywaliśmy w sieci, że są jakieś problemy, także dało to nam jakiś obraz tego, że… Proszę 

Państwa, mamy haromonogram pobierania próbek i jest pewna periodyka pobierania tych prób 

związana z rozporządzeniem Ministra Zdrowia dotyczącym jakości wody do spożycia i można 

powiedzieć, że wiadomo jest kiedy przyjedziemy na te badania. Może tak najogólniej rzecz ujmując. 

W związku z tym wszystko to, co się dzieje między poszczególnymi badaniami, to jest już w zakresie 

przedsiębiorstw wodociągowych. I właśnie temu tematowi też się przyglądamy. Jeśli chodzi o nadzór 

nad higieną środowiska to skontrolowaliśmy 3,5 tysiąca obiektów użyteczności publicznej i w tamtym 

roku w związku ze zmianą ustawy dotyczącą gospodarki śmieciami mieliśmy dużo interwencji, aż 105. 

Muszę powiedzieć, że uruchomiliśmy na tą okoliczność telefon alarmowy, który był czynny 24 godziny 

na dobę i przez kilka miesięcy odbieraliśmy telefony i interwencje mieszkańców, na które oczywiście 

reagowaliśmy. Słaliśmy codzienne meldunki, które obrazowały sytuację. W województwie największe 

problemy muszę to powiedzieć z przykrością mieliśmy w Gorzowie Wielkopolskim, ale na chwilę obecną 

można powiedzieć, że sytuacja jest opanowana. Kontrola szkół i innych placówek oświatowo-

wychowawczych. Powiem tak, szkół i placówek oświato-wychowawczych mamy pod nadzorem 1204. 

Są to szkoły o różnych poziomach kształcenia, przedszkola, żłobki i placówki z pobytem całodobowym 

oraz co roku nadzorujemy turnusy zimowe i letnie. W tamtym roku było to 427 turnusów wypoczynku 

dzieci i młodzieży. Przeprowadziliśmy 1732 kontrole i wydaliśmy 608 decyzji z tego merytorycznych 

319. I proszę Państwa, jeśli chodzi o decyzje merytoryczne to obecnie opracowujemy taki raport, 

analizę dla Pana Wojewody, a także dla organów założycielskich tych placówek, ponieważ 

obserwujemy od lat taką sytuację, że bardzo dużo jest prolongat decyzji, które były nałożone 

ze względu, że głównym argumentem jest brak środków finansowych i decyzje są niewykonywane 

i prolongowane kilkakrotnie. Więc robimy taką analizę, żeby sobie zobaczyć jak ta sytuacja wygląda 
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dogłębnie z takim podziałem na powiaty, żeby spojrzeć, w których miejscach naszego regionu jest 

największy problem i takie dokumenty na pewno będą upubliczniane, także tutaj bym się dłużej 

nie zatrzymywała. Natomiast, jeśli chodzi o kontrole miejsc wypoczynku dzieci i młodzieży. 

Kontrolowaliśmy - 114 kontroli wykonaliśmy na 87 turnusach w okresie ferii zimowych i 197 w okresie 

wakacji. Było trochę uchybień, głównie dotyczących stanu sanitarno-higienicznego, trochę infrastruktury, 

trochę wyposażenia, ale generalnie nie przedstawiało się to źle. Nadzór nad środowiskiem pracy. 

Państwowa Inspekcja Sanitarna Województwa Lubuskiego nadzoruje 2973 obiekty, zakłady pracy, 

w których zatrudnionych jest około 130 tys. pracowników. W 2013 roku przeprowadziliśmy 1386 kontroli 

w 1132 zakładach, czyli były rekontrole. Zatrudniały one 63 700 pracowników i w warunkach 

przekroczeń normatywnych pracowało 8074 osoby o 1% więcej niż w roku ubiegłym. Natomiast w 2013 

roku zmalała nam liczba zgłaszanych rejestrowanych i rozpoznawanych chorób zawodowych o 34%, 

ale można ogólnie powiedzieć, analizując te choroby zawodowe, że one utrzymują się stale 

na podobnym poziomie, a ten skok w 2012 roku głównie był związany z zachorowaniami na boreliozę. 

Państwo wiecie, że nasz teren jest terenem zalesionym, 50% powierzchni naszego województwa 

to lasy. W związku z tym to narażenie na boreliozę jest w grupach zawodowych, które wykonują prace 

w terenach leśnych, czy na łąkach jest większe. Natomiast, jeśli chodzi o ochronę przed 

promieniowaniem jonizującym i niejonizującym to proszę Państwa, tylko Wojewódzki Inspektor 

ma uprawnienia do kontrolowania w tym zakresie. Także obiekty, które kontrolowaliśmy, 

kontrolowaliśmy my, jako Wojewódzka Stacja. Wynika to z ustawy - prawo atomowe, są to tylko 

kompetencje Inspektora Wojewódzkiego. Wydaliśmy w tamtym roku, przeprowadziliśmy 121 

kompleksowych kontroli w 138 obiektach. Już tłumaczę - dlaczego taka dziwna różnica. Dlatego, 

że te kompleksowe kontrole dotyczyły jakby podmiotów, a w niektórych podmiotach mamy tu głównie 

na myśli placówki służby zdrowia. Może być kilka obiektów, w których są takie aparatury, dlatego jest 

ta różnica. Każda taka nowa aparatura i każdy taki odbiór, to jest polepszenie się warunków 

diagnostycznych dla naszych obywateli, także oby jak najwięcej. Natomiast, jeśli chodzi o badania 

laboratoryjne, to były wykonywane przez 4 laboratoria, wszystkie posiadające akredytację PCA i muszę 

tu powiedzieć, że ogółem spadła nam liczba badań w stosunku do 2012 roku, nie był może to spadek 

bardzo duży, ale w zakresie liczby badań statutowych, bo wykonujemy również badania na zlecenie, 

ale tutaj są wykazane badania, które robimy z nadzoru więc spadły nam badania z nadzoru z 21 556 

do 20 928. Kwestionowane badania w związku z tym też nam spadły, jako że ogólna liczba badań 

spadła i wykonywaliśmy je w zakresie żywności, w zakresie środowiska. Mam tu na myśli głównie wodę, 

środowiska pracy, mikrobiologii i parazytologii oraz badania radiacyjne. Promocja zdrowia, promujemy 

zdrowie. Nie wiem, czy Państwo zdają sobie sprawę, że jesteśmy jedyną instytucją, która posiada armię 

pracowników wyszkolonych i specjalizujących się głównie i wyłącznie w promowaniu zdrowia. Jest 
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to struktura 3 poziomowa, która promuje programy zdrowotne narodowe, czyli nasze ogólnopolskie, 

wojewódzkie, a także lokalne. Muszę powiedzieć, że wszystkie powiaty realizują w różnym zakresie 

różne programy, ale muszę powiedzieć, że jesteśmy zadowoleni generalnie ze współpracy 

z samorządami i z realizacji tych programów. Ostatni punkt, o którym chciałam wspomnieć 

to Przystanek Woodstock. Wykonaliśmy 125 kontroli przed rozpoczęciem imprezy, tak, aby móc wydać 

pozytywną opinię, która jest potrzebna do tego, żeby można było wydać pozwolenie 

na jej przeprowadzenie. Mieliśmy 10 interwencji oraz prowadziliśmy działalność oświatową w trakcie 

całej imprezy. Kontrolowaliśmy z zakresu bezpieczeństwa żywności i żywienia, skontrolowaliśmy 

obszary medyczne oraz stan sanitarno-higieniczny szeroko pojętych obiektów komunalnych. I można 

powiedzieć, że to by było tyle. Dziękuję, czy są jakieś pytania?   

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie lubuskim 

w roku 2013 stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Radna 

Barbara Kucharska, Pan Robert Paluch. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam pytanie na temat bakterii legionelli. 

Czy ta legionella to była kiedyś, czy ona się zrodziła dopiero teraz? Ja pracuję 17 lat w takiej instytucji 

jak Dom Pomocy Społecznej i dopiero teraz nakazano nam opracowanie procedur likwidacji tej bakterii, 

czyli utrzymywania odpowiedniej temperatury wody. Proszę mi powiedzieć czy legionella, jeżeli nawet 

była gdzieś, czy ona powodowała jakieś skutki zdrowotne i czy Państwo wcześniej badaliście 

tą bakterię. Dziękuję bardzo. 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Legionellę badamy od kilku lat. Od którego roku? Od 1998 i stwierdzamy legionellę, oczywiście. Proszę 

Państwa, są to badania kosztowne. Ustalamy je co roku, jakąś pulę tych badań. Co roku zmieniamy jak 

gdyby obiekty, bo ona generalnie jest badana w obiektach użyteczności publicznej, w której przebywa 

dużo osób i zazwyczaj typujemy obiekty szpitalne, typujemy domy dziecka, czy domy pomocy. 

Generalnie bakteria ta jest bakterią, która bytuje w wodzie i to jest normalne, że ona jest w tej wodzie, 

w zimnej wodzie, na jakimś poziomie akceptowalnym. Natomiast, żeby ona się namnożyła do ilości, 

które są dla nas niebezpieczne to muszą być stworzone nieodpowiednie warunki, czyli jeżeli 

się znajduje w przedziale powyżej 20 i poniżej 55 stopni Celsjusza. Prawo nakazuje Państwu 

to, że wcześniej…  
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Przepraszam, ja rozumiem, kiedy ona się 

rozmnaża i jak się ją likwiduje, tylko chodzi mi o to, że nigdy nie było głośno o tej bakterii. To tak jakby 

w ogóle nie istniała, ja nie wyczytałam ani w prasie, ani w zaleceniach Sanepidu, a mieliśmy badaną 

temperaturę wody, itd.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Proszę mi wierzyć, że to wynika…  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Dopiero w tym roku opracowujemy procedury 

postępowania. 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Proszę Państwa, to że opracowujecie w tym roku te procedury to wynika z tego, że macie taki 

obowiązek, który wynika z uregulowań prawnych dotyczących legionelli. To jest zapisane w prawie 

i my nie musimy przychodzić do Państwa i mówić, że macie to robić, bo to po prostu powinno 

być zrobione. A ponieważ w ostatnim okresie wynikł ten problem, a to był już trzeci z kolei szpital, 

w którym wykryto legionellę. W związku z tym zaczęliśmy się przyglądać temu, czy są odpowiednie 

procedury we wszystkich placówkach i czy są przestrzegane wszędzie zapisy prawa i dlatego zrobiliśmy 

po prostu akcję, żeby zapobiegać takim sytuacjom. Bo to nie jest tak, że inspekcja sanitarna musi 

przyjść i powiedzieć, że Państwo to macie, bo to wynika z zapisów prawa. Jeżeli my przychodzimy 

i nie mówimy Państwu, że to macie mieć to nie znaczy, że nie macie tego mieć. Bo taki jest zapis 

ustawowy i to jest oblig, żeby mieć opracowane te procedury i sobie z nimi radzić. A wcześniej 

się zdarzały takie sytuacje, niemniej jednak nie były one tak nagłaśniane. Nie jest, że tak powiem moją 

winą, nic na to nie poradzę, że akurat tak się stało. Natomiast w ostatnim okresie to już był 3 szpital, 

w którym była legionella i to nas jakby zmobilizowało do przyjrzenia się temu tematowi szerzej. Co nie 

znaczy, że wcześniej legionelli nie było.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Paluch. 

Proszę o pytanie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Dyrektor, chciałem zapytać taką rzecz, chodzi 

o sens w zasadzie Państwa decyzji, bo z jednej strony Pani tutaj nam referuje bardzo ładnie tutaj 

Państwa działalność, ale z drugiej strony Sejmik Województwa Lubuskiego podjął stanowisko w sprawie 

de facto obrony 2 laboratoriów. Jedno laboratorium w Międzyrzeczu, drugie laboratorium w Nowej Soli. 
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Uzasadnione to było, żeby laboratoria te tam pozostały, obsługiwały setki tysięcy mieszkańców. Mówię 

tu o tych laboratoriach przy Sanepidzie. Takim głównym powodem wydawałoby się w tamtym czasie 

był brak jakby doinwestowania laboratorium w Gorzowie, czyli to tak wyglądało, że coś jest kosztem 

czegoś. Dlaczego Państwo nie wsłuchujecie się w to, co mówi parlament lubuski, co by nie powiedzieć 

i próbuje jakoś Państwa jakby zobligować do tego, żeby utrzymać pewną sieć instytucjonalną, jeśli 

chodzi o bezpieczeństwo laboratoryjne.   

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Mówimy o bezpieczeństwie w 2013 roku. W 2013 roku były 4 laboratoria i sytuacja, którą 

ja przedstawiam dotyczy 2013 roku, tak. W 2014 mamy 2 laboratoria i będziemy przedstawiali stan 

sanitarny i bezpieczeństwo za 2014 rok i wtedy zobaczymy czy likwidacja 2 laboratoriów wpłynęła 

na to bezpieczeństwo, czy nie? W mojej ocenie na razie nie ma żadnego wpływu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja nie znam na świecie urzędnika, który podejmuje 

decyzję a później mówi, że to nie ma wpływu i to jest dobrze. Państwo podjęliście decyzję i Państwo 

będziecie tej decyzji bronić. Nasza ocena tej sytuacji była inna. 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Ale, ja proszę o konkretne pytanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja mam pytanie do Pani, 

konkretne. 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Bo były nieekonomiczne. Wszystkie te badania, które były wykonywane to było 8 i 11% wszystkich 

badań, które wykonujemy przy takiej samej obsadzie, bez zwiększania zatrudnienia, przy tym samym 

sprzęcie i przy mniejszym budżecie wykonujemy bez problemu i to jest ekonomia proszę Państwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mam do Pani pytanie.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Nie dostaję od 2009 roku ani grosza więcej w budżecie i cały czas od 2009 roku musimy sobie radzić. 

Przedtem w powiatowej, teraz w wojewódzkiej stacji musimy sobie radzić i po prostu ekonomia mówi 

za siebie.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, mam pytanie do Pani.  

W ilu jednostkach szpitalnych w 2013 odnaleziono tą groźną bakterię?  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk:                

W tamtym roku w dwóch.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A ile skierowano spraw 

do prokuratorów, jeżeli chodzi o dyrektorów.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

W tamtym roku chyba żadnej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A w tym roku? 

 

Lubuski Powiatowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

W tym roku jedną. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A ile odnaleziono tych 

przypadków bakterii w tym roku. 

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Ja nie pamiętam takich danych, bo ja… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie pamięta Pani danych 

za 2014 rok?  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Ile mieliśmy legionelli stwierdzonych? Tylko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tylko, tak? I po raz pierwszy 

dyrektor wylądował u prokuratora?   
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Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

To jest pytanie do... Po pierwsze to jest 2014, a ja opowiadam Państwu o 2013, tak. Nie jestem 

tu przygotowana na to, żeby opowiadać o tym co się dzieje w 2014.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Relacjonuje Pani, nie 

opowiada.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Relacjonuję. W 2014 to jest po pierwsze, po drugie zrobił to Powiatowy Inspektor Sanitarny i pewnie 

on się będzie z tego tłumaczył na sesji Rady Powiatu. Ja w przyszłym roku jak będę Państwu 

referowała no to po prostu będę mogła te dane przedstawić.  Na dzień dzisiejszy gdybym wiedziała, 

że będą takie pytania to mogłam coś przygotować dodatkowego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To znaczy generalnie rzecz 

biorąc radni uzyskali informację poprzez media, które rozwinęły tą sprawę dyrektora szpitala 

w Gorzowie. Bo o to chodzi. Proszę, Pan Radny Grabarek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Ja, mam pytanie takie. Duże sieci handlowe 

wprowadzają produkcję z mięsa. Sami po prostu przerabiają to i są wędzenia. Na jakich przepisach 

się to opiera? Dlaczego się tak pytam, bo wcześniej jak małe zakłady masarskie były, musiały po prostu 

zapewnić warunki, żeby to istniało, a tutaj w ciągu miesiąca już jest produkcja i już jest żywność. 

Czy macie kontrolę nad tymi odpadami przeterminowanymi, które zostają? Czy macie takie rozeznanie?  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. Dorota Konaszczuk: 

Tu muszę powiedzieć, że to nie jest kompetencja inspekcji sanitarnej tylko weterynaryjnej, produkcja 

i przetwórstwo mięsa. My zajmujemy się tym mięsem dopiero w momencie, kiedy znajduje 

się w obrocie, także nie jest to pytanie do mnie. Inspekcja weterynaryjna, oni kontrolują.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, dziękujemy. Wobec braku pytań stwierdzam, że Sejmik przyjął raport do wiadomości.  

 

Do punktu 11.         

Sprawozdanie z działalności w 2013 roku Okręgowego Inspektoratu Pracy w Zielonej Górze. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Franciszka 

Grześkowiaka - Okręgowego Inspektora Pracy w Zielonej Górze. Czy mają Państwo pytania? 

Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

Sprawozdanie z działalności w 2013 roku Okręgowego Inspektoratu Pracy w Zielonej Górze stanowi 

załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Do punktu 12.      

Sprawozdanie z realizacji „Lubuskiego planu działań na rzecz zatrudnienia na rok 2013”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Było to na komisjach. Mamy 

Pana Łukasza Hudziaka - Wicedyrektora do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze.  Proszę, Pan Robert Paluch, opinia Komisji 

Gospodarki i Rozwoju.   

Sprawozdanie z realizacji „Lubuskiego planu działań na rzecz zatrudnienia na rok 2013” stanowi 

załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego Robert Paluch: 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego zapoznała się i przyjęła sprawozdanie 

z realizacji „Lubuskiego planu działań na rzecz zatrudnienia za rok 2013.” 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pozytywnie, tak?  Dziękuję 

bardzo. Czy mają Państwo pytania? Nie. Wobec braku pytań i uwag uznaję, iż Sejmik przyjął 

sprawozdanie do wiadomości.  

 

Do punktu 13.    

Sprawozdanie z realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich województwa 

lubuskiego w 2013 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Henryka 

Napierałę - Dyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. Czy chcecie Państwo mieć 

prezentację, która była na Komisji już? Czy są pytania? Wobec tego, proszę Pana Roberta Palucha 

o odczytanie opinii Komisji Gospodarki. 
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Sprawozdanie z realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich województwa lubuskiego 

w 2013 roku stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego Robert Paluch: 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego na posiedzeniu zapoznała się i przyjęła 

informację na temat realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich województwa lubuskiego 

w 2013 roku.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania? Wobec braku pytań i uwag stwierdzam, że Sejmik przyjął sprawozdanie 

do wiadomości.  

 

Do punktu 14.  

Informacja o planie inwestycji priorytetowych planowanych do realizacji na drogach 

wojewódzkich w ramach perspektywy finansowej na lata 2014-2020 z RPO Lubuskie 2020. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Henryka 

Napierałę - Dyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. Proszę o opinię Komisję 

Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

Informacja o planie inwestycji priorytetowych planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich 

w ramach perspektywy finansowej na lata 2014-2020 z RPO Lubuskie 2020 stanowi załącznik nr 31 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego Robert Paluch: 

Komisja zapoznała się, radni mogli bardzo szczegółowo porozmawiać na ten temat. Komisja 

na posiedzeniu zapoznała się i przyjęła informację na temat planu inwestycji priorytetowych 

planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich w ramach perspektywy finansowej na lata 2014-

2020. Jeśli  mogę teraz jako Radny kilka słów powiedzieć. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. 
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: W zasadzie trudno byłoby się powtarzać. Apel 

do Pana Dyrektora, żeby te inwestycje, które są przygotowane, czyli takie np. których jest 

dokumentacja, których za chwilę będziemy występować o decyzje ZRID-owskie do Wojewody. 

To te inwestycje, nie planować do wykonania. To bardziej do Pana Marszałka, bo to są decyzje przede 

wszystkim Zarządu Województwa Lubuskiego, nie czekać z tymi inwestycjami do 2019-2020 roku. 

Mówię tu np. o prostej sprawie jaką jest obwodnica Kożuchowa. Dlaczego? Dlatego, że tam nie 

ma kwestii spornej, dokumentacja idzie bardzo płynnie. W zasadzie pieniądze, nowe programowanie 

rozpoczynamy w roku 2015. Ja nie znam powodów, dla których mielibyśmy tą inwestycję realizować 

w 2019-2020, tym bardziej, że można to na zasadzie „zaprojektuj-wybuduj”, czyli to jest jakby jedna 

sprawa. Druga sprawa. Często też z Panem Marszałkiem się spotykamy i rozmawiamy i tu dziękuję 

za taką dosyć otwartą współpracę, że przed wyłożeniem tego dokumentu była możliwość wszystkich 

radnych Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa, wielu radnych skorzystało ze spotkania z Panem 

Marszałkiem nim Zarząd przyjął te dokumenty. Jeszcze raz, jako Przewodniczący dziękuję Panu 

za taką otwartość, ale trzeba pamiętać i tutaj też Państwo zwróćcie uwagę na jedną zasadniczą rzecz. 

Mianowicie, pisze się w tym dokumencie, że najważniejszą rzeczą jest spięcie głównych połączeń 

komunikacyjnych na drodze S3, na drodze A2, na drodze A18. Warto zwrócić uwagę na tego typu 

rzeczy, że brakuje tam wpisanych inwestycji, które może w perspektywie jakby całego tego budżetu, 

nie są takie duże inwestycje, bo są inwestycje rzędu 1,5, 2 - 3 km  i to są inwestycje jeśli chodzi, nawet 

nie o budowę, tylko modernizację, odnowę dywaniku itd. Proszę włączyć to w kolejnej perspektywie, 

może w przyszłym roku, bo pewnie nowi radni będą rozmawiać w przyszłym roku o tym. Warto byłoby 

się zastanowić - jak te sprawy załatwić i żeby to jakby instytucjonalnie tak do końca spiąć, żebyśmy 

faktycznie tworzyli sieć lubuską, a nie tylko tak skakali z miejsca na miejsce. To taka prośba, taka 

uwaga, jeśli chodzi o tą kwestię. Dziękuję.    

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Dziękujemy Panu 

Radnemu. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

Przechodzimy do punktu 15. 

 

Do punktu 15.       

Sprawozdanie za 2013 rok z wykonania uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie.    
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Każdy dostał informację. 

Proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu Pana Marcinkiewicza. Nie ma. Zastępca 

Przewodniczącego.   

Sprawozdanie za 2013 rok z wykonania uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie stanowi załącznik nr 33 do protokołu.   

   

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.      

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Dobrze, czy są pytania 

do tego sprawozdania? Nie ma. Wobec tego uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, czekają 

nas teraz głosowania. Proszę, żeby radni zasiedli za stołami.  

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Torzym - druk nr 576. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Marka Żeromskiego -

Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie wyznaczenia 

aglomeracji Torzym - druk nr 576 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  
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Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/562/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Torzym stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Do punktu 17.       

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Lubiszyn - druk nr 577. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Żeromskiego - Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie likwidacji aglomeracji Lubiszyn - druk nr 577 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski?  

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/563/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie likwidacji 

aglomeracji Lubiszyn stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól - druk nr 578. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Marka Żeromskiego - 

Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma.  

O opinię Komisji Rolnictwa, proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej:  Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól - druk 578 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski?  

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/564/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Do punktu 19.   

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowe Miasteczko - druk nr 581.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Marka Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do uchwały? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt 

uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowe Miasteczko - druk 581 poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, 
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proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski? 

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/565/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Nowe Miasteczko stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Do punktu 20.       

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Bledzew - druk nr 582.     

         

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora, Pana 

Marka Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja 

o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań 

projekt uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Bledzew - druk nr 582 poddaję pod głosowanie. Kto 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/566/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie likwidacji 

aglomeracji Bledzew stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
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Do punktu 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020” - 

druk nr 579.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Łucję 

Wojewódzką - Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Proszę Panią Barbarę Kucharską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Komisja Zdrowia w dniu dzisiejszym zapoznała się i zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w sprawie 

przyjęcia Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020”. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Proszę, Pani Radna Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję, Panie Przewodniczący. Ja, nie byłam 

na Komisji dzisiejszej. Zapoznałam się niezbyt dokładnie z tym tematem, ale z istotnymi sprawami 

ujętymi w diagnozie tak i mam bardzo mieszane uczucia, co do wykorzystania diagnozy, która jest 

poważnym tematem, jeżeli chodzi o sytuację w lubuskiej ochronie zdrowia, do wyznaczenia celów 

strategicznych w tej strategii. Tak naprawdę są trzy problemy, takie główne. Jednym z problemów jest 

profilaktyka i promocja, która jest rzeczą najważniejszą, a w tym także dostępność do…, czy w ogóle 

szerzenie tego tematu. W ogóle programy profilaktyczne, które tu jakby nie zostały w żaden sposób 

nakreślone, co powinno się robić i kto powinien za to odpowiadać. A z tym wiąże się również opieka nad 

matką i dzieckiem, a zwłaszcza nad najmłodszymi, nad niemowlętami do roku i starszymi i jeżeli będzie 

temat pediatrii, centrum pediatrycznego, to nie jest rozwiązanie problemu. Wejdę w ten temat 

polemizując, ponieważ problem pediatrii to nie tylko centrum pediatryczne regionalne, ale to jest 14 

powiatów tak naprawdę i opieka nad małym dzieckiem w tych 14 powiatach. Na to powinniśmy zwrócić 

uwagę w strategii, a nie na budowaniu pewnej fasady, czy pewnego obiektu na poziomie regionalnym, 

który tak naprawdę nie rozwiąże problemów, które są na dole. Trzeci problem, to jest opieka 

psychiatryczna. Jest to bardzo duży problem. Posiadamy niby dużą bazę łóżkową psychiatryczną, a tak 

naprawdę mamy diagnozę jak wygląda i mamy fatalną opiekę psychiatryczną i tutaj problem leży 
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również… I strategia powinna o tym mówić - co zależy od regionu, a co zależy od rozwiązań 

systemowych. One tu są bardzo delikatne dotknięte, że oczywiście powinniśmy stworzyć centra, 

5 centrów ochrony zdrowia psychicznego, czy coś w podobnym stylu, ale nie mamy ku temu 

tak naprawdę narzędzi to po co mówimy, że stworzymy skoro nie mamy narzędzi, a te narzędzia 

to są ustawy. To jest ustawa o zdrowiu psychicznym, to jest także finansowanie, kto miałby 

to finansować. I ostatecznie w strategii ujęte najważniejsze jakby, wynikające z tej całej diagnozy, 

działania. Moim zdaniem nie obejmują całości tej diagnozy, bardzo wybiórczo traktują diagnozę o stanie 

ochrony zdrowia w województwie lubuskim wskazując, że należy wybudować centrum pediatryczne 

w Zielonej Górze w szpitalu zielonogórskim, że należy wybudować lądowisko w Gorzowie, co jest 

zresztą rzeczą słuszną, ale to nie powinno się w taki sposób ujmować celów strategicznych, bo one tak 

naprawdę decydują o tym, co my możemy zrobić i czy rozwiążemy problem. Czy będziemy 

rozwiązywać ten problem, organizację ochrony zdrowia 2014-2020, a więc w dużej przestrzeni 

czasowej. Odpowiedź na to jest zbyt, że tak powiem wygodna, bo można powiedzieć, że to zbudujemy, 

ale to nie rozwiąże problemu. No i wreszcie radioterapia, która ma być elementem leczenia 

onkologicznego, czy uzupełnieniem leczenia onkologicznego w Gorzowie, ale jednocześnie też, 

ponieważ jest to odpłatna działalność medyczna, czyli usługi medyczne, rozwijanie tej radioterapii 

w Zielonej Górze. Tylko skąd się wezmą na to pieniądze skoro określony portfel posiada Narodowy 

Fundusz Zdrowia. Także ja jestem w sumie niezadowolona, powiem tak. Niezadowolona z tego, 

co my przyjmujemy, ponieważ diagnoza jest poważna, ale wskazania, strategiczne rozwiązania, które 

przyjmujemy w żaden sposób nie widzę, że będą dawały szansę na rozwiązanie problemu. Wchodzimy 

w pewne szczegóły i uważamy, że to załatwi sprawę, wydamy pieniądze, bo także z programu 

operacyjnego, ale co to da w przestrzeni czasowej, czy my rozwiążemy problem. Także dla mnie 

te dwie rzeczy są rozbieżne i niepasujące do siebie i właśnie jedno z drugiego nie wynika. Bo to się 

wybiera fragment zadań, fragment problemu, a całość problemu pozostanie. Myślę, że ja bym bardzo 

prosiła Pana Wojewodę, przedstawiciela Pana Wojewody, żeby odniósł się też do tych spraw, które 

my tutaj próbujemy, jako samorząd województwa, stworzyć w strategii. Może by nam to pomogło także 

inaczej zadziałać, bo jest też przecież pediatria powiatowa. My tu nie mamy przedstawicieli szpitali, ani 

pionów pediatrycznych opieki nad dziećmi w powiatach, a jednak jest to problem tak jak mówił 

konsultant wojewódzki poważnie nierozwiązany. Dlatego myślę, że zamiast budowania centrum, 

powinniśmy się skupić nad próbą rozwiązania zespołowego tych świadczeń w skali całego 

województwa. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna, na Pani prośbę jak sądzę telepatycznie Pan Dyrektor Wydziału Zdrowia Lubskiego Urzędu 

Wojewódzkiego, Pan Janusz Dreczka. Zapraszam Panie Dyrektorze. 

 

Dyrektor Wydziału Zdrowia Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Janusz 

Dreczka: Panie Przewodniczący. Panie i Panowie Radni. Wysoki Sejmiku. Szanowni Goście. Janusz 

Dreczka - Dyrektor Wydziału Zdrowia Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego w Gorzowie. Wydziału, który 

funkcjonuje od niedawna, bo od października ubiegłego roku ja objąłem stanowisko Dyrektora, 

a 10 lipca ubiegłego roku został ten Wydział powołany. Ocena zabezpieczenia opieki zdrowotnej na 

terenie województwa oraz zapewnienie współdziałania wszystkich organów administracji rządowej 

i samorządowej, działających m.in. w zakresie zapobiegania zagrożeniu życia i zdrowia są działaniami 

wynikającymi z kompetencji Wojewody. Zarówno z ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej, 

finansowaniu ich ze środków publicznych, jak i ustawy o wojewodzie. Te oto podstawy prawne były 

przesłanką do tego, ażeby w 2013 r. już przez Wydział Zdrowia dokonać, czy opracować diagnozę 

dotyczącą sytuacji demograficzno-epidemiologicznej, społeczno-ekonomicznej, stanu i potrzeb 

infrastruktury ochrony zdrowia oraz w zakresie profilaktyki zdrowotnej i rehabilitacji w województwie 

lubuskim. I taki dokument powstał, taki dokument został opracowany. W dokumencie zwrócono 

szczególną uwagę na konieczność zmniejszania nierówności w zdrowiu, poprawy efektywności 

funkcjonowania systemu ochrony zdrowia, zwiększania bezpieczeństwa zdrowotnego mieszkańców, 

dostosowania opieki zdrowotnej do dynamiki długookresowych trendów demograficznych, kształtowania 

postaw prozdrowotnych i promocji zdrowia. Te elementy, o których przed chwilą wspomniała również 

Pani Radna Elżbieta Płonka, ponieważ z częścią tego dokumentu się zapoznała. Czynniki te, a głównie 

zróżnicowanie dostępności do świadczeń i występowanie nierówności w zdrowiu w odniesieniu 

do miejsca zamieszkania, bo tak postrzegamy te nierówności w zdrowiu - do miejsca zamieszkania, 

płci, wieku oraz warunków społeczno-ekonomicznych i środowiskowych. I te przesłanki, i te uwagi stały 

się również przyczynkiem wniesienia uwag zarówno przez Wydział Zdrowia Lubuskiego Urzędu 

Wojewódzkiego, jak i konsultantów, ale one się pojawiały również w wielu wypowiedziach 

samorządowców, samorządów, szczególnie samorządów powiatowych. To stało się również 

wniesieniem przez Wydział Zdrowia uwag do Lubuskiej Strategii, które zostały przyjęte. Bardzo 

dziękuję, zarówno Pani Dyrektor jak i Pani Ewie, Panu Marszałkowi Kreniowi, bo ten element, ten wątek 

jakby nierówności, czy zróżnicowania w dostępie, czy niwelowania nierówności jest niezwykle ważny. 

Pozwolę sobie w tym momencie również zauważyć, to jakby w tym aspekcie i w tym kontekście, 

że przyjmując dziś strategię musimy wziąć pod uwagę planowane zmiany w systemie prawnym ochrony 

zdrowia m.in. mapowanie potrzeb zdrowotnych oraz konieczność pogłębienia wiedzy. Myśmy 
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dostrzegając to przeprowadzili rozmowy w każdym powiecie naszego województwa. Poddaliśmy 

szczegółowej analizie wskaźniki dla każdego powiatu, zostały przeprowadzone kontrole pod względem 

bezpieczeństwa sanitarnego, pod względem bezpieczeństwa przeciwpożarowego, a także stosowania 

prawa budowlanego. I krótko tylko właściwie jednym zdaniem skwituję wniosek, który nasuwał 

się właściwie w każdym powiecie i podczas każdego spotkania, że te nierówności w zdrowiu, według 

tych kategorii, o których wcześniej wspomniałem, występują w niektórych miejscach naszego 

województwa dość drastycznie. Te działania, które zostały podjęte przez Wojewodę, zbiegły się również 

z tymi inicjatywami i tymi działaniami, które podjął Minister Zdrowia. Głównie te działania, które 

związane są z planowaniem wprowadzenia map potrzeb zdrowotnych oraz działaniami na rzecz 

przeciwdziałania społecznym nierównościom w zdrowiu i rozpoczętym, właściwie już realizowanym 

projektem -ograniczanie społecznych nierówności w zdrowiu współfinansowanym przez norweski 

mechanizm finansowy oraz Ministerstwo Zdrowia. Program ten jest skierowany do 156 powiatów 

wybranych w oparciu o najwyższe wystandaryzowane wskaźniki umieralności na przestrzeni lat 2009-

2011. Te wystandaryzowane wskaźniki dotyczą 6 kategorii: śmiertelności ogółem, nowotworów 

złośliwych, chorób układu krążenia, chorób układu oddechowego, chorób układu trawiennego i różnych 

innych przyczyn zewnętrznych. Na liście tych 156 powiatów znalazło się 5 powiatów naszego 

województwa - powiat sulęciński, który został zakwalifikowany w 4 kategoriach i tutaj chciałbym zwrócić 

uwagę, że powiat sulęciński zajął, plasuje się na 1 miejscu wśród wskaźników tzw. innych chorób, 

w których uwzględniono samobójstwa. To jest bardzo niepokojący element. Powiat krośnieński 

w 2 kategoriach, powiat słubicki w 2 kategoriach, powiat żarski w 1 kategorii, powiat międzyrzecki 

również w 1 kategorii. Ponadto zauważyć należy, że resort zdrowia w projekcie ustawy o zmianie 

ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej, finansowanej ze środków publicznych oraz niektórych 

innych ustaw, proponuje wprowadzenie ogólnopolskiej i regionalnych map potrzeb zdrowotnych oraz 

wskazanie obszarów wymagających podjęcia odpowiednich działań ze strony państwa. Zgodnie 

z proponowanymi rozwiązaniami, za opracowanie regionalnych map odpowiedzialni będą wojewodowie, 

którzy będą je sporządzać przy udziale Wojewódzkich Rad ds. Potrzeb Zdrowotnych. W oparciu 

o projekty przekazane, a także wskaźniki opracowane przez Narodowy Instytut Zdrowia Publicznego 

Państwowy Zakład Higieny w Warszawie. Regionalne mapy będą sporządzane co 3 lata i corocznie 

aktualizowane, co pozwoli na bieżące monitorowanie efektów podjętych działań i weryfikację 

ich zgodności z prognozami i założeniami. Dodać należy również to, że mapy potrzeb zdrowotnych, 

które zostaną opracowane po wejściu w życie projektu ustawy na 2 kolejne 3-letnie kadencje, dwa 

kolejne 3 letnie okresy, odnosić się będą do lecznictwa szpitalnego. Przede wszystkim w zakresie 

anestezjologii i intensywnej terapii, chirurgii ogólnej, chorób wewnętrznych, pediatrii oraz ginekologii 

i położnictwa. Tworzone regionalne mapy mają być publikowane na stronach Biuletynu Informacji 
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Publicznej przez Ministra Zdrowia oraz wojewodów. Ma to zapewnić na danym terenie bardziej 

racjonalne finansowanie świadczeń opieki zdrowotnej oraz inwestycji w sektorze ochrony zdrowia, 

zmniejszania możliwości podejmowania czysto arbitralnych decyzji w zakresie finansowania świadczeń 

opieki zdrowotnej i zwiększenie transparentności systemu inwestowania i procesu zawierania umów 

ze świadczeniodawcami. Nowym instrumentem ma być instytucja opinii o celowości podejmowania 

inwestycji oraz tworzenia na danym obszarze nowych jednostek lub komórek organizacyjnych, 

udzielających świadczeń zdrowotnych, finansowanych ze środków publicznych. Posiadanie pozytywnej 

opinii wojewody będzie warunkiem ubiegania się o zawarcie umowy z Narodowym Funduszem Zdrowia, 

a jej brak stanowić będzie jedną z przesłanek odrzucenia oferty w postępowaniu o zawarcie umów, 

o udzielanie świadczeń opieki zdrowotnej. Podsumowując, chciałbym powiedzieć tak, że na tle tego, 

co zostało uchwycone w diagnozie, czyli głównie na tle trendów demograficzno-epidemiologicznych 

i społeczno-ekonomicznych potwierdzanych przez branżowe instytuty badawcze, Lubuska Strategia 

Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 w obecnej treści, choć uwzględniająca większość uwag, niestety 

będzie musiała podlegać ciągłym modyfikacjom, głównie ze względu też na projektowane zmiany 

w ustawach. W kontekście naszych doświadczeń, naszych rozmów w powiatach oraz opracowanych już 

w zasadzie dla każdego powiatu raportów o systemie ochrony zdrowia na obszarze powiatu, 

dostrzegając możliwość i konieczność racjonalizowania polityki zdrowotnej w województwie w oparciu 

o wstępnie opracowaną diagnozę, o której wcześniej wspomniałem oraz zindywidualizowane sieci usług 

do lokalnej specyfiki powiat-gmina, niezbędne będzie dostosowywanie ciągłe Lubuskiej Strategii 

Ochrony Zdrowia. Już dzisiaj, po tych rozmowach i po tych spotkaniach, i po tych doświadczeniach 

możemy zasugerować, że i na tym etapie możemy podpowiedzieć, że już istnieje konieczność 

opracowania szczegółowych dokumentów kierunkowych, dotyczących rozwoju ochrony zdrowia 

w zakresie opieki nad matką i dzieckiem - pediatria, położnictwo, ginekologia. Drugi - polityki 

senioralnej, podstawowej opieki zdrowotnej, cały akapit poświęcony również diagnozie tej sytuacji. Przy 

czym ona się zdecydowanie różni pomiędzy podstawową opieką zdrowotną w miastach, a podstawową 

opieką zdrowotną w środowiskach wiejskich. A także programu stomatologicznego dla dzieci, młodzieży 

i kobiet w ciąży. Tutaj apel wynikający ze spotkania w powiecie słubickim, kierowany przede wszystkim 

do tych gremiów, które takie programy na poziomie województwa są uprawnione do opracowywania 

takich programów. Bardzo dziękuję za wysłuchanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy Panie 

Dyrektorze. Pan Czesław Fiedorowicz, proszę bardzo. 
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Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zabrzmiało to trochę przerażająco, jednak. 

Ja, nie wiem Panie Dyrektorze, bo to jeśli nałożymy na to znaną powszechnie niechęć Wojewody 

do Marszałka i to rozproszenie władz, jak będziemy tworzyli nowy dokument, to my nic innego 

w województwie nie będziemy robili tylko tworzyli dokumenty, a my pacjenci będziemy czekali na jakąś 

zmianę. Otóż prawie w ogóle nie mówimy o tym - kto rządzi. Rządzi ten, który daje kasę, czyli mamy 

jeszcze trzecią instytucję - Narodowy Fundusz Zdrowia, który po prostu ani Wojewoda do niego nic nie 

ma, ani Sejmik nie ma nic, a on finansuje wszystkie działania. Proszę Państwa, no może lubuskie 

by tak, może usiadło by trzech: Wojewoda, Marszałek i ten z NFZ- tu i pomyśleli o tym jak zrobić 

dokument, dzięki któremu rozwiążemy te problemy, a nie będziemy się przepychali, kto w czyje 

kompetencje wchodzi i konsultowali kolejne dokumenty. Ja, bym prosił Panie Przewodniczący 

jednakowoż, by do końca tej kadencji zaprosić, można nawet użyć mocniejszego słowa, Narodowy 

Fundusz Zdrowia, ale z takim wyprzedzeniem byśmy wiedzieli i zadali pytanie - dlaczego niektóre 

świadczenia w województwie lubuskim nie są finansowane przez Narodowy Fundusz Zdrowia. Bo znam 

tysiące osób, które miesiącami czekają w kolejce, nie wiem, na rehabilitację łokcia tenisisty albo golfisty, 

bo nie zakontraktował Narodowy Fundusz Zdrowia. Nie chcę mówić o poważniejszych rzeczach. Może 

zamiast tych wielkich konsultacji, ponieważ my mamy jakiś mandat sprawujemy, to sobie sami zrobimy 

konsultacje i zadamy pytania, zrobimy najpierw listę pytań - dlaczego w tym miejscu coś jest 

niefinansowane i niech Dyrektor Stanisław odpowie, czy Prezes Stanisław, nawet nie wiem, czy on jest 

prezesem czy dyrektorem, odpowie - wedle to jakiej uznaniowej metody prowadzi te przetargi, 

że tu daje kasę, a tu kasy nie daje. Bo w którymś momencie, kiedy pytałem czy są finansowane 

w województwie lubuskim jakiekolwiek działania na rzecz likwidacji wad postawy to mi powiedziano, 

że nie ma takiego problemu w województwie lubuskim i nikomu nie finansowano likwidacji wad postawy. 

Mówię trochę tutaj wzburzony taki, bo słyszę… Ja myślę, że nie będzie więcej dokumentów, chyba, 

że wojewoda rozpocznie następną strategię. A i tak Dyrektor Stanisław powie - a ja i tak, komu chcę 

to pieniądze dam, a wy macie piękne dokumenty. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pani Radna 

Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Ad vocem tutaj do wypowiedzi kolegi Radnego. 

Ja, nie widzę tutaj sprzeczności. To jest absolutnie to, co mówi Urząd Wojewódzki, to wynika 

z ustawowego zadania. Mapa potrzeb, mapa potrzeb regionalnych, prawda. Owszem w zdrowiu mamy 

bałagan. Ja, mówię wprost, totalną destrukcję i mamy elementy, które sobie kręcą się jako…  

 



80 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nawet koalicja PiS-u tego 

nie zmieniła wtedy.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: To spróbujemy jak dojdziemy do władzy, ale 

to jest inny temat, nie o to chodzi.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wątpię. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Chodzi o to, że w tej chwili na podstawie 

tej strategii mamy co zrobić? Wybudować centrum pediatryczne w Zielonej Górze, wydać pieniądze tak, 

na to centrum, mając w nosie za przeproszeniem, że powiatowe oddziały pediatryczne nie są w stanie 

się dostosować do wymogów unijnych, bo o tym była mowa na Komisji Zdrowia, że powiaty 

są załamane. Starostowie apelują, żeby im pomóc, bo oni do 2016 nie dostosują swoich szpitali do tych 

wymogów. W tym mowa jest o pediatrii, która jest najgorsza. Z diagnozy, jaką przekazał do konsultanta 

krajowego nasz konsultant wojewódzki. Możemy dyskutować, czy on miał rację, czy nie miał, działał 

subiektywnie, obiektywnie, ale sądzę, że trzeba w końcu przyjąć jakąś wersję, a niekoniecznie, 

że każdy ma jakieś tam pomysły, tylko patrzy na efekty, co się tak naprawdę dzieje. Przecież wiemy, 

że stomatologii nie mamy. To chyba wszyscy wiemy dlatego, że Narodowy Fundusz Zdrowia „wygonił” 

stomatologów z kontraktów, ponieważ tak utrudniał im życie, że oni poszli na prywatne. To, co się dzieje 

w POZ- ecie w tej chwili - starzenie się lekarzy rodzinnych… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale Pani 

Radna to nie jest ten temat, bo nie naprawimy tej służby zdrowia, która i tak jest chora. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Ja chciałam powiedzieć, że to wszystko jest 

bardzo ważne. Jeżeli Wojewoda nie ma racji, to my jesteśmy tymi, którzy mają rację i zbudujemy 

radioterapię w Strategii Zachodniej Polski, zbudujemy centrum pediatryczne i będziemy szczęśliwi, 

zadowoleni, że wykonaliśmy zadanie. Dziękuję bardzo. Ja nie będę głosować za przyjęciem. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, Pani Radna Kucharska, 

ja naprawdę proszę krótko, bez uzdrawiania służby zdrowia.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja bardzo krótko powiem, tak. Uważam, 

że w tej strategii, ja ją naprawdę szczegółowo przeanalizowałam, są bardzo dobre materiały 
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do zdiagnozowania. Zostały opracowane nie 3, a 5 głównych celów, czyli jest wyznaczony cel. Cel jest 

bardzo szeroki, obszerny i każde zadanie można pod ten cel włożyć, a powinniśmy do strategii 

w przyszłości to, co mówił przedstawiciel Wojewody, Pan Dyrektor - opracować odpowiednie programy 

rozwiązania poszczególnych problemów. Strategia ma być ogólna, określająca główne cele i potrzeby 

województwa i uważam, że w tej wersji jest dobrze. Bo jak my zaczniemy uszczegółowiać samą 

strategię, to właśnie skończymy na 3, czy 4 zadaniach w województwie i nic więcej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, ja uważam, 

że strategia jest genialna po prostu. Nie jest bardzo dobra, tylko genialna, natomiast stanowi podstawę 

do tego, żeby coś zmienić. Czekamy na sprawy legislacyjne sejmowe i nic więcej. Sami nie jesteśmy 

w stanie zrobić, ani Urząd Wojewódzki, ani Urząd Marszałkowski nic nie jest w stanie tutaj zrobić poza 

tym, że wejdą w Polsce prywatne ubezpieczenia zdrowotne. Pieniądze będą szły za tym, który 

po prostu płaci i należy odciąć się od sfery socjalnej i zrobić porządek, a prywatyzacja stanowi 

antidotum na podniesienie usług. Proszę bardzo, tego w strategii nie ma, to jest moje dopowiedzenie. 

Proszę przystępujemy do głosowania. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały w sprawie „Lubuskiej 

Strategii Ochrony Zdrowia na 2014-2020” - druk nr 579 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 14, przeciw 0, wstrzymało się 7. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/567/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie przyjęcia 

„Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020” stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Do punktu 21a.     

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego 

Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej Górze - druk nr 586.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor Łucję 

Wojewódzką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią Barbarę Kucharską o opinię Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Ja, tutaj muszę znowu powiedzieć, że nie jest do końca pozytywna, to dlatego, że jeden z członków 
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Komisji zgłosił taki wniosek, żeby do Rad Społecznych w szpitalach nie wchodzili radni wojewódzcy. 

Ten wniosek na Komisji został przegłosowany, 2 osoby były za tym, żeby nie było radnych 

wojewódzkich, 1 była przeciw, 3 osoby się wstrzymały. Wobec tego wniosek przeszedł, „że do rad 

społecznych nie powinni wchodzić radni wojewódzcy”.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, to jest tylko wniosek 

Komisji, decyduje natomiast Sejmik. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Tak, ja podkreślam. Jeżeli chodzi o uchwałę, 

to właśnie z zastrzeżeniem, żeby nie było radnych wojewódzkich. Bo tam 2 są takie, w których nie 

ma w składzie radnych wojewódzkich, a 2 uchwały takie tj. szpital w Ciborzu… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale moment, wrócimy 

do tego. To jest opinia Komisji w sprawie Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej Górze. 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Medycyna Pracy bez zastrzeżeń. Opinia 

pozytywna.   

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub zapytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań poddaję projekt 

uchwały w sprawie wyboru Rady Społecznej Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej 

Górze - druk nr 586 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/568/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy w Zielonej Górze 

stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 
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Do punktu 21b.    

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej 

Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

w Zielonej Górze - druk nr 587. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora, Panią 

Łucję Wojewódzką. Czy są wystąpienia klubowe?  Nie ma. Proszę o opinię Komisji Zdrowia. Pani 

Barbara Kucharska w kwestii tej uchwały.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku pytań uchwałę w sprawie wyboru 

przedstawicieli do Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze - druk 587 poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/569/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 66 

do protokołu. 

 

Do punktu 21c.   

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Lubuskiego 

Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie – 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej - druk nr 588.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor, Łucję 

Wojewódzką. Czy są wystąpienia klubowe. Nie ma. Proszę, Pani Radna Kucharska - opinia.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna z zastrzeżeniem, żeby wymienić osobę ze składu Radnego Województwa Lubuskiego - 

Pana Przewodniczącego. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Kto wnosił tą sprawę? 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Radny 

Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: No to w tym momencie 

autopoprawka, którą chce wnosić tutaj Pan Wicemarszałek Kreń też nie powinna mieć do czynienia 

Radnego Kołodzieja. Proszę autopoprawka, Pan Romuald Kreń. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Romuald Kreń: Szanowni Państwo, chciałbym zgłosić 

w imieniu Zarządu autopoprawkę, wycofać kandydaturę Pani Doroty Markowskiej, a w jej miejsce 

zaproponować Pana Zbigniewa Kołodzieja. Rozumiem, że to była propozycja jednego z Radnych, który 

na Komisji Zdrowia przedstawił taką swoją opinię, że radni wojewódzcy nie powinni być, ale zadecyduje 

o tym Sejmik. Proponuję, by przyjąć Radę Społeczną z autopoprawką, zgłoszoną przez Zarząd. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Chodzi o to, że Zarząd 

Województwa dokonuje zmiany - zamiast Dorota Markowska, jest Zbigniew Kołodziej, czyli PSL. 

Proszę, czy są uwagi lub pytania? Może Klub Radnych PiS, albo SLD kogoś chce zgłosić? Nie. Wobec 

braku uwag i pytań w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Lubuskiego Ośrodka 

Rehabilitacyjno-Ortopedycznego im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej - druk nr 588 wraz z autopoprawkami Zarządu Województwa zgłoszonymi 

przez Marszałka Romualda Krenia poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 
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Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 3. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/570/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego 

im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie – Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Do punktu 21d.             

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego 

Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej w Ciborzu - druk nr 589. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor Łucję 

Wojewódzką. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę Panią Barbarę Kucharską o opinię Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna, oczywiście z podobnym zastrzeżeniem, żeby nie wchodził radny Sejmiku.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A kto tu jest, Pan Zdzisław 

Paduszyński PSL. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Tak  

jest, no właśnie Wiceprzewodniczący.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Czy są pytania 

lub uwagi? Nie ma. Ta jest bez autopoprawki. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie ma. 

Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady 

Społecznej Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Ciborzu - druk nr 589 poddaję pod 

głosowanie.  Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony.  Kto jest 
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przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.   

Za 21, przeciw, 0 wstrzymało się 1.   

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/571/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo 

i Psychicznie Chorych Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Ciborzu stanowi 

załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Do punktu 22.    

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki 

Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok - druk nr 580.    

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora 

Departamentu, Pana Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią Barbarę 

Kucharską o przedstawienie opinii Komisji w sprawie tej uchwały. Proszę, Pan Czesław Fiedorowicz. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu 

pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok - druk 
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nr 580 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwala została podjęta.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/572/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie 

programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok 

stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Do punktu 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2014 rok - druk nr 583, wersja 2.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Skarbnik 

Województwa Lubuskiego, Panią Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę 

o opinię Komisji Budżetu i Finansów.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Panie Radny. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę, Pan Radny Robert 

Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: W trakcie Komisji wyszła sprawa, Pani Marszałek 

akurat nie miała sposobności uczestniczyć w tej Komisji. Sprawa remontu taboru naszego kolejowego, 

5 mln złotych tylko na 2 pojazdy szynowe, z czego tutaj przesuwamy na drogach 4 mln złotych, 

na inwestycje przesuwamy jakby w 2015 roku. Chodzi o taką sprawę, bo zdaje się, że te potrzeby 

w zakresie konserwacji i remontu tego taboru w perspektywie następnych lat chyba znacznie wzrosną. 

Warto byłoby zrobić taką diagnozę - co nas czeka w poszczególnych latach. Bo dzisiaj taka trochę  

niepokojąca sytuacja, coś kosztem czegoś załatwiamy, tak. Mamy, zdaje się około 18 różnego rodzaju 



88 

 

jednostek, będzie ich coraz więcej. Perspektywa z jednej strony fajna, z drugiej strony dobrodziejstwo 

inwentarza kosztuje. Warto byłoby może zrobić, taki dokument wypracować, ja wiem, że tego do WPF- 

u nie wpiszemy, ale pokazać radnym ile przez najbliższe 5, 7, 10 lat zainwestujemy w tabor, bo zdaje 

się, że te kwoty będą rosły i to tak bardzo mocno do góry. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie Przewodniczący, może jedno 

słowo, bo tutaj Radny Paluch tak wystąpił nie w imieniu Komisji. Komisja po prostu złożyła taki wniosek, 

żebyśmy do sprawy wrócili. Wydział merytoryczny nie do końca był przygotowany do przedstawienia 

całości tego tematu, więc na kolejnym posiedzeniu Komisji sprawa będzie dokładnie omawiana. 

To może w roli wyjaśnienia, tak, żeby Pani Marszałek też wiedziała jak to się odbywało.    

    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2014 rok - druk nr 583, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 16, przeciw 0, wstrzymało się 3. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/573/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 83 

do protokołu. 

                       

Do punktu 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2028 - druk nr 584, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik - 

Józefę Chalecką.  Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o opinię Komisji Pana Marcinkiewicza. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-

2028 - druk 584, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.   

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/574/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2028 

stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Do punktu 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego - druk nr 585. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dzisiaj odbyło się kolejne 

posiedzenie Kapituły, na 24 wnioski załatwiliśmy 15 wniosków pozytywnie. Czy są wystąpienia 

klubowe? Państwo otrzymali materiały, nazwiska. Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa 

Radnych ma pytanie lub uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie nadania 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 585 poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 18, przeciw 1, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVII/575/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 5 maja 2014 r. w sprawie nadania 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 
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Do punktu 26. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chce zabrać głos? Ale, mam prośbę, żeby złożyć je na piśmie, natomiast żeby nie przedłużać  

obrad.  Chyba, że proszę, bardzo krótka informacja.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Chcę zabrać głos. 2 sprawy, postaram się krótko. 

Województwo Lubuskie podpisało umowę z Klubem Zużlowym Falubaz Zielona Góra na promocję 

województwa lubuskiego. Na strojach żużlowców pojawiły się odpowiednie emblematy. Chciałem 

zapytać o okres trwania umowy, kwotę umowy, cel przeznaczenia środków tych właśnie… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale mam 

prośbę, żeby Radni nie opuszczali już miejsc. Na razie nie zwalniam nikogo, czekamy do końca 

przyjęcia protokołu.      

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ponadto - dlaczego nie została analogiczna 

umowa podpisana z klubem żużlowym drugim, równie ważnym w województwie lubuskim? Mówię 

tu o Stali Gorzów, jeśli tak samo traktujemy dwa stołeczne miasta i dla tych dwóch miast jakby 

te 2 kluby są równie ważne, działające na terenie województwa lubuskiego. To jest pierwsza sprawa. 

Druga sprawa. W mieście Zielona Góra, ale przede wszystkim w gminie funkcjonuje inicjatywa 

promująca połączenie – „jestem za”. Ludzie - inicjatorzy tej inicjatywy na terenie WOSiR-u 

w Drzonkowie w maju planują piknik  popierający tą inicjatywę. Chciałbym zwrócić się z zapytaniem 

ile zapłacili, czy w ogóle płacą za Wojewódzki Ośrodek Sportu za tego typu inicjatywę tego 

przedsięwzięcia? Jaki jest stosunek Marszałka Województwa Lubuskiego i Zarządu Województwa 

Lubuskiego do tego typu inicjatyw, do tego typu włączania się?  Czy Państwo jesteście za, czy przeciw 

tej inicjatywie? I kto udzielił zgody na to, żeby ta inicjatywa tam zafunkcjonowała, co by nie powiedzieć 

to jest jednak mienie wojewódzkie, jednostka wojewódzka. Nie wszyscy może, a bynajmniej partnerzy 

jacy są w tymże przedsięwzięciu, czyli mówimy tutaj o wójcie z jednej strony, a z drugiej strony 

o prezydencie miasta, nie wiadomo czy by sobie życzyli. Jakoś tam się włączamy w tą inicjatywę, 

dlatego te pytania. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Zbigniew 

Kościk, proszę. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Także spróbuję się szybciutko zmieścić 

z interpelacjami, czy zapytaniami. Pierwsza kwestia. Panie Przewodniczący, naprawdę to z uporem 

maniaka - trzeba coś zrobić z tymi interpelacjami i zapytaniami. Bo tutaj Państwo Radni, my wszyscy 

poruszamy bardzo ciekawe kwestie i szkoda, że inni radni nie mogą przeczytać odpowiedzi 

na te interpelacje, czy zapytania. Jesteśmy naprawdę chyba jedynym samorządem, który nie publikuje 

wszystkich interpelacji, nie publikuje odpowiedzi, można pójść chociażby śladem samorządu 

zielonogórskiego, Rady Miasta Zielona Góra, gdzie po prostu odpowiedzi są w jednolitym, jednym pliku 

- odpowiedzi na wszystkie pytania i interpelacje. To jest takie według mnie chyba właściwe posunięcie, 

żeby radni mogli dowiedzieć się, jak pewne kwestie są załatwiane. Kolejna sprawa. Ja chcę tutaj 

publicznie podziękować Czesławowi za zorganizowanie spotkania w Brandenburgii. To taki bardzo 

fajny, dobry moment jakby funkcjonowania naszej Komisji. Pierwszy raz w czymś takim uczestniczyłem, 

także jestem pod wrażeniem, ale skłoniło mnie to do tego, żeby porównać jak funkcjonuje strona 

internetowa lubuskie.pl i brandenburg.de i chcę Pani powiedzieć, Pani Marszałek, że no nie chcę 

obrażać przedszkola z gminy. Często jednak bardzo małe jednostki oświatowe mają lepiej tłumaczone 

strony internetowe na szczególnie język niemiecki i język angielski na naszym pograniczu, niż nasza 

strona lubuskie.pl. Moi Państwo, oczywiście inny jest poziom oddziaływania języka niemieckiego 

i języka polskiego myślę, że zgodzimy się, że równowagi w pewien sposób nie będzie, ale jestem 

na stronie landu Brandenburgii, wchodzę na tłumaczenie w języku polskim i wyobraźcie sobie Państwo, 

że są np. informacje prasowe w języku polskim, tłumaczone na język polski. Ostatnie jest z 29 kwietnia 

br., czyli sprzed 6 dni. To jest solidność moi Państwo, to jest pewnego rodzaju jakość. Na naszej stronie 

internetowej poza grzybami, jeziorami i przekierowaniem na inne jednostki, naprawdę nic ciekawego 

nie można znaleźć. Jak Państwo chcecie interesować tych inwestorów zagranicznych, przecież to jest 

podstawowa rzecz. Może nie oczekujmy, że Niemiec się będzie uczył języka polskiego, żeby tutaj 

biznes robić, no dajmy mu jakąś szansę. Pokażmy ten region, bądźmy aktualni w tych sprawach. Myślę, 

że naprawdę nic by się nie stało, może my byśmy się podszkolili w językach obcych, gdyby od czasu 

do czasu Newslettery były tłumaczone na język niemiecki, język angielski, rozsyłane 

do zaprzyjaźnionych chociażby regionów. Naprawdę wygląda to Pani Marszałek nie tak jak powinno. 

Wydajemy kupę kasy, ten projekt dzisiaj porad prawnych za 6 mln spowodował jakby u wszystkich 

palpitację i gorączkę. Niewielkim kosztem studenci języków obcych w Zielonej Górze dokonywaliby 

aktualizacji tłumaczeń i wszyscy byliby zadowoleni. Kolejna sprawa. Pani Marszałek, to jest kwestia, 

także ukłon w kierunku Czesława, on zwrócił uwagę na ten murek, który nas tutaj tak jakoś, szpecił nasz 

obraz wokół, ale ja bym zaapelował Pani Marszałek o taką dbałość i czystość, o porządek przed 

Urzędem. Zrobiono ten murek, dobrze on straszył, pamiętał nieboszczkę komunę prawda, ale oni 

to zrobili tak, że obsypali zwykłym piachem. Wiecie Państwo, tam żadna trawa nie wyrośnie, nic. To jest 
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żenujące dla Urzędu Marszałkowskiego. Jak to przejście „na szagę” z tych płytek jeszcze pamiętających 

początki Gierka, zostały gdzieś tam położone, żebym nie wymieniał pierwszego marszałka, 

czy ostatnich wojewodów, to do dzisiaj tam stoją. Ja, już nie powiem o innych sprawach, o jakąś 

czystość na klombach, te kwiaty przekwitły, perz no i moi Państwo nad tym warto zapanować i taka 

prośba Pani Marszałek o to, bo to jest wizytówka. Gości Pani dzisiaj Panią Marszałek, warto byłoby 

pokazać ten Urząd z jak najlepszej strony. Jak już robimy jakąś inwestycję, to zadbajmy o to, żeby 

ten porządek wokół jednak świadczył o wysokiej klasie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pani Radna 

Barbara Kucharska. Może Pani złożyć to na piśmie?   

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: To znaczy, powiem tak. To są krótkie pytania 

i uważam, że nie ma takiej potrzeby, ponieważ miałam również to samo pytanie, co Radny Paluch. 

Młodzież zgłosiła się do mnie - dlaczego Klub Żużlowy Gorzów jeździ bez napisu „Lubuskie warte 

zachodu” i powiem szczerze - ja sama tego nie zauważyłam, dlatego byłam zaskoczona, bo myślałam, 

że to tylko my radni jesteśmy wyczuleni na takie właśnie fakty, ale jednak młodzież też to zauważyła. 

Druga sprawa, to chciałam powiedzieć, że właśnie chodzi mi o ten ogłoszony konkurs - Lubuskie 

po drodze i proszę zauważyć, że mapka województwa lubuskiego jest ucięta, kończy się na Gorzowie. 

To, co ja bardzo często podkreślam, jak tak można było nałożyć tekst na mapę i dlatego… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale na dole też jest ścięta 

Pani Radna.     

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Jak mamy po tym lubuskim jeździć. Ja już nie 

mówię ile punktów jest na południu, czy w środku. My naprawdę na północy tak jak byśmy nie istnieli, 

są tylko namalowane dalej ptaki, które odfruwają, nie wiem czy przelatują, czy odlatują. W każdym bądź 

razie rozpoczyna się od Gorzowa dopiero i w dół, także ja bardzo proszę, bo jest to reklamowane, 

nagłaśniane w Radiu Zachód. Absolutnie naprawdę, jak młodzież ma odczytać tą mapę i przystąpić 

do tego konkursu. Dziękuję bardzo.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Ja jestem za tym, 

żeby mapa obejmowała dawne gorzowskie, a jednocześnie Głogów na południu, rozszerzymy swoje 

granice. Proszę, Pan Radny Czesław Fiedorowicz.  
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Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, bardzo krótko. Byliśmy 

świadkiem jak synogarlica uderzyła w szyby na tym łączniku. Trzeba Pani Marszałek tutaj przyczepić 

czarne ptaszki, bo tutaj jest taki przelot kanałowy ptaków, a szyby są bardzo duże, śmierć każdego 

ptaszka naprawdę boli. Przepraszam, że na to zwracam uwagę. Druga, idąc za głosem by zachować 

pewną korespondencję. Urzędnicy w coraz większym stopniu dojeżdżają rowerami i skarżą się, że nie 

ma pod Urzędem Marszałkowskim zadaszonego miejsca, w którym mogą rowery zostawiać. Wydaje 

mi się, że jak Urząd Marszałkowski to zrobi to inne urzędy i instytucje pójdą za przykładem. Czas 

na roweryzację jest wielki i zachęcam do takiej gospodarskiej decyzji. Być może w tym miejscu, 

o którym mówił nawet Pan Radny Kościk. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo 

za te gospodarskie, że tak powiem, tutaj niemalże gospodarskim okiem uwagi, jeszcze flagi 

są do wzięcia. Kwestia wystroju sali kolumnowej, portrety byłych marszałków, przewodniczących, 

możemy zastanowić się też nad chodniczkami. Proszę, Pan Radny Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Ja króciutko, 4 sprawy, ale one opisane są bardzo 

szczegółowo. Miałem ostatnio przyjemność przejechania się szynobusem z Gorzowa do Zielonej Góry 

i mój czar i przyjemność pękły w momencie, kiedy obserwowałem dworce kolejowe, straszliwie 

zaniedbane. One nie są zaniedbane, one są zdewastowane. Ja rozumiem, że my nie jesteśmy 

właścicielem jako samorząd.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dokładnie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Ale nas postrzega się jako gospodarzy i proszę 

Państwa w kodeksie karnym jest taki zapis, jest taki artykuł, który mówi, że kto niszczy mienie 

publiczne, a niewątpliwie jest to mienie publiczne, podlega karze. Ja myślę, że warto by się tym zająć, 

stąd też wnoszę by Zarząd dokonał takiej analizy stanu technicznego tych dworców kolejowych 

i wezwał właścicieli dworców, zarządców do natychmiastowego uporządkowania i nie tylko 

pod względem estetycznym, ale i higienicznym. Naprawdę to jest skandal. Druga sprawa też dotyczy 

szynobusu. Otóż, myśmy wydali z naszego Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego duże 

pieniądze na remont trasy kolejowej m.in. Zielona Góra - Gorzów, fajnie się jechało momentami, 

ale niektóre fragmenty odnosiłem wrażenie, że koła szynobusu są kołami kwadratowymi, tak straszliwie 

trzepało. To jest w ogóle dla mnie niezrozumiałe, tym bardziej, że my jesteśmy właścicielami jednak 

szynobusów i będziemy płacili za remonty, które niewątpliwie szybciej będą musiały być dokonane. 



94 

 

Sprawa trzecia. Otóż, po wykonaniu remontu ulicy Kożuchowskiej w ciągu drogi wojewódzkiej nr 279 

w Ochli, gmina Zielona Góra, notabene tam gdzie mieszkam, nastąpiła zmiana organizacji ruchu i droga 

wojewódzka stała się drogą z pierwszeństwem przejazdu i słusznie. Natomiast istnieje bardzo duże 

zagrożenie ze względu na ograniczenie widoczności, stąd też wnoszę do Zarządu Dróg Wojewódzkich 

o analizę tej sytuacji, ewentualne ustawienie lustra na tym skrzyżowaniu, które poprawi widoczność 

z drogi podporządkowanej. Sprawa ostatnia. Pani Marszałek, mianowicie 15 maja zostanie oddany 

do użytku kolejny odcinek drogi ekspresowej S3. Byłem inicjatorem spotkania z Panią Marszałek, 

z Panem Marszałkiem Nowakiem, jeszcze z dyrektorami departamentów. Omawialiśmy tą sytuację 

jeszcze wówczas, kiedy zmiana ustawy o drogach publicznych nie została przez Prezydenta 

skierowana do Trybunału Konstytucyjnego. Chodzi tutaj o tzw. kaskadową zasadę przekazywania dróg, 

która w konsekwencji powodowała, że i tak gminy musiałyby przyjąć najgorsze odcinki dróg. Jest w tej 

chwili inicjatywa kolejna i prośba o spotkanie Pani Marszałek z przedstawicielami tych gmin, których 

to dotyczy, bo tak naprawdę od 15 maja, odcinek od granicy województwa zachodniopomorskiego 

do Sulechowa będzie odcinkiem dróg gminnych w poszczególnych, na odcinkach poszczególnych gmin. 

I tutaj taki pewien jest, sytuacja absolutnie nie do przyjęcia, otóż np. gmina Bledzew będzie miała 

na swoim odcinku 10 km drogi o standardach drogi krajowej, która naprawdę nie łączy żadnej 

miejscowości bezpośrednio, a będzie zobowiązana utrzymać tą drogę. Stąd też jest propozycja 

by jednak wrócić do tego tematu i porozumieć się w sprawie przejęcia tego całego odcinka na zasoby 

drogi wojewódzkiej. Także prosiłbym Pani Marszałek o możliwie szybkie wyznaczenie terminu 

spotkania. Wiem, że wójtowie i burmistrzowie umówili się, że na tym spotkaniu byłby tam obecny ktoś 

z południa, ze środka i z północy, także nie będzie to duża grupa szefów samorządów. Dziękuję bardzo. 

Jeszcze a propos to, co Zbyszek mówiłeś o pracy, czy współpracy komisji poszczególnych z naszym 

zaprzyjaźnionym Landtagiem w Brandenburgii. Szkoda, że tylko 2 komisje tak naprawdę współpracują, 

bo Czesiu zainaugurował teraz, my współpracujemy systematycznie - co najmniej raz w roku takowe 

mamy spotkanie z Komisją ds. Europejskich i Rozwoju. Ale powiem więcej - nasze Kluby współpracują 

również i ostatnio 16 kwietnia mieliśmy wspólne posiedzenie klubów Die Linke i Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej w Słubicach, na którym był obecny Minister Gospodarki i Rozwoju Christoffers, który 

przekazał wiele ciekawych informacji. W tym miejscu chciałem podziękować również pracownikom 

Biura Sejmiku za mocne zaangażowanie i przygotowanie tego ciekawego, mam nadzieję, 

dla wszystkich spotkania. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Ponieważ 

mówimy tu o upiększaniu Urzędu Marszałkowskiego, wyglądu. Rok temu zaproponowałem dla Urzędu 

Marszałkowskiego rzeźbę pod tytułem „Lubuskie dla orłów” i chyba nasza koalicja muszę tu, niestety 
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powiedzieć nie przyjęła tej rzeźby, ponieważ tam było, nie wiem być może to było przyczyną, nasze 

lubuskie pobłogosław Panie. Nie mamy tu nikogo z takiej opozycji z pozostałych lat więc…, różańce 

były myślę, że ta rzeźba byłaby, co prawda Pani Marszałek mówiła, że nie wie jak to rozliczyć, ale ja nie 

chcę pieniędzy, niech ta rzeźba stoi, może to być bez pieniędzy i myślę, że ona by upiększyłaby tą salę 

od zewnątrz, szczególnie że jest 10-lecie Unii. Myślę, że Unia nie obraziłaby się na taką rzeźbę. 

Dziękuję.     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wrócimy 

jeszcze do rzeźby, jak sądzę jeszcze w tej kadencji. Ja mam taką sprawę Panie Radny Fedko, jeżeli 

chodzi o dworce. Zapraszam do Świebodzina, tam pobyt to jest szok, bo są tam przejścia podziemne, 

natomiast napisy są fajne np. „precz z komuną, precz z SLD albo PO i PiS = AWS bis”, także całe 

litanie. To rzeczywiście powinno być karane, ale tak to wygląda rzeczywiście.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Tylko ja nie wiem jaki to ma związek z tym o czym 

ja mówiłem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mówiłem o dworcu 

w Świebodzinie, że jest jeszcze gorzej niż przez te dworce, które Pan przejeżdżał. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: No to dobrze, to tym bardziej trzeba się szybko 

zająć. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Należy się zainteresować, 

tutaj sądzę, że Pan Marszałek Nowak da radę. Proszę bardzo, Pan Tadeusz Pająk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Składam wniosek na piśmie dotyczący 

Młodzieżowego Ośrodka Socjoterapii w Zaborze.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Kończymy 

punkt 26.                                                                                                                                                                         

Interpelacje i wnioski złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Do punktu 27. 

Przyjęcie protokołu z XLVI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Przypominam, że protokół 

z XLVI sesji Sejmiku był dostępny do wglądu podczas dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo uwagi 

do protokołu? Nie ma. Wobec braku uwag, proponuję przyjęcie protokołu XLVI sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Przyjęcie protokołu XLVI sesji poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski. 

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że protokół z XLVI sesji Sejmiku został przyjęty.     

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Do punktu 28. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

serdecznie zachęcam do zgłaszania kandydatur do 12 edycji konkursu „Lubuskiego Lauru Oświaty” 

oraz 15 edycji konkursu „Olimp Lubuski”. Zgłoszenia przyjmowane są do 16 maja br. Są to konkursy, 

których organizatorem jest Sejmik Województwa Lubuskiego, dlatego warto byłoby, gdyby każdy Radny 

Województwa Lubuskiego zmotywował samorządy, kluby, stowarzyszenia do zgłaszania kandydatów 

wspierających działalność oświaty i sportu lub po prostu sam ich zgłaszał. 

Szanowni Państwo, wraz z Panią Marszałek Województwa Lubuskiego zapraszamy do czynnego 

udziału w II Lubuskim Sejmiku Dziecięcym, który odbędzie się 2 czerwca br. o godz. 12:00 w sali 

kolumnowej Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego. 

Szanowni Członkowie Komisji Rewizyjnej, a w szczególności Przewodniczący Zespołów Kontrolnych 

Komisji Rewizyjnej proszę, bez zbędnej zwłoki, o sporządzenie protokołów z kontroli rozpoczętych 

w 2013 roku. Biuro Sejmiku będzie o tym przypominać. Przypominam i proszę jednocześnie sobie 

zarezerwować termin 9 czerwca 2014 roku na godz. 12:00 planuję tutaj sesję tzw. rolną w Urzędzie 

Marszałkowskim. Przypominam, że sesja absolutoryjna odbędzie się 23 czerwca według planu, stąd 

proszę o zarezerwowanie tego terminu. Dziękuję, nikt nie ma uwag.  

 

Do punktu 29. 

Zamknięcie obrad 47 sesji Sejmiku. 

 




